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Conseillers présents:

M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – Mme Taina Bofferding – M. Daniel Codello –  
M. Marco Goetz – M. Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – M. Henri Hinterscheid – 
M. Jean Huss – M. Théid Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – Mme Lydia 
Mutsch – Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally

Conseiller absent:
M. Pierre-Marc Knaff 

Ordre du jour

 Page
Réunion à huis clos

1.  Questions de personnel (présentations de candidats,  
nominations aux emplois, promotions, démissions); décision 

Réunion publique

2. Information au public des décisions de personnel 4
3. Correspondance 4
4. Auberge de Jeunesse; information et vote du devis 4
5. Foyer de Nuit Abrisud: 9

a) Nouvelle construction; présentation et décision (1er vote) 9
b) Mise à disposition de 4 lits supplémentaires  

pendant les périodes de grand froid; information 9
6. Réalisation du projet de logement encadré (Abrisud); présentation 9
7. Kulturfestival 2012: 12

a) Présentation 12
b) Convention avec l’asbl Escher Kulturfestival; décision 12

8. Aménagement de la place de la Résistance: Convention avec le ministère  
de l’Economie et du Commerce extérieur fixant les modalités  
de l’octroi de l’aide FEDER; information/décision 15

9. Gestion du stationnement automobile dans l’espace public; 18
a) Information 18
b) Modification des règlements en vigueur; décision 18
c) Règlements de la circulation routière; confirmation et décision 18

10. Sudcal s.a.: contrat de fourniture de chaleur; décision 27
11. Questions de personnel; décision 27
12. Subsides au CISEA et secouristes de la ville pour permanences 

effectuées en 2011; décision 28
13. Commissions consultatives; 28

a) Compositions: Commission des Loyers – Commission consultative  
à l’intégration; décision 28

b) Nomination d’experts; décision 28
14. Transactions immobilières; décision 28
15. Contrats de bail; décision 29



2. Information au public  
des décisions de personnel

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, da wiere mer prett fir déi ëffentlech 
Sitzung unzefänken zu där ech Iech alle-
guerte begréissen. An der net-ëffentle-
cher Sitzung hat de Schäfferot d‘Geleeën-
heet fir dem Gemengerot Informatiounen 
ze ginn iwwert d‘Staatsvisit vun der 
nächster Woch. Mir freeën eis, dass déi 
hollännesch Kinnigin och op Esch kënnt, 
och wann den urspréngleche Programm 
wéinst deem trageschen Accident an 
hirer Famill méi kuerz ausgefall ass. Et ass 
leider net opgaange fir si kënnen hei am 
Gemengenhaus ze empfänken, mä mir 
freeën eis awer, dass se an de Quartier 
Belval kënnt wou mer dann zesumme 
mat eise Suessemer Kollegen och wäer-
ten dohinner goe fir si ze empfänken. 
Och hu mer de Gemengerot a Kenntnis 
doriwwer gesat, dass de Mëtteg de 
Cham berpresident op Esch kënnt fir de 
Musée de la Résistance visitéieren ze 
goen. A mir fannen all Hëllef gutt déi mer 
kënne kréie fir national Autoritéiten an 
aner Acteuren ze mobiliséiere fir déi 
natio nal Struktur endlech der Zäit unze-
passen an ze renovéieren.
Dann hu mer eng ganz Rei vun Décisiou-
ne geholl iwwer d‘Personalastellungen an 
déi wäerten Iech am Laf vun dëser ëffent-
lecher Sitzung, esou wéi dat hei am Haus 
d‘Traditioun ass, zougestallt ginn. 
A) Démissions.
1) Démission honorable à accorder, sur 
sa demande et avec effet au 1er octobre 
2012, à Madame Marianne Klein ép. 
Lucas, employée communale au service 
de l’enseignement.
2) Démission honorable à accorder, sur 
sa demande et avec effet au 1er novembre 
2012, à Madame Simone Meurisse, 
employée communale auprès des struc-
tures socio-éducatives de la Ville.
3) Démission honorable à accorder, sur 
sa demande et avec effet au 1er mai 2012, 
à Monsieur Carlo Thoma, premier com-
mis technique principal au département 
des services industriels.
Le titre honorifique de sa fonction lui est 
à conférer.
B) Résiliation de contrats d’engagement.
1) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 1er mars 2012, du contrat d’enga-
gement conclu pour une durée détermi-
née avec Monsieur Bernard Linster, L’in-
téressé occupait un poste de salarié à 
vocation intellectuelle auprès de la biblio-
thèque municipale.
2) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 1er mars 2012, du contrat d’enga-
gement conclu pour une durée indéter-
minée avec Monsieur Sascha Wieshoff, 

éducateur diplômé auprès des structures 
socio-éducatives de la Ville.
C) Nomination aux fonctions d’expédi-
tionnaire technique.
1) Nomination d’un expéditionnaire 
technique de la Ville. Le nouveau titulaire 
occupera au département des services 
industriels, équipe «Projection et G.I.S» le 
poste de fonctionnaire nouvellement créé 
par décision du conseil communal du 8 
juillet 2011 dans la carrière de l’expédi-
tionnaire technique.
2) Nomination avec effet au 1er mai 2012 
aux fonctions de commis technique hors 
cadre (grade 7) de Monsieur Pascal 
Schuster, La nouvelle affectation de l’in-
téressé aura lieu au même département, 
et notamment au poste d’expéditionnaire 
technique devenu vacant à la suite de la 
démission de l’ancien titulaire.
Avis de publication parmi le personnel de 
la Ville du 6 mars 2012.
- Changement de carrière -.
D) Nominations provisoires.
Carrière de l’artisan.
1) Département des services industriels, 
service de l’électricité.
Nomination provisoire de 3 fonctionnaires 
appartenant à la carrière de l’artisan.
2) Département des services industriels, 
service des eaux.
Nomination provisoire d’un fonctionnaire 
appartenant à la carrière de l’artisan. 
E) Questions de personnel engagé soit 
sous le régime de l’employé communal, 
soit sous celui du salarié.
1) Engagement avec effet au 1er mars 
2012 et moyennant un contrat de travail à 
durée déterminée de six mois de Madame 
Kim Klein, comme salarié à vocation intel-
lectuelle au service de la sécurité sociale.
2) Modification du contrat d’engage-
ment conclu le 31 août 2002 pour une 
durée indéterminée avec Madame Frédé-
rique Khalid, chargée de cours au conser-
vatoire de musique de la Ville.
3) Modification, sur demande, du contrat 
d’engagement conclu le 4 avril 2011 pour 
une durée indéterminée avec Madame 
Inna Holovanova, éducatrice diplômée 
auprès des structures socio-éducatives.
L’article concernant la durée du travail 
aura avec effet au 1er mars 2012 la teneur 
suivante:
«Le degré d’occupation est fixé à 30/40ièmes.»

3. Correspondance

4. Auberge de Jeunesse: 
information et vote du devis

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da kéime mer zum regulären Ordre du 

jour an der ëffentlecher Sitzung. Do ass 
eisen éischte Punkt d‘Auberge de Jeunesse. 
Mir schwätzen eigentlech scho ganz vill 
Joere vun enger Jugendherberg hei zu 
Esch. Et gëtt am ganze Süde keng 
Ju gendherberg, et muss awer dréngend 
eng ginn a mir si ganz frou, dass mer elo 
déi lescht Hürde kënnen huele fir eng 
Jugendherberg hei op Esch ze bréngen. 
Mir haten 2008 a waren och domatter 
deemools an de Gemengerot komm, e 
Groupe de travail agesat fir en Dossier de 
faisabilité opzestelle fir eng Jugendher-
berg hei op Esch ze bréngen. Deemools 
waren e puer Sitë gepréift ginn. Et war 
ënner anerem Terres Rouges gekuckt 
ginn. Do ware mer awer nach an der 
Logik gewiescht vun enger Synergie mam 
Lycée Hubert Clément deen ee Moment 
sollt op Terres Rouges gebaut ginn. Dat 
ass awer dunn net geschitt. Mir haten 
och d‘Idee, oder besser gesot, de Groupe 
de travail, fir eng Jugendherberg op de 
Galgebierg ze setzen. Dat hu mer awer 
net gutt fonnt, well generell gëllt bei eis 
d‘Regel, dass mer um Galgebierg net méi 
wëlle bauen. Dat ass en Erhuelungsgebitt 
a kee Bauterrain. An et war awer och 
d‘Idee, an déi war eis vum Ufank un am 
sympatheschsten, fir an eng aner Rich-
tung ze goen, an zwar an d‘Richtung vun 
enger urbaner, enger städtescher Jugend-
herberg wéi et se am Ausland vill gëtt, 
mä wéi et se awer eigentlech hei am 
Land nach net gëtt. Dat heescht, ëmmer 
méi jonk Leit kommen am Fong an eng 
Stad, an Esch ass jo eng Stad, a wëllen 
net just spadséiere goen, mä wëlle vun 
enger ganzer Rei vu sportlechen, kulturel-
len an och Fräizäitaktivitéite profitéieren, 
sinn och frou wa se no bei engem Shop-
pingareal sinn a sinn och frou wa se ins-
gesamt no an engem städteschen Ëmfeld 
sinn. Dat heescht, de Schäfferot huet 
sech ausgesprach fir den Terrain vun der 
Gare, an zwar tëscht der aktueller Gare 
an der deemools nach net existenter Pas-
serelle. Déi war awer schonn an der Pla-
nung. An dat waren am Fong e puer 
Avantagë mateneen. 
Op där enger Säit d‘Proximité zum 
Centre Ville ass mengen ech ee vun den 
Haaptavantagen. Zum zweeten, absolut 
Proximitéit zu der grénger Long vun 
Esch, nämlech eisem Galgebierg; duerch 
d‘Passerelle ass een direkt am Gréngen 
an och no bei eise Sport- a Fräizäitinstal-
latiounen. Dann och déi wonnerbar 
Connectioun zum Transport en commun. 
Besser kéint am Fong eng Jugendherberg 
net leien, direkt nieft enger Gare an dobäi 
och nach en Echangeur de mobilité. Well 
et ass net nëmmen eng vun den Haapt-
gare vum Land, mä si huet och eng direkt 
Connectioun zum neien Universitéits-
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quartier Belval/Universitéit, a si ass och 
ugebonnen un d‘Passerelle, déi natierlech 
den Haaptaccès vum Centre Ville an eis 
Fräizäitgebitt ass an huet och eng ganz 
gutt Connectioun fir d‘Busnetz, well se 
ass direkt op der Bus-Gare. Et gouf och 
nach en aneren Avantage, dat ass d‘Dis-
ponibilitéit vum Terrain, mä do ware mer 
awer net eleng Meeschter an dozou kom-
me mer nach. 
Mir sinn dunn 2009 bei déi nei Touris-
musministesch gaangen an hunn hir eise 
Projet vun enger Jugendherberg am Areal 
vun der Gare virgestallt a si war vun 
Ufank u begeeschtert an huet eis hiren 
Accord de principe ginn deen och herno 
a schrëftlecher Form nokomm ass. Zwee 
Méint duerno si mer och bei d‘Famillje-
ministesch gaangen a si huet eis dunn 
och en Accord de principe gi fir de Sub-
ventionnement vum Equipement vun där 
zukënfteger Jugendherberg, esou dass 
mer déi zwee Avalen déi mer hu missten 
hunn, haten, a konnte richteg ufänke mat 
schaffen. Op Grond vun deenen Accorden 
déi mer kritt haten, hate mer eng ganz, 
ganz Rëtsch vu Rendez-vouse mat eise 
Servicer zesummen. Déi ganz Démarche 
waren e bëssen ënnert der Tutelle vum 
Här Jean Goedert, deen déi Jugendher-
berg zu senger grousser Prioritéit ge maach 
huet an deem mir och dofir wëllen hei 
Merci soen, och wann hien haut a senger 
wuelverdéngter Pensioun ass. 
Et si ganz vill Rendez-vouse komm, mat 
de Responsabele vun der Centrale des 
Auberges de Jeunesse virun allem, well si 
ginn den zukënftegen Exploitant vun där 
Jugendherbergenzentral an ouni si hätte 
mir deen heite Projet och net kënne reali-
séieren. Si ware begeeschtert. Mir hunn 
och geschwat mat der Universitéit, mat 
der Rockhal, mat de Veräiner, mat all eise 
Servicer, mat allen Acteuren am Beräich 
vun der Jugendaarbecht. Jiddweree war 
Feier a Flam fir déi heiten Idee. Mir hunn 
och éischt Gespréicher mat CFL gefouert 
an all déi Diskussiounen hunn dozou 
gefouert, dass mer en Avant-projet elabo-
réiert hu mam Büro Beng, deen och 
schonn am Virfeld Skizze gemaach hat 
déi mer dann dee Moment och konnte 
mathuele bei d‘Ministeren a mir sinn als 
Schäfferot der Meenung, dass déi gutt 
Dossieren déi mer haten och mat dozou 
bäigedroen hunn, dass eise Projet zréck-
behale ginn ass. 
Vum Juni 2010 un hunn d‘Negociatiou-
nen ugefaange mat CFL, well mir waren 
ursprénglech an der Idee fir eng Acquisi-
tioun vun deem Terrain ze maachen, well 
d‘CFL ass Proprietaire vum Terrain. Dat 
war awer net esou einfach, well do muss 
ee sech och e bëssen eraversetzen an 
d‘CFL, well si sinn eigentlech an där Logik 

iwwerall hei am Land, dass an direkter 
Noperschaft vun hiren Installatiounen, 
also souwuel vum Schinnenetz, wéi och 
vun hire Gebailechkeeten, wou si iwwer-
all Proprietaire sinn, si net wëllen hir Ter-
raine veräusseren. Och net fir esou flott 
Projete wéi déi heiten, well vun Ufank un 
hate mer eng ganz gutt Entente mat CFL. 
Mir hunn doropshi proposéiert fir a Rich-
tung vun engem Echange ze goe vun 
Terrainen an esou sinn dann och déi 
Negociatiounen op en Enn komm an et 
ass zu der Signature vun engem Compro-
mis d‘échange komm am leschte Joer. 
Dat war kuerz vir oder kuerz no de Wah-
len, mä op alle Fall hate mer dunn eise 
Projet, fir et elo mol esou ze soen, an der 
Täsch. A vu dass mer jo och den Aval 
hate fir de Projet am Pluriannuel ze hunn, 
en ass nach ëmmer am Pluriannuel vum 
Tourismus, awer net méi laang, well da 
leeft déi Frist of an da musse mer ier-
gendwéini och ukommen. An dofir si mer 
och frou, dass mer dat an den Délaien 
elo konnte maachen.
Bon, mir hunn natierlech all déi Démarche 
gemaach, hausintern fir d‘éischt mat allen 
Acteuren déi ech d‘éinescht genannt 
hunn, hu mer och probéiert dee Pro-
gramm ze optiméieren a Richtung vun 
deene verschiddene Besoinen. Wann ee 
vun enger Jugendherberg schwätzt, dann 
ass natierlech den éischten ausgewissene 
Besoin dee vun deene Jonken, déi an déi 
Jugendherberg kommen. Dat heescht, 
alles wat mer elo nennen, wat nach als 
praktesch Niewenatouts dobäi eraus-
kënnt, dann ass et ëmmer mam Hanner-
gedanken, als éischt sinn déi Jonk viséiert 
déi an eis Jugendherberg kommen an 
hoffentlech méiglechst vill Nationalitéi-
ten, well mir hunn der iwwer 100 hei zu 
Esch. An dann ass et natierlech och eng 
super Saach wa ganz vill Nationalitéite 
bei eis op Esch kommen an eis schéi Stad 
iwwer d‘Jugendherberg kenne léieren. 
Mä eng Jugendherberg huet, a mir hunn 
och eng ganz gutt Entente mat der Stater 
Gemeng a schaffe mat hinnen zesumme 
fir hir Jugendherbergen. Do wäert et och 
zu Echangë kommen, well hir Jugendher-
berge fonctionnéieren exzellent an der 
Stad. An dunn hu si eis gesot, mä passt 
op et gëtt awer Stousszäiten, natierlech 
déi waarm Méint, do si mer iwwerlaf, mä 
et gëtt awer och méi roueg Méint an do 
ass et da gutt och nach aner Partneren ze 
hunn. An déi hu mer fonnt ënner anerem 
mat der Rockhal, well besser kann et net 
sinn. Ween et nach net sollt wëssen, 
wann een op e Concert an der Rockhal 
geet mam Auto, da muss ee gestrooft 
ginn, well et huet een nëmmen Avantagë 
fir mam Zuch dohinner ze fueren, well 
déi wonnerbar nei Gare ass an direkter 

Noperschaft zu der Rockhal an dowéinst 
kann een dat nëmme recommandéieren. 
An een deen an der Jugendherberg 
schléift an op e Concert wëll goen, deen 
ass wierklech onheemlech privilegéiert an 
dofir huet d‘Rockhal och direkt ugemellt, 
dass wa si Gäscht hunn oder wa si wich-
teg Gruppen hu mat hirem Staff, dass si 
da frou si fir och wann d‘Jugendherberg 
disponibel ass, fir och dierfen unzefroe fir 
Leit an d‘Jugendherberg eranzekréien. 
Dat nämlecht gëllt fir d‘Universitéit. Oft 
sinn et Doktoranten oder jonk Fuerscher 
déi, iert se sech hei installéieren, op Esch 
kommen an och oft net esou vill finanziell 
Méiglechkeeten hunn an duerfir frou si 
wa se och präisgënschteg Ënnerbréngungs-
méiglechkeeten hunn, obwuel ech Iech 
elo ka scho soen, dass déi Jugendherberg 
en architektonesche Bijou wäert ginn,  
mä dorop wäert eisen Héichbauschäffen 
herno e bësse méi am Detail nach agoen. 
Och d‘Centrale des Auberges de Jeunesse 
huet eng ganz Rei vu Partner déi elo 
schonn drop laueren, dass se eventuell 
kënnen do Raimlechkeete fanne wann 
Disponibilitéit ass, esou dass mir wierk-
lech optimistesch sinn, dass déi dote 
Jugendherberg, déi natierlech d‘ganz Joer 
op ass, dass déi ronderëm d‘Auer wäert 
eng ganz ganz héich Beleeung kennen. 
Vläicht nach e puer Kaderinformatioune 
ronderëm de Coût vun deem ganzen. 
Mir hunn 11 Milliounen, dat wësst Dir 
zënter dass mer de Budget presentéiert 
hunn, 11 Milliounen an de Budget age-
schriwwe gehat. Mir waren awer eng 
alleréischte Kéier mat engem Virdevis  
vun 8,5 Mio als estiméierte Coût hei era-
komm, well mer einfach wollten eng 
ganz provisoresch Käschteschätzung maa-
chen. Mir haten awer deemools gesot, 
well eis Architekten eis dat och mat op de 
Wee ginn haten, dass an deem Devis 
nach net dra wier eise Wonsch, dee mer 
zimlech fréi scho mat op de Wee ginn 
hunn, mä deen awer nach net Nidder-
schlag am Budget fonnt huet, fir en Nid-
dregenergiestandard ze kréien. An de 
Mobilier war och nach net dobäi, well déi 
ganz Verhandlunge mat dem zukënf-
tegen Exploitant, deen ass d‘Jugendher-
bergenzentral, natierlech nach net fäer-
deg war. Zousätzlech war och nach 
d‘Idee dobäi komm fir mat CFL zesum-
men eng Rei vu Raimlechkeeten ze not-
zen. Zum Beispill Reuniouns- a Konferen-
zsäll, déi dann och vun der Stad Esch 
kënne mat genotzt ginn an all déi Froe 
ronderëm Restaurant, ronderëm Com-
merce, déi konnten natierlech an enger 
alleréischter Käschteschätzung nach net 
dra sinn, esou dass mer mat eiser Héich-
rechnung vun 11 Mio, déi och hiren Nid-
derschlag am Budget fonnt hat, scho 
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guer net esou schlecht loungen, esou 
dass elo déi absolut éischt Estimation de 
coût vun 8,5 Mio, mat deenen Equipe-
menter déi elo ausgerechent gi sinn, ob 
11 Mio komm ass. A mir mengen och, 
dass dat elo e realistesche Budget ass 
deen opgestallt ginn ass an dee mer haut 
kënnen zum Vote bréngen. Well et war 
eis gesot ginn, dass an der zoustänneger – 
nee, net an der zoustänneger Kommis-
sioun, well ech mengen do war eppes 
Klenges schief gelaf, mä an der Finanz-
kommissioun – do war d‘Fro gestallt 
ginn, ob mer dann elo awer kéinte gudde 
Gewëssens mengen, dass et mat dësem 
Devis géing duergoen? Well et ass jo och 
deen Devis dee mer elo un déi zou-
stänneg Autoritéiten areechen a mir 
schaffe wierklech drun, dass dat esou ass 
an et ass absolut net eist Zil fir dee Bud-
get do ze iwwerschreiden. Dofir hu mer 
elo ze vill en Detailgrad erreecht a mir 
hoffen och, dass dat dobäi bleift. Dat ass 
dann och dee Budget, dee mir areeche 
bei de staatlechen Instanzen. 
Mir hunn eng offiziell Ufro gemaach scho 
virun e puer Méint fir net nëmme 50% 
zréck ze kréien, déi kënne wann een den 
Aval huet, wat fir Esch de Fall ass, déi 
kënnen attribuéiert ginn, mä wann ee ka 
geltend maachen, dass eng Jugendher-
berg e regionale Charakter huet, da kann 
ee bis zu 70% bäigeluegt kréien. Mir 
mengen, dass dat eng Formalitéit ass, 
well wann et eng Jugendherberg am 
Land gëtt déi regionalen, iwwerregiona-
len a grenziwwerschreidende Charakter 
huet, da wäert et déi Escher Jugendher-
berg sinn. Dofir menge mir, dass déi 70% 
mussen acquis sinn, mä mir mussen awer 
déi Démarche maachen an hunn och all 
entspriechend Dokumentatioune schonn 
zesumme gesicht. An nodeem mer dann 
och den Aval, wat mer hoffen, wäerte 
kréie vum Gemengerot, sinn dat natier-
lech déi lescht Hürden déi mer musse 
huele fir vis-à-vis vun de staatlechen Ins-
tanzen dann elo aktiv ze ginn. 
Ech géing soen, dobäi beloossen ech et 
elo mol well mir hunn eis d‘Aarbecht 
opgedeelt bei dëser Presentatioun an eise 
Héichbauschäffe wäert dann elo méi prä-
zis op de Projet selwer agoen an op d‘At-
traktivitéit an och op déi architektonesch 
Elementer vun dësem Projet.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): 
„Merci, Madame Buergermeeschter. Dir 
hat jo schonn ugedeit, datt eng kleng 
Pann virkomm ass mat der zoustänneger 
berodender Kommissioun. Dat ass effek-
tiv esou. Vu datt de Projet schonn zënter 
1-2 Joer an der Diskussioun ass, a vu datt 
en och schonn am leschte Joer an der 
zoustänneger Stadentwécklungskommis-

sioun virgestallt ginn ass a senge grous-
sen Ëmrëss, hat ech geduecht, de Projet 
wier am Fong scho begutacht ginn an 
ech hunn, wéi mer am Schäfferot viru 14 
Deeg driwwer geschwat hunn, vergiess 
gehat, direkt ze reagéiere fir et nach eng 
Kéier an d‘Bautekommissioun ze ginn. 
Ech hat och e wéineg geduecht, datt vun 
de Servicer selwer oder vum Sekretariat 
deen Automatismus géif bestoen, fir et 
direkt dann och un déi zoustänneg Kom-
missioune virun ze ginn. Bon, ech huelen 
dat awer elo op meng eege Kap, ech hätt 
et selwer misste maachen an drun den-
ken, dem President vun der zoustänneger 
Kommissioun, deen ech relativ gutt ken-
nen, dat virun ze ginn, an et ass also 
meng Schold, datt et net an d‘Bautekom-
missioun komm ass an esou e Mëssver-
ständnis wäert och net méi virkommen. 
A mir wäerte jo souwisou – hei ass jo 
eréischt den éischte Vote – mir wäerten 
also d‘Geleeënheet kréien direkt hei 
duerno, no deem Vote et nach eng Kéier 
an d‘Bautekommissioun an all sengen 
Detailer do eran ze gi fir et do kënnen 
nach eng Kéier ze diskutéieren.
Dat gesot, elo zu de Charakteristike vun 
där Jugendherberg. Eng éischt fir ze soen, 
datt déi Jugendherberg, wann Dir d‘Pläng 
gesitt, datt déi sech immens harmonesch 
wäert eran fügen tëschent Gare enger-
säits an tëschent Passerelle op där anerer 
Säit. Dat heescht, dat ass schonn esou, 
datt et harmonesch an dat Bild do wäert 
erapassen. Fir de Bau selwer, wat an 
deem Bau do ass, e puer Informatiounen. 
Ënnen um Rez-de-chaussée sinn natier-
lech geplangt Buvette a Restaurant. Dann 
um éischte Stack si geplangt 3 gréisser 
Konferenzsäll, déi modulabel sinn, wou 
bis zu 49-50 Leit kënnen eragoen. 
Doniewent 2 méi kleng Reuniounssäll, 
déi ausgeluegt sinn op 25 Leit pro Sall. 
An da wäert nach een Hall do si mat 
enger Terrass, wann d‘Leit aus de Konfer-
enzen erausgi fir kënnen do ze stoen, e 
Patt ze huelen, oder bis op d‘Terrass 
eraus ze goen. 
Da komme mer op dat, wat nach uewen-
driwwer ass, vum zweete Stack bis op de 
fënnefte Stack. Do ass dann dat, wat déi 
eigentlech Jugendherberg mam Loge-
ment betrëfft. Do vum 2.-5. Stack, ginn 
et tëschent 114 an 120 Better. Ech 
mengen, datt dat eng relativ grouss Zuel 
ass fir esou eng regional Jugendherberg. 
Ech mengen do hu vill Jonker dra Plaz. Et 
muss een allerdéngs jo och wëssen, datt 
mer, wa mer d‘Universitéit heihinner 
kréien, wa mer d‘Rockhal schonn hei 
hunn, a wann et esou ass, datt wahr-
scheinlech bei deene Studenten och vill 
Leit op Besuch komme fir kuerz Zäit, déi 
net onbedéngt wëllen deier Hotelszëm-

mere bezuelen, da wäert de Besoin relativ 
grouss sinn, fir déi Zëmmeren do an der 
Jugendherberg ze beleeën. 
Ech ginn elo net op all Detailer vum 
Vo lume a vun der Surface brute an, zum 
Beispill d‘Konstruktioun a beton armé, 
ech mengen, dat géif alles vläicht ze vill 
elo hei an den Detail goen. Ech wëll awer 
nach eng Kéier drun erënneren, d‘Mada-
me Buergermeeschtesch huet et schonn 
ugedeit, datt mer hei am sougenannten 
Niddregenergiestandard bauen, gemäss 
deem, wat mer ëmmer soen. Dat heescht,  
datt mer oppasse bei den zukënftege 
Bauten, déi mer plangen, ob et elo méi 
klenger Baute sinn oder méi grousser wéi 
dat heiten, datt mer wierklech op d‘Ener-
giefro oppassen. Hei also Niddregener-
giestandard Klass B, wat natierlech och 
de Virdeel huet, datt mer doduercher och 
zousätzlech Subside kënne kréien. Zum 
Beispill kënne mer och Subside kréien fir 
dat, wat derniewent och net onwichteg 
ass, nämlech datt och eng Solaranlag 
dohinner kënnt, déi 50% vun der Waarm-
waasserproduktioun wäert ofdecken. Do nie-
went nach aner Critèrë vun Energiespuer-
samkeet oder vun der Energieeffizienz: 
dat ass engersäits eng absolut performant 
Isolatioun, doniewent och e Brennwäert-
kessel an eng komplett Lüftungsanlag. An 
da méi kleng Saache wéi beispillsweis 
Spuerbire fir d‘Elektresch an esou virun.
Mir wäerten och oppassen, wann et zur 
Innenraumgestaltung kënnt, datt do 
op gepasst gëtt, wat fir ee Material am 
Innenraum gebraucht gëtt. Net datt et 
do zu Innenraumproblemer kënnt, quitt 
datt et sech hei ëm Leit handelt, déi jo 
net ganz laang an deene Raimlechkeeten 
normalerweis sinn. Et si jo keng Dauer-
bewunner, déi Studenten oder déi jonk 
Leit, déi dohinner kommen, mä trotzdem 
wäerte mer och op d‘Material do oppas-
sen.
En anere Critère ass dee vum Equipe-
ment, deen natierlech an esou enger Struk-
tur mat Jugendlecher net ze vill En tretien 
däerf verlaangen. Et ass esou ge baut, datt 
net ze vill Entretien ge braucht gëtt an et 
gëtt esou gebaut, datt och Risquë vun 
eventuellem Vandalismus da méi kleng 
gehale ginn. 
D’Konferenzraim am Summer. Wann et 
am Summer déck waarm dobaussen ass, 
wann et riskéiert am Summer 30-40°C ze 
ginn, dann ass et natierlech wichteg, datt 
d‘Konferenzraim kënne gekillt ginn. Et 
gëtt net voll klimatiséiert, mä et gëtt awer 
eng Killanlag, an do ginn d‘Reseauen 
esou geluegt fir se kënnen ze adaptéie-
ren, fir datt et an deene Konferenzraim 
bei héijen Aussentemperaturen awer 
nach agreabel bleift. Dat ass no deem 
selwechte Prinzip iwwregens wéi dat hei 
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ënnen am Biergeramt gemaach ginn ass. 
Dat sinn e puer Critèrë, wat de Bau ube-
laangt. Also engersäits, wat op déi ver-
schidde Stäck kënnt. Och wéi vum Ener-
giestandard hir gebaut gëtt a wat herno 
d‘Innenraumauslaaschtung, d‘Innenraum-
material an esou virun ubelaangt. Ech 
mengen, dat sinn déi wichtegst Saachen, 
déi ech haut an dëser Reunioun hei wollt 
soen. Domatter gi mer deem gerecht, 
wat mer am Koalitiounsprogramm stoen 
hunn, nämlech datt mer engersäits géife 
kucke Energieeffizienz ze respektéieren, 
anerersäits awer och gesond Materialien 
an d‘Raimlechkeeten anzebauen. Mä dat 
allerwichtegst ass, datt mer dat heite 
Gebai wäerte kréien, datt mer eng flott 
Jugendherberg wäerte kréien, an ech 
menge ganz, wann dat bis do steet, datt 
dat wierklech d‘Stadbild op där Säit zur 
Eisebunn zou wierklech wäert ver-
besseren. Dat si just e puer Bemierkun-
gen, déi ech hei wollt maachen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Huss. Dann den Här Kox ass 
als éischten elo agedroen als Riedner.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Ma dame Buergermeeschter. D‘Escher 
Jugendherberg ass sécher e Projet phare. 
En neit Virzeigeobjekt vun Esch dee mir 
als déi Gréng sécherlech ënnerstëtzen. 
Am Plan quinquennal vun der Regierung 
stoung eng Jugendherberg fir de Süden 
dran, woubäi d‘Noutwendegkeet vun  
där Implantatioun zu Esch vun der Asbl 
Auberges de Jeunesse evaluéiert a gutt 
geheescht ginn ass. De Besoin ass erkannt 
ginn. Am Hibléck op d‘Entwécklung vu 
Belval, souwuel wat d‘Uni betrëfft, wéi 
och op d‘nei Betriber déi sech dobäi usid-
delen. Och d‘Rockhal wäert dovu profi-
téieren, woubäi Jonker déi vu wäit kom-
men, iwwer Nuecht zu engem soziale 
Präis bleiwe kënnen. Ech wëll hei bei där 
Geleeënheet meng Ausso vum leschte 
Gemengerot revidéieren, woubäi ech 
d‘Ën nerstëtzung vun der Rockhal fir 
d‘Carte culture jeunesse net korrekt 
eriwwer bruecht hat. 
Dann zum Projet weider. E puer Spezifizi-
téite vun dësem neien onkonventionelle 
Projet an du wollt ech agoen. Et ass en 
neit Konzept vun enger Jugendherberg an 
zwar eng urban, déi zentral an enger Stad 
geleeën ass, vun der Buergermeeschtesch 
schonn ugeklongen. Esou eng Jugendher-
berg existéiert net am Land. Si wäert 
ënnerschiddlech Clientèle uspriechen. Déi 
üblech Weltreeser, de kulturelle Public 
vun eiser Kulturstätten, respektiv d‘Uni-
versitéitsëmfeld mat de Studenten, esou 
wéi Stagiären déi do och iwwert eng län-
ger Zäit kënne wunnen an och Familljen.

Zweetens d‘Integratioun vun engem Res-
taurant deen net nëmme fir d‘Pen-
sionären do ass, mä och fir de Public. 
Zum Beispill fir Leit a Studenten déi do 
zu engem soziale Präis iesse kënnen. An 
der Stad fonctionnéiert dat Konzept ganz 
gutt. 
Drëttens, den Emplacement vun der 
Auberge op der aler Bus-Gare wäert déi 
Plaz a sech gutt op a passt sech korrekt 
tëschent der Passerelle an der neier CFL-
Gare an. Optimal ass d‘Proximitéit zu 
Bus- an Zuch-Gare, besonnesch well de 
Public haaptsächlech mam ëffentleche 
Verkéier ënnerwee ass. D‘Jugendherberg 
an déi zukënfteg nei Zuch-Gare ass vun 
engem Architektebüro geplangt. Domat 
sinn d‘Connectiounen am Konzept mat 
dran. Déi zwee Gebaier bleiwe getrennt a 
ginn och an zwou Phase gebaut. Domat 
kritt awer Esch eng nei Gare déi méi wéi 
néideg ass. Et ass eng ganz gutt Aushan-
dlung vum leschte Schäfferot déi dat 
esou wäit bruecht huet, dass den CFL 
effektiv do investéiert.
Leschte Punkt, integréiert ass e modernt 
Konzept vun Niddregenergie, huet den 
Här Muck grad gesot.” 
(Gelaachs)

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
“Dat gi mer ni méi lass.”

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Dat kréie 
mer ni méi eräus. Entschëllegt.
Energiemanagement plus Solarenergie, 
wat ebenfalls ze begréissen ass. 
Ech entschëllege mech. Merci.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Ass 
kee Problem, Här Martin.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Et wier dann um Här 
Baum.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter, Här Huss, fir 
dës Explikatiounen. Ech mengen datt 
effektiv gesot ginn ass, et ass en immens 
flotte Projet iwwer dee mer och schonn 
diskutéiert hunn. Souwuel flott wat den 
Emplacement ugeet, deen an urbanem 
Milieu ass, mä awer gläichzäiteg op der 
Schwell zum Galgebierg. En immens 
attraktive Lieu mengen ech, deen eben 
notamment – an do ënnerstëtzen ech 
och d‘Aussoe vun der Buergermeesch-
tesch – e regionalen an iwwerregionale 
Charakter definitiv huet. An ech mengen, 
et ass e Projet, eng Jugendherberg, déi 
de Quartier selwer valoriséiere wäert. 
Zum Bau, zu deem Deel wat den Här 
Huss gesot huet, 120 Better, dat ass effek-
tiv fir eng Jugendherberg eng zollitt Aus-

stattung. Et hätt ee sech awer och 
mengen ech nach d‘Fro kënne stellen ob 
een net hätt kënne virgesinn, zumindest 
ee méi groussen Dortoir ze hu wou méi 
Leit vläicht zu engem verbëllegte Präis 
hätte kéinten dra wunnen. Dat ass eng 
Ureegung oder eng Iwwerleeung déi een 
och hätt kënne féieren. Positiv ass op 
jidde  Fall och déi Konferenz- a Versamm-
lungsraim déi virgesi sinn, déi och kënne  
vun der, wéi Dir och gesot hutt, vun de 
Servicer benotzt ginn awer och vun Asso-
ciatiounen a vun aneren zivilgesellschaft-
lechen Acteuren. An et ass eppes wat och 
hei zu Esch definitiv gefeelt huet. Och 
flott ass eiser Meenung no de Restaurant, 
deen haaptsächlech op Menu du jour 
opgeriicht ass an op Self Service. Dat 
heescht, wou ee sech och virstelle kann, 
datt d‘Präisser relativ niddereg a sozial 
verträglech sinn an net e Restaurant bei 
esou engem flotten architektoneschen 
Immeubel deen dann och eventuell 
éischter an eng aner Richtung gaange 
wier vun Haut de gamme wat d‘Präisser 
ugaange wier. An dat ass mengen ech 
net de Fall an dat ass och richteg esou.
Wat d‘Bauweis ugeet, Niddregenergie, 
dat ass absolut ze ënnerstëtzen, och d‘So-
laranlag ass positiv. Et kann ee sech awer 
d‘Fro stellen ob een net hätt missten och 
an d‘Richtung goe fir Reewaasseropfang-
becke mat virzegesinn a fir esou d‘Sani-
täranlage mat Waasser op eng méi nohal-
teg Aart a Weis ze versuergen.
Ech hunn awer nach zwou, dräi kleng 
Froen zum Schluss. Dir hutt virdru vum 
Exploitant geschwat. D‘Fro ass natierlech, 
wéi fonctionnéiert déi Zesummenaar-
becht? Freet d‘Gemeng deem Exploitant 
e Loyer? A wéi wäert deen ausgehandelt 
ginn, respektiv wéi ass d‘Matsprooche-
recht vun der Gemeng ob herno d‘Präis-
staffelung fir déi eenzel Zëmmere vun der 
Jugendherberg? An dann drëttens, vläicht 
och nach eng Kéier e puer Präzisiounen 
zu der Zäitschinn wéi dat envisagéiert 
ass, wéi ee realistesch domatter rechne 
kann datt se eventuell op geet? Merci,“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Den Här Maroldt 
wann ech gelift.“

Frunnes Maroldt (CSV): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Déi leschte 
Kéier wéi mer zum Sujet Stellung geholl 
hunn, do hunn ech schonn eng ganz Rei 
vu Remarque gemaach. Ech begréissen 
haut wann ech héieren, dass mer kënne 
bis zu 70% Ënnerstëtzung erwaarden. 
Ech verstinn och d‘Suerg fir d‘Jugendher-
berg ze rentabiliséieren, dat heescht fir se 
ze beleeën, dass een do versicht se esou 
attraktiv wéi méiglech ze maachen, net 
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nëmme fir eng Zort vu Clientèle mä och 
fir eng aner. D‘Rockhal hutt Dir uge-
schwat, obwuel ech ëmmer do e bësse 
virsiichteg si well ech soen, du hues net 
ëmmer déi ideal Co-Habitatioun, et ass 
net ëmmer evident an et mussen do  
awer wierklech ganz kloer Regele gëllen 
herno an et muss ee kucken, dass och do 
d‘Zesummeliewe vu verschiddenen Inte-
ressegruppen, dass déi awer méiglech 
ass. 
D‘Folgekäschten, et ass kloer, dass een als 
Conseiller sech do Froe stellt wat kënnt 
do op eis duer. Well mir hunn och an 
aneren Domainer wéi z.B. de Parking 
schlecht Erfahrunge gemaach, dass ee 
sech awer do effektiv soll Froe kënne 
stellen. 
Dann e leschte Punkt deen ech wollt just 
kuerz uschneiden. Als Escher weess een, 
dass d‘Gare wéi se de Moment benotzt 
gëtt, dass do e Phänomen regelméisseg 
ze bemierken ass, dee vum Rangéieren. 
Dat heescht, dass och d‘CFL, vu dass se 
net méi deen Auslaf huet op aner Plazen, 
dass ganz oft rangéiert gëtt op der Escher 
Gare, an dass een do awer wierklech och 
muss Suerg droen, dass ee mat der CFL 
do eng Léisung fënnt, dass déi net zu 
enger Belästegung vun den Utilisateure 
vun der Jugendherberg gëtt. Well, wéi 
gesot, d‘Transportwaggonen, wann déi 
hin an hir geschubst ginn, dat kéint 
laang fristeg e Problem ginn.
Pour le reste fannen ech de Projet esou 
wéi ech e presentéiert kritt hunn a wéi 
ech och d ‘Geleeënheet hat an dem Dos-
sier mer en unzekucken, fannen ech et e 
ganz flotte Projet an ech kann en nëmme 
begréissen. An dofir géif ech och soen, 
vu menger Fraktioun aus, wäerte mer déi 
Saach do ënnerstëtzen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Maroldt. Den Här Weidig 
mellt sech.“

Paul Weidig (LSAP): „Ech wëll elo net 
erëm widderhuelen, effektiv ass et e ganz 
schéine Bau. Mä ech wëll awer soen, all-
gemeng, dass dës Jugendherberg zu Esch 
gehéiert wierklech wéi d‘Fauscht op 
d‘Aen. Ganz genau op där richteger Plaz, 
besonnesch Esch als Stad mat vill Zu kunfts-
potential, op Esch als Unisstad an och op 
Esch als regional Mobilitéitszentrum. A 
virun allem do wou d‘Jugendherberg läit, 
kënnt ee praktesch zu Fouss an de gesam-
ten Zentrum eran. Mam Vëlo ass een op 
der Gare a vun do erreescht een dat gan-
zt Stadgebitt. An doriwwer eraus, iwwert 
déi nei Bréck déi mer geschafen hunn, 
och kënnt een an déi Landschaftsgebid-
der vum Minett, déi wierklech eemoleg 
sinn, eemoleg fir de Süden, eemoleg fir 

d‘Land an och eemoleg géif ech soe fir 
Europa. A vun do aus kann een dann och 
an déi Nopeschstied erafueren an och 
grenziwwerschreidend sech mam Vëlo an 
deene Landschaftsgebidder beweegen, 
wat en immense Potential ass deen nach 
net genuch genotzt gëtt. 
Mä och d‘Bussen treffe sech op där Plaz 
do an och mam Bus kënnt ee ganz gutt 
bei d‘Jugendherberg, mä och vun do aus 
kënnt ee praktesch an d‘ganz Regioun 
Süden eran, souguer och iwwert d‘Grenz 
ewech wat och e ganz groussen Atout 
ass. An dann net zu Lescht ass awer och 
déi Jugendherberg iwwert den Zuch 
praktesch mam ganz Land an doriwwer 
eraus mat der ganzer Groussregioun, mä 
virun allem och géif ech soe bal mat ganz 
Europa verbonnen. Dat heescht, déi 
Jugendherberg läit wierklech op där idea-
ler Plaz an ass äusserst wäertvoll fir Esch. 
Ech mengen 120 Better fir d‘Jugend, 
d‘Jugend déi ënnerwee ass, déi Tourismus 
mécht, déi Esch besiche kënnt, mä virun 
allem och d‘Jugend déi hei op Esch 
schaffe  kënnt an dat ass gesot ginn, am 
Interêt vun eiser Uni. 
Wéi gesot, e ganz flotte Projet dee mer 
onbedéngt gebraucht hunn an deen op 
eis Stad wierklech maassgerecht geschnei-
dert ass. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Weidig. Et sinn elo keng wei-
der agedroe Riedner do, da géing ech 
proposéieren, dass den Här Huss op déi 
puer Froen äntwert.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Fir 
d‘éischt wéilt ech soen, datt mer vum 
Schäfferot hir natierlech begréissen, datt 
mer quer duerch d‘politesch Parteien hei 
e groussen Accord fanne fir dee Projet do 
ze realiséieren. Et waren am Fong just 
zwou, dräi, ech mengen dräi méi Detail-
froen do, déi hei vun eenzelne Riedner 
opgeworf gi waren. Dat eent, dat war 
vum Här Baum, d‘Fro vun de Loyers-
präisser  vun deenen Zëmmeren, fir do ze 
iwwernuechten. Do ass et esou, datt déi 
natierlech fixéiert gi vun eisem Sous-loca-
taire, well mir als Gemeng verlounen dat 
jo un déi national Jugendherbergegesells-
chaft, Centrale nationale vun de Jugend-
herbergen, an déi fixéieren am Prinzip 
déi Locatiounspräisser no Critèren, déi 
international ugewannt ginn. Mir selwer 
verloune jo u si. Bei deem Verlounen u si 
ass et esou ze verstoen, datt mir natier-
lech do bei eisem Locatiounspräis u si déi 
Subsiden berücksichtegen, déi mer vu 
staatlecher Säit kritt hunn. Dat heescht, 
mir wëllen do keng kommerziell Bene-
ficer maachen, mä et sinn awer finale-
ment si, déi déi Präisser do fixéieren. 

Da just nach eng aner Detailfro, well jo 
insgesamt, wat d‘Energieproblematik 
ubelaangt, e groussen Accord hei ron-
derëm den Dësch war, datt dat esou 
gestallt gëtt, an och wat d‘Ästhetik ube-
laangt. Dat war nach just d’Fro vum Här 
Baum iwwert d‘Méiglechkeet vu Reewaas-
sernotzung. Dat ass eng Fro effektiv, déi 
een natierlech ka stellen, wou ech awer 
elo net weess, inwiewäit dat bei der Pla-
nung vergiess ginn ass oder net. Ech ver-
sichen dat mat mengem Service noze-
kucken, ob dat am Projet nodréiglech 
nach méiglech wier ze maachen oder 
net. Ech weess dat net, ech kann Iech 
doropper net äntweren.
Den Här Maroldt huet hei d‘Fro gestallt 
gehat iwwert d’Zich, well do rangéiert 
gëtt, ob dat net problematesch wier vum 
Kaméidi hier? Natierlech ass et esou, datt 
dat sporadesch – ech weess vu wat Dir 
schwätzt, well ech selwer net wäit dovun-
ner wunnen – a wann do rangéiert gëtt, 
dann ass do e wéineg Kaméidi. Mä hei 
ass jo awer virgesinn, datt wierklech eng 
Schalldämpfung an deene Gebaier a vun 
de Fënsteren virgesinn ass. Dat heescht, 
e groussen Deel vun den Nuisancë wäert 
awer do miniméiert ginn, quitt datt een 
natierlech net wäert alles 100%teg total 
miniméiert kréien. Ech hunn och doheem 
duebel Verglasung a menge Fënsteren. 
Ech si relativ no och bei deenen Eise-
bunnsgleiser, mä ech mengen, duerch 
eng gutt Isolatioun a gutt Verglasungs-
méiglechkeete léist dee Problem sech 
awer an de Grëff ze kréien. Ech mengen 
dat sinn d‘Äntwerten op déi puer Froen, 
déi do waren. Ech weess elo net ob ech 
iergendeppes Wichteges vergiess hunn. 
Ech mengen, dat waren dräi Punkten, déi 
wéi gesot, déi hei opgeworf gi sinn. 
Mä insgesamt soe mir awer Merci vum 
Schäfferot fir déi grouss Ënnerstëtzung fir 
dee Projet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci eisem Héichbauschäffen. Da kéin-
te mer zur Ofstëmmung kommen iwwert 
den Devis. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
M. Frunnes Maroldt – Mme Lydia 
Mutsch – Mme Vera Spautz – M. Paul 
Weidig – M. Everard Wohlfarth –  
M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le devis au montant de 
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10.900.000 € pour l’aménagement d’une 
nouvelle Auberge de Jeunesse.

5. Foyer de Nuit Abrisud: 
a) Nouvelle construction; 
présentation et décision  
(1er vote); 
b) Mise à disposition de 4 lits 
supplémentaires pendant les 
périodes de grand froid; 
information

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir géingen da virufuere mam Punkt 5, 
dat ass de Foyer de Nuit Abrisud. Do geet 
et souwuel ëm eng nei Konstruktioun wéi 
och ëm d‘Mise à disposition vu 4 Zousaz-
better an de Periode vu grousser Keelt. 
Dat kann ee sech haut net esou gutt vir-
stellen, mä mir kënnen eis awer nach 
drun erënnere wéi et d‘leschte Kéier war. 
An ech géing eis Sozialschäffin bieden eis 
Opschloss doriwwer ze ginn, eis souwuel 
den neie Projet ze presentéiere wéi och 
déi Begleetmesuren déi mir als Gemeng 
huelen. Madame Spautz.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Jo, 
Merci. Dir hutt d‘Pläng vun dem neien 
Abrisud an Ärem Dossier leien. Ech 
erspueren Iech all technesch Detailer. Ech 
ginn Iech awer e puer Informatiounen. Et 
ass esou wéi mer et an der leschter 
Sitzung och diskutéiert haten, den éisch-
te Vote deen haut geholl gëtt fir datt mer 
dëst Joer kënnen ufänke mat bauen an et 
gëtt och héich Zäit, datt mer ukommen. 
Den neie Foyer kënnt Eck Buergaart/rue 
de la Fontaine hinner, wou elo schonn, 
wéi gesot, de Chantier méi laang fräi ass, 
wou déi Haiser déi virdrun do stoungen, 
ofgerappt gi sinn. En huet 4 Stäck. D‘En-
trée ass op där Säit wou een an d‘Arbed 
erageet. Quartier gëtt dat genannt.  
Et ginn 12 individuell Kummeren. 
D‘Méig lechkeet mat 4 duebel Kumme-
ren, getrennt Fraen a Männer selbstver-
ständlech, awer och duebel Kummere 
falls Koppelen dohinner kommen. Dir 
gesitt an Äre Pläng och, et ass selbst-
verständlech e Lift dran, datt mer och 
d‘Méiglechkeet hunn, Persounen déi am 
Rollstull kommen oder à mobilité réduite 
kënnen op ze huelen. A mir wiere frou 
wann Dir deem géift zoustëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – Mme Taina Boffer-
ding – M. Daniel Codello – M. Marco 
Goetz – M. Mike Hansen – M. Henri 

Hinterscheid – M. Jean Huss – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Vera Spautz – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité le devis au montant de 
2.705.000 € pour l’aménagement de 
l’Abrisud.

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Da 
ginn ech direkt op déi zweet Konven-
tioun iwwer. Dat hate mer och erkläert 
an dem leschte Gemengerot. Do war 
d‘Konventioun ënnerwee gewiescht. Wou 
et esou kal war si 4 zousätzlech Better 
opgestallt ginn an dem Foyer de Nuit fir 
kënnen d‘Leit alleguerten ënnerzebrén-
gen, an datt kengem dobaussen eppes 
géif passéieren, respektiv géif erfréieren. 
Mir hunn elo am Moment déi Better als 
Noutbetter och fir d‘Police. En Deel fir 
d‘Police oder wa soss iergendwéi eppes 
passéiert. Dat heescht déi sinn nach 
ëmmer do a mir sinn op 22 Better dann 
elo am aktuelle Foyer de Nuit. Och do 
géif ech Iech bieden zouzestëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Et ass eng Informatioun. Si Wuertmel-
dungen dozou? Da kënne mer zum 
nächste Punkt iwwergoen.

6. Réalisation du projet de 
logement encadré (Abrisud); 
présentation

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
“Dat ass d‘Realisatioun vun engem Projet 
de Logement encadré, Abrisud, Presenta-
tioun, och hei d‘Madame Spautz huet 
d‘Wuert als Ressortschäffin.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Dann 
e weidere Projet dee ganz flott ass an elo 
virum Summer fäerdeg gëtt, d‘Ëmbau-
aarbechte sinn amgaangen. Et war gefrot 
gi kuerz d‘Konzept hei virzestellen. Wat 
natierlech muss evaluéiert ginn op Grond 
vun deem Neibau dee wäert kommen. 
Also, dat Konzept dat wäert och mussen 
ugepasst ginn entspriechend den eenzel-
nen Etappen elo, wéi verschidde Projeten 
evoluéieren. An deem Haus ginn 10 
 Studioen ageriicht déi alleguerten iwwert 
e klengt Buedzëmmer, eng Kitchenette, 
eng Kummer verfügen. Natierlech Uschlëss 
fir d‘Televisioun an d‘Telefon a separat 
och ofgerechent gi wat d‘Waasser, d‘Elek-
tresch, de Gas ugeet a jiddwereen eng 
separat Bréifboîte och huet. Et geet 
drëms dëse Projet ze realiséiere fir déi Leit 
déi am Foyer de Nuit sinn. Minimum 3 

Méint do waren, an déi nach net, soe 
mer mol, à même si kënnen eleng wun-
nen ze goen op de private Wunnengs-
maart, déi nach mussen encadréiert ginn. 
Riicht sech un eenzel Persounen, och hei 
esou gutt wéi u Koppelen. Déi Struktur 
gëtt och mat geréiert vum Abrisud, huet 
awer en Educateur gradué deen all Dag 
do ass, vu Méindes bis Freides, während 
4 Stonnen. An den Abrisud ass selbst-
verständlech och niewent deene 4 Ston-
ne permanent uspriechbar wann eppes 
wier. 
Da ginn et natierlech och gemeinsam 
Raimlechkeeten, wéi eng gemeinsam 
Kichen, Séjour, esou wéi et och elo aktuell 
am Abrisud ass, mat Televisioun, Fautel-
len, d‘Leit kënnen do hir Saache wäschen 
an den Educateur huet och e Büro do. 
Et ginn nëmmen déi Leit geholl déi wierk-
lech an e Projet eraklammen. Dat heescht 
e Projet de vie mat entwéckelen. Si 
mussen en Akommes hunn. Visites à 
domicile sinn natierlech och erlaabt vun 
de betreienden Educateure fir d‘Leit 
intern och drop ze preparéiere fir herno 
kënnen eleng wunnen ze goen. Et ass net 
méi wéi 3 Joer wou se däerfen do wun-
nen. Mir hunn einfach gesot, mir fänken 
u mat 3 Joer. Verschiddener si vläicht 
éischter wou se kënnen eleng wunne 
goen, bei aneren, wann et justifiéiert ass, 
kënne se méi laang do wunnen. 
Wéi gesot, de Projet ass an der Schluss-
phas. Virum Summer kënne mer do 
d‘Ouverture maachen an dann de Leit hir 
Studioen och do endlech zur Verfügung 
stellen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci och fir dës Explikatiounen. Mir 
hunn e puer Wuertmeldungen. Déi éischt 
ass den Här Weidig.“

Paul Weidig (LSAP): „Jo, ech wëll awer 
elo net erëm op dee ganzen Detail agoe 
wat den Abrisud ubelaangt. Ech menge 
mir wëssen alleguerten, dass dat eng äus-
serst wichteg Institutioun ass, well déi 
leschte Kéier wéi mer hei iwwert de 
Bericht vum Abrisud geschwat hunn, dee 
vun den Educateure gemaach ginn ass, 
ass doriwwer geschwat ginn. Ech wëll 
just e puer Chifferen hei nennen déi awer 
fir sech schwätzen. Mir mussen eis 
be wosst sinn, dass den Aarmutsrisiko hei 
an deene leschte Joeren net ofhëlt, son-
dern vun 2008 zum Beispill bis elo 2009 
vun 13,4 op 14,9, praktesch op 15% 
eropgaangen ass. Ech mengen dat ass 
ganz wichteg a virun allem ass et och 
wichteg ze wëssen, dass Jugendlecher bis 
17 Joer, bei deenen ass den Aarmutsrisiko 
op 22,3% gestiegen, deen 2008 nach bei 
19,8 % louch. Duerno hëlt natierlech den 
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Aarmutsrisiko of, wat d‘Leit méi al ginn. 
Mä do gëtt et awer verschidde Secteuren 
déi ganz graff betraff sinn duerch den 
Aarmutsrisiko. Dat si virun allem déi Aar-
bechtslos vun deene 45% riskéieren an 
d‘Aarmut ofzerëtschen. A wou et ganz 
krass ass a wierklech ganz bedauerlech 
ass, dat si virun allem déi Elengerzéier, 
dat heescht Mammen déi eleng d‘Kanner 
erzéien. Do läit den Aarmutsrisiko bei 
52%, dat heescht praktesch all Zweeten 
deen Elengerzéier ass, riskéiert an d‘Aar-
mut ofzerëtschen an dat wäert an deenen 
nächste Joeren och nach zou huelen. Ech 
mengen do si kloer Argumenter déi fir de 
Logement encadré an och virun allem fir 
den Abrisud schwätzen. Mä mir wëssen 
alleguerten, dass Jugendlecher ënner 17 
Joer a virun allem och aarbechtslos ebe 
riskéiere ganz schnell an d‘Aarmut ofze-
rëtschen an dann och do eben net méi 
wësse wou se solle schlofe goen a keen 
Daach méi iwwert dem Kapp hunn.
Wat elo de Logement encadré ubelaangt, 
ass dat eng ganz sënnvoll Institutioun. 
Ech hunn et d‘leschte Kéier scho gesot, 
dass mir am Abrisud Leit hunn, zum Bei-
spill d‘lescht Joer, déi dat ganzt Joer 
iwwer am Abrisud waren. 2 Persoune 
waren dat an nach 15 Leit iwwer 6 Méint. 
Et kann awer net sinn, dass den Abrisud 
zu enger laangfristeger Léisung gëtt, et 
kann nëmmen eng Noutënnerkonft sinn, 
dat wësse mer alleguerten an duerfir hu 
mir dann d‘Méiglechkeet, dass eben 
d‘Leit déi länger Zäit am Abrisud sinn, 
dass mer déi, an och déi natierlech déi 
och e Projet akzeptéieren an och suivéiert 
gi vun den Educateuren, dass mer déi 
Leit eraushuelen an dann an Apparte-
menter logéieren, wou se dann awer och 
encadréiert sinn. Mir wëssen, et sinn eng 
Partie Leit déi net wëllen an net kënnen 
eleng wunnen, mä dat do ass awer elo 
den éischte Schrëtt fir se erëm an eng 
gewëssen Onofhängegkeet, also eng 
gewësse Sécherheet anzeféiere wou se 
dann och lues a lues kënnen herno erëm 
op de fräie Maart goe fir sech Wunnen-
gen ze schafen a wou se och kënnen e 
Liewen op sech selwer féieren. An duerfir 
ass deen Iwwergang vum Logement 
encadré ass e ganz wichtege Schrëtt dee 
mer brauchen herno fir déi Leit aus der 
Opdachlosegkeet erëm zréck, an eng 
assuréiert Situatioun ze féiere wou se an 
der Gesellschaft sech kënnen erëm fräi 
logéiere a wou se och kënne sech erëm 
fräi beweegen. 
Voilà, dat gesot, et ass ganz wichteg an 
an deem Kontext kann ee vläicht nach 
eng Kéier drop hiweisen, dass deen 
nächste Schrëtt dann de soziale Wun-
nengsbau ass. An duerfir, dat hunn ech 
d‘leschte Kéier scho gesot, et kann net 

jiddwereen en Abrisud hunn, net all 
Gemengen en Abrisud hunn, dat wësse 
mer, mä et kann awer all Gemeng, géif 
ech mengen, wéinstens en Deel Loge-
ment encadré schafen. A virun allem 
kann och all Gemeng awer soziale Wun-
nengsbau maachen an dat ass wéi mer 
gesi wéi héich ass den Undeel vun eiser 
Gesellschaft ass déi riskéieren an d‘Aar-
mut ofzerëtschen, ass dat ganz wichteg, 
dass d‘Gemenge sech alleguerten awer 
dozou Gedanke maache wéi mer deene 
Leit kënnen eng Zukunft ginn an och eng 
gewësse Sécherheet am Liewen. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Weidig. Et wier dann un den 
Häre Baum, Codello an Zwally.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Och just e 
puer Wuert heizou. Dat wat mer elo 
gesinn als Logement encadré ass am 
Fong déi logesch Suite vun deem wat 
Abrisud sollt duerstellen a wat den Esprit 
vun Abrisud ass, nämlech net nëmmen 
datt Abrisud soll Leit opfänken an eng 
éischt Nouthëllef zur Verfügung stellen, 
mä eben och kucke mëttel- a länger-
fristeg déi Leit ze suivéieren, hinnen 
Ënnerstëtzung ze ginn, esou datt se erëm 
kënne selwer op d‘Bee kommen an de 
Wee an d‘Onofhängegkeet ëmmer méi 
grouss ze maachen. D‘Zuelen déi den 
Här Weidig virdru genannt huet, sinn 
effektiv alarméierend. Virgëschter huet 
d‘Salariatskummer de Sozialpanorama 
vir gestallt wou ee gesäit, datt an deem 
räiche Lëtzebuerg déi sozial Ongläich-
heeten  ëmmer méi grouss ginn, déi sozial 
Schéier ëmmer méi wäit ausernee klappt. 
Erschreckend ass, wann ee gesäit, datt 
mer an der Europäescher Unioun, wat 
d‘Working Poor ugeet, also den Undeel 
vun deene Leit déi schaffen, mä awer 
obwuel se schaffen dem Aarbechtlosesri-
siko ausgesat ginn, datt mer do an der 
Europäescher Unioun op der drëtter Plaz 
sinn. D‘Verhältnis zu Lëtzebuerg vum 
Jugendchômage par rapport zum Ge samt-
chômage ass dat schlechtesten aus der 
ganzer Europäescher Unioun. Dat si ganz 
alarmant Zuelen. A wann een dann nach 
bedenkt, datt 27% vun alle Locatairen 
dem Aarmutsrisiko ausgesat sinn, dann 
ass effektiv dat wat mer hei maachen, 
zwar eng Drëps just op de waarme Steen, 
mä op jidde Fall geet et an déi richteg 
Richtung an et muss begleet sinn, wéi 
och den Här Weidig herno ugeduecht 
huet, als drëtt Etapp, fir weider ze inves-
téieren an de soziale Wunnengsbau fir 
den Drock aus dem Wunnengsmarché – 
well am Moment besteet et just, fonc-
tionnéiert et zum gréissten Deel just 

iwwert de Marché – deen Drock do eraus-
zehuele mat engem serieux opgestallten 
ëffentlechen Ugebuet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Den Här Codello 
wann ech gelift.“

Daniel Codello (LSAP): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech wéilt 
enchaînéiere mat deem wat den Här 
Weidig  opgehalen huet an och den Här 
Baum. Den Här Baum huet eppes rich-
teges gesot, dee Logement encadré – 
gelift?”

Zénon Bernard (KPL): „Nëmmen 
eppes?“

Daniel Codello (LSAP): „Gitt mer eng 
Chance, Här Bernard, ee Moment. Fir 
haut mol eppes. Hien huet gesot de 
Logement encadré wier eng logesch 
Suite wat den Abrisud duerstellt. Dat ass 
richteg, mä ech wollt awer op e Kontext 
agoen, dat ass deen och am Hanner-
grond vun deene ganzen Diskussiounen 
déi dës Woch ware mat de Quote vun de 
Gemenge fir Asylbewerber, wou d‘Quote 
leider net agefouert gi si vum Ministère. 
Dat ass awer dee Sens de responsabilité 
an et kann ee sech awer als Escher Con-
seiller houfreg fillen, an engem Conseil ze 
sëtzen deen iwwert déi heite Froen 
ëmmer unanime hei zoustëmmt. Et war 
ëmmer, viru Joere wéi d‘Mesures d‘ur-
gences hu misste geholl ginn an der 
Kanalstrooss fir Better kënnen zur Ver-
fügung ze stellen, huet hei eng grouss 
Unanimitéit geherrscht an och wat herno 
d‘Kreatioun vum jëtzegen Abrisud ugeet. 
An duerfir hat ech mer eigentlech eng 
Diskussioune erwaart d‘éinescht beim 
neie Foyer. Bon, dat ass einfach, et ass 
schonn eng Gewunnecht hei. Déi sozial-
politesch Responsabilitéit ass an alle Frak-
tiounen hei esou verankert, datt hei deen 
neie Bau scho comme une lettre à la 
poste duerchgaangen ass. Et ass fir eis 
schonn eng Normalitéit hei an Esch, datt 
mer déi Responsabilitéit iwwerhuelen. Mä 
d‘Sozialkonflikter an d‘Sozialproblemer 
déi den Här Weidig an och den Här Baum 
opgezielt hunn, Jugendchômage, Wor-
king Poor, all dee Risque fir an d‘Pauvre-
téit ze falen déi an eiser Gesellschaft sinn, 
do stellt sech awer op eemol eng Fro ob 
et net awer och op eemol geféierlech 
gëtt wann ëmmer nëmmen déi selwecht 
Gemenge bei der Léisung vun deene 
soziale Konflikter erbäigezu ginn. Mir 
huelen eis Responsabilitéit, mir stellen 
awer hei ganz kloer d‘Fro ob net nach 
misst eng Solidaritéit mat deene 
Gemengen déi hir Aufgab iwwerhuelen, 
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och mol endlech muss iwwerholl ginn. 
An dofir fannen ech et ganz traureg, dass 
dës Woch déi Quotendiskussioun geschei-
tert ass mat den Asylbewerber. Do si jo 
Reaktioune vu verschiddene Gemenge 
gewiescht, ech wëll déi elo net hei kom-
mentéieren, déi, jo déi kéint ee kommen-
téieren, vun der Nordstad. Ech fannen 
dat en Hohn, an duerfir fannen ech et 
ganz geféierlech wann herno d‘Solutioun 
vun de soziale Konflikter, vun de soziale 
Problemer nëmmen nach op d‘Stad Lët-
zebuerg an op d‘Stad Esch konzentréiert 
ginn. Mir iwwerhuelen eis Respon sa bi-
litéit, mir iwwerhuele se ganz gären, mä 
op eemol gëtt awer och gesot, elo ass 
Schluss, elo brauche mir awer och Solida-
ritéit vun deenen aneren 104 Gemengen. 
Et ass net nëmmen un der Stad Lëtze-
buerg an un der Stad Esch. Zënter Jor-
zéngte beweise mir, datt mir Sozialres-
ponsabilitéit wéi gesot hei unanime am 
Conseil iwwerhuelen, elo maachen ech 
awer en Appel an eng waarm Demande 
un déi aner Gemengeresponsabele vun 
aller Couleur wéi se an der Respon sa-
bilitéit sinn, och do mol hir Responsa-
bilitéit ze iwwerhuelen an net alles op eis 
hei e bëssen ofzewälzen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Et wier dann um 
Här Zwally an dann um Här Kox.“

André Zwally (CSV): „Jo, Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech wollt am Numm 
vun eiser Fraktioun och e puer Wuert 
soen. Ech menge mir hate virun zwee 
Méint schonn déi Diskussioun hei 
gefouert. Do hu mir schonn alles vu Sug-
gestioune gi wéi mir der Meenung sinn, 
dass dat Ganzt ka fonctionnéieren, dass 
d‘Solidaritéit vun eiser Säit aus ëmmer 
grouss war. Dat wäert och an Zukunft 
esou bleiwen. An esou wéi een dat hei 
feststellt, si sämtlech Fraktiounen d‘ac-
cord fir deen dote Wee weider ze féieren. 
Mir waren ëmmer der Meenung, dass 
eng Konzessioun muss do sinn.
a) Wat mat dem Familljeministère ube-
laangt fir déi nei Struktur ze bauen. Et 
kann een elo mol soen, endlech si mer 
esou wäit, well mer hate jo och nach Dis-
kussioune mam Gesondheetsministère, 
dee jo och als Partenariat a Fro komm 
war. Deen elo net méi do ass. Mir gesi jo 
also, dass mer um Niveau vun engem 
Ministère et fäerdeg bréngen dach eng 
nei Struktur heihinner ze kréien. 
b) War fir eis wichteg de Logement 
en cadré dee mer och zur Diskussioun 
ëmmer haten a wou mer och der Mee-
nung sinn, dass et een Deel vun deem 
Konzept ass wou mer ganz einfach brau-
che fir deene Leit ze hëllefen. Mir hunn 

awer och als CSV gesot, dass mer en 
drëtten Deel gären hätten. 
Dat ass nämlech dee vum Encadrement 
ciblé. Wa mer eis eens sinn, dass mer hei 
eppes zur Verfügung stellen, d‘Madame 
Schäffin huet gesot, dass mer um Niveau 
vun deem Logement encadré en vue hu 
fir eventuell 3 Joer kënnen d‘Garantie ze 
ginn, dass d‘Leit do kënnen dra wunne fir 
selbstänneg ze ginn, da si mir der Mee-
nung, dass dat heiten, deen Encadrement 
ciblé dozou och muss féiere fir d‘Iwwer-
leeung ze maachen, datt et duerno och 
nach eppes gëtt. An do ass och eis Fro 
déi heiten, ob eventuell dru geduecht 
ginn ass, wann déi Leit da selbstänneg 
sinn, op den Niveau vun de Gemenge-
wun nenge kënne viru gehollef kréien? A 
wann dat de Fall wier, natierlech da wiere 
mir selbstverständlech och domat d‘ac-
cord, well dat am Prinzip och deen Enca-
drement ciblé géif bedeite wou mer 
deene  Leit da géifen hëllefe fir laangfris-
teg an d‘Zukunft eran ze kucken.
Jo, den Discours deen hei gehale ginn ass 
vum Här Codello, dee kenne mer, deen 
hu mir selwer och schonn oft gehalen, 
wëssend dass déi Situatioun am Süden 
net einfach ass an och um Niveau vum 
ganze Land. Wann een d‘Solidaritéit freet 
an der Responsabilitéit wat dat doten 
ubelaangt, da soll een net vergiessen, 
dass eis Nopeschgemengen net ausge-
statt sinn nëmmen als Wellness-Gemen-
gen.”
(Gelaachs)

Eng Stëmm: “Très bien!”

André Zwally (CSV): „Well mir sinn déi 
déi dofir suergen, dass alles däerf heihin-
ner kommen an dofir suergen, dass dee-
ne méi aarme Leit gehollef gëtt. Mä och 
si hunn e Gesetz zur Verfügung kritt wat 
den 01.01.2011 gestëmmt ginn ass. Si 
hunn Instrumenter kritt déi hinnen erlaa-
bt fir hire Leit ze hëllefen an an deem 
Sënn si mir natierlech mat deem wat hei 
presentéiert ginn ass d‘accord, mat dem 
Opruff fir déi Responsabel déi mer hei an 
der Chamber hunn, respektiv an deenen 
eenzelne Gremien dofir ze suergen, dass 
mat den Nopeschgemenge Kontakt op hue-
len an hinne soen, dass eise Problem e 
groussen ass a mir musse gehollef kréien. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Den Här Kox.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech hale 
mech ganz kuerz. Mir ënnerstëtze selbst-
verständlech déi Projeten an ech ginn 
natierlech dann och nach eng Kéier, eng 

Widderhuelung vun deem wat déi Vir-
riedner gesot hunn, als Escher gi mir do 
am Süden och nees mam gudde Beispill 
vir. Et muss een awer wëssen, déi Leit déi 
heihinner komme si sécherlech net alle-
guerte vun Esch. Si kommen aus anere 
Südstied, aus den anere regional Südge-
mengen an hei kënnten déi gréisser Stied 
méi Initiativ och weisen. Ech mengen dat 
soll och vun alle Parteien hei nach eng 
Kéier ënnerstrach ginn. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Madame Spautz.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Jo. 
Merci fir déi grouss Zoustëmmung. Et ass 
esou wéi et hei gesot ginn ass, datt mer 
als Escher ëmmer geschlossen eis Res-
ponsabilitéit iwwerholl hunn. Ech wollt 
op zwou kleng Saachen agoen. 
Den Encadrement ciblé, wéi et elo vum 
Här Zwally gesot ginn ass, selbstver ständ-
lech den nächste Schrëtt ass jo logesch, 
da wier et eng Gemengewunneng. Et 
muss een awer och dovunner ausgoen, 
datt jo net alleguerten d‘Leit a ganz 
prekäre Situatioune sinn. Et sinn och alt 
mol Iwwergangsléisungen. An do kéint et 
sinn, datt dann eben och d‘Méiglechkeet 
vum private Maart natierlech besteet. Dat 
muss ee vu Fall zu Fall kucken. Awer déi 
logesch Suite ass natierlech d‘Gemen-
gewunnengen duerno. Dat stëmmt. 
An do dann nach eng Kéier op dat wat 
hei gesot ginn ass, d‘Verantwortung 
iwwer huelen, déi sozial Verantwortung 
iwwerhuelen, awer ech fannen och déi 
moralesch Verantwortung ze iwwerhuele 
vun anere Gemengen a Responsabelen, 
déi léist wierklech absolut ze wënschen 
iwwreg. An der ganzer Diskussioun ëm 
d‘Asylanten ass et nach eng Kéier undis-
kutéiert ginn. Mir hunn als Gemeng drop 
geäntwert op de Bréif. Mir hunn Asylan-
ten hei zu Esch a mer hu gesot, wann déi 
Quote géifen agefouert ginn an et géif 
dobäi erauskommen, datt mer der nach 
missten huelen, dann iwwerhuele mer 
och do eis Verantwortung. Mä et kann 
net sinn, datt aner Gemengen, aus wéi 
engen haarsträubende Grënn och ëmmer, 
soe mir iwwerhuelen eis Verantwortung 
net a mir sinn eng Wellness-Gemeng, mir 
hu keng Méiglechkeet fir déi Problemati-
ken do ze behandelen. Dat ass dat éischt.
An ech wëll Iech och soen, datt mer nach 
op engem anere Punkt jo Verantwortung 
iwwerhuelen, dat ass dee vun der „Fixer-
stuff“. Ech hoffen, datt mer kënnen even-
tuell am Abrëll méi Detailer dozou ginn. 
Mir hu ganz gutt Gespréicher, mir sinn 
amgaange soen ech mol, en Escher 
Modell ze entwéckelen deen ech mengen 
och kéint Zoustëmmung fannen. Mir hu 
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ganz gutt Gespréicher am Moment a 
wollten déi ofwaarden ier mer méi 
De tailer hei kënne ginn. Also och do maa-
che mer eppes fir Leit déi et ganz, ganz 
besonnesch néideg hu fir déi kënnen 
opzefänken.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Spautz och fir dës Änt-
werten. Da kéinte mer zum nächste Punkt 
komme well dat war just eng Presenta-
tioun.

7. Kulturfestival 2012:
a) Présentation
b) Convention avec l’asbl Escher 
Kulturfestival; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„An den nächste Punkt ass de Kulturfes-
tival 2012. Et ass elo schonn erëm esou-
wäit. D’Presentatioune lafen un. Et ass 
erëm d’Zäit fir d’Konventioun. Déi éischt 
programmatesch Ideeë sti schonn am 
Raum an den Här Tonnar weess méi.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Ech 
zielen awer net alles. Jo, Madame Buer-
germeeschter, ech mengen de Festival 
brauche mer net méi virstellen. Et ass 
mëttlerweil dëst Joer déi 12. Editioun. 
D’Datummer si fest. Dat ass de 7., 8. an 
9. September dëst Joer. Et geet Freides 
Mëttes u géint 16.00 Auer. Do hu mer 
Animatiounen an de Stroossen, wéi dat 
all Joer gewinnt ass. D’ganz Stroosse vun 
Esch, d’Brill-Plaz esou wäit déi scho méig-
lech ass mat abezunn ze ginn. D’Bolt-
gens plaz, den Hotel de Ville, d’ganz Uel-
zechtstrooss. Mer hunn och wéi all Joer, 
an do insistéiere mer drop, dass mer 
d’Kanner vun de Vakanzenaktivitéite mat 
abezéien. Éischtens ass dat eng ganz flott 
Preparatioun de ganze Summer fir déi. 
Zweetens ass dat och ganz flott, dass se 
dann hir Aktivitéite kënnen, wat se geübt 
hunn, weisen. Dat wäert géint 18.30 déi 
Parad sinn, déi dann erof kënnt op d’Uel-
zechtstrooss hei op d’Hôtel de Ville-Plaz. 
An dann hu mer och scho wéi et Usus ass 
zënter enger Partie Joeren dee grousse 
Spectacle d’ouverture Owes géint 21.00 
Auer, deen hei op der Plaz ass. Samsch-
des geet et weider mat enger 40 Grup-
pen. Ech menge mer wësse vun deene 
leschte Joere wéi dat alles gelaf ass. Mer 
haten och an de leschte Joere ganz  
vill Chance mam Wieder, wat natierlech 
ëmmer e wichtege Facteur ass.
Dann hu mer awer och, an ech wëll 
doropper insistéieren, op déi gutt Zesum-
menaarbecht, ech soen hei dem Martin 
Kox Merci, well dee President vum Kul-
turlaf ass an déi Zesummenaarbecht trotz 

de Schwieregkeeten déi ëmmer besti mat 
Clôturen a mat organisatoresche Pro-
blemer, hu mer déi Problemer nach 
ëmmer geléist a mer si frou, dass mer dat 
kënne parallel lafe loossen, an dass dat 
esou klappt. 
An dann hu mer Sonndes de Plat de résis-
tance um Galgebierg. Dat wäert géint 
14.00 Auer opgoen a géint 23.30-23.45 
spéitstens 24.00 ass et fäerdeg, dass d’Leit 
déi musse Méindes moies schaffe goen, 
net emmerdéiert sinn. Ech géif Iech elo 
en Numm kënnen nennen, ech maachen 
dat awer net. Ech hu gëschter ee gesot 
kritt. Mer maachen eng Pressekonferenz 
an der nächster Zäit, zesumme mat der 
Kulturkommissioun an da wäerte mer déi 
oder deen oder déi Grupp virstellen an 
da gitt Dir méi gewuer. 
D’Konventioun ass déi wéi se ëmmer ass. 
Dir wësst dass mer als Haaptsponsor 
d’Gemeng hunn, wéi vum éischten Dag 
un. Mir hunn och parallel Privatspon-
soren, mä den Haaptsponsor dat ass nach 
ëmmer d’Gemeng. An duerfir géif ech 
Iech bieden déi Konventioun ze stëmmen 
a wann nach een eng Fro huet, sinn ech 
selbstverständlech zur Verfügung. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Tonnar. Ech hunn eng ganz 
Rei vu Wuertmeldungen. Déi éischt war 
d’Madame Bofferding an dann nach déi 
Hären Kox, Codello a Johanns.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter, Kolleginnen 
a Kollegen, mir sinn eis bestëmmt eens, 
dass et flott ass hei zu Esch e Kulturfes-
tival  ze hunn. De Stroossefestival ass 
ëmmer gutt besicht. Deen ass ganz flott. 
Deen zitt Grouss a Kleng un. Vill Genera-
tiounen. Dat ass ganz flott an esou soll et 
och sinn. Beim Open Air Concert aller-
déngs mengen ech ginn d’Meenungen e 
bëssen auserneen. Am Virfeld vun haut 
hunn ech probéiert e bësse mat de Leit 
ze schwätze fir e bëssen de Bols vun eisen 
Awunner ze fillen. Mir si jo schliesslech 
Volleksvertrieder an da fannen ech et net 
méi wéi richteg och d’Impressioune vun 
de Leit, vun eise Biergerinnen a Bierger 
dobaussen anzefänken.
D’Fro déi ganz oft opgeworf ginn ass, ass 
déi vum Gesamtkonzept. Et ass, wéi 
gesot, oft gefrot gi wat wëlle mer mat 
deem Terres Rouges Festival? Wee wëlle 
mer virun allem do erreechen a wéi gesäit 
et och aus fir eng Stammclientèle unze-
lackelen? D’Fro eben ass, geet et just 
drëms fir Headliner op Esch ze kréien? Da 
misste mer mengen ech méi e grousse 
Budget kréie fir wierklech d’Crème de la 
crème heihinner ze ruffen. Oder soll et 
wierklech eng Aart Volleksfest ginn, wou 

mer eis Awunner invitéieren an och pro-
béiere vill Leit vu baussen unzezéien? Da 
misst een och kucke fir eng méi harmo-
nesch, oder nee, eng gemittlech oder 
méi eng familiär Ambiance ze schafen. 
(Tëscheruff)
Nee, keen Oktoberfest. Mir hate jo eng 
flott Kavalkad elo. 
Ech wëll hei ganz gezielt d’Identitéit vum 
Open Air Concert uschwätzen. Och kann 
d’Fro gestallt ginn ...
Sidd där zwee bal?
Wou een iwwerhaapt ganz Esch do erëm 
fënnt, wou d’Kultur, eis Kultur vun Esch 
do erëm ze fannen ass. Do denken ech 
zum Beispill un eis Veräiner. Firwat kënne 
mer déi net méi mat an de Catering eran-
huelen? Da kéinte mer vläicht och evi-
téieren, dass mer Grillwurschten a Fritten 
zu horrende Präiser do verkafen, fir net ze 
soe se sinn onsozial. Ech hunn dat eng 
immens onglécklech Situatioun fonnt an 
ech denken och, dass hei d’Gemeng 
misst méi mat involvéiert ginn, fir esou 
Momenter einfach ze evitéieren. Déi stinn 
eis net gutt zu Gesiicht als Gemeng an als 
Esch kënne mer dat net vertrieden. 
Iwwerhaapt, wann een e bëssen an d’Aus-
land op d’Festivale geet, do kritt een 
ëmmer esou e Village culinaire ugebue-
den. Firwat solle mer dat net och hei zu 
Esch maachen? Ech soen net, dass mer 
elo solle Schampes a Kaviar servéieren, 
mä einfach mol op e Wee goen an och 
esou Highlighter setzen. Dat wär jo nach 
e weidere Pluspunkt fir Leit heihinner ze 
kréien.
Wat elo d’Musek betrëfft, jo, esou ass dat 
ëmmer e bësse méi schwiereg. Jiddwer-
een huet en anere Goût, deen ee fënnt 
dat gutt, deen anere fënnt dat gutt. Per-
séinlech hunn ech d’lescht Joer déi Grupp 
Shaka Ponk – déi Leit déi do ware wësse 
ween ech mengen, dat waren déi ganz 
Verréckten do op der Bühn. Ech per-
séinlech hunn déi besser fonnt wéi eisen 
Headliner, Kaiser Chiefs, well ech déi viru 
Joeren, ech war se viru Joere kucke wou 
se u sech méi „in“ waren, wou se méi 
ge frot waren. Mä bon, dat ass meng per-
séinlech Impressioun. Trotzdem mengen 
ech, kéint een awer eng Kéier iwwert 
d’Stiler vun der Museksausriichtung schwät-
zen. 
Et kéint ee sech jo och iwwerleeë vläicht 
de Festival all Joer zu engem anere Sujet 
ze maachen. Firwat net soen, mir bidden 
eng Kéier méi portugisesch Musek un 
oder mir maachen eng Kéier méi Rockfes-
tival oder mir maachen eng Kéier méi e 
World Music Festival, whatever. Ech den-
ken un esou Kënschtler wéi Manu Chao, 
dat sinn elo Leit déi bekannt sinn. Dat si 
Leit déi Massen unzéien, déi eis awer och 
elo net eng Fortune kaschten. Dee war 
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zum Beispill an der Abtei Neimünster. Dat 
war e giganteschen Erfolleg. Dat war 
wonnerbar a firwat net esou Leit op Esch 
kréien, déi och immens festivaltauglech 
sinn, déi net einfach op der Bühn stinn, 
wou deen een oder aneren Teenie dann 
an Ohnmaacht fällt well en e flotte Sän-
ger gesäit. Mä déi wierklech d’Leitmasse 
matzéien an eng flott Ambiance crééie-
ren. Et muss jo net ëmmer d’Musek aus 
der Hitparad sinn. Ech denken och un eis 
grouss Kulturhaiser wéi d’Rockhal, wéi 
d’Kulturfabrik. Firwat net mat hinnen 
zesumme kucke fir eppes Eenzegaarteges 
wierklech opzebauen a virun allem eppes 
Innovatives, eppes Aneschters wat et soss 
an deem Sënn net gëtt.
E leschten Aspekt deen ech nach wëll 
uschwätzen ass dee vun der Ecologie. 
Ganz vill Festivalen am Ausland déi gi 
sech esou eng gréng Charta wou se eben 
an hiert ganz Gesamtkonzept deen Eko-
logiesaspekt integréieren. Ech denken do 
haaptsächlech un d’Kufa. Si hei zu Esch 
hunn déi Becheren, déi Gobeleten age-
fouert wou ee jo erëm gebrauche kann. 
Firwat och net esou Ideeë mat an dee 
Festival do fléissen ze loossen. Mir ginn 
eis jo dee flotte grénge Label an ech si 
mer sécher, dass den Här Huss do ganz 
averstanen ass mat mer, fir och esou Saa-
che mat eranzehuelen. Wéi gesot, an 
deem Ganze vermëssen ech perséinlech, 
an och ganz vill Leit dobaussen einfach 
esou dat ganzt Konzept wat mer domat-
ter solle maachen. Mir hunn eng flott 
Plaz do uewen um Galgebierg an ech 
fannen déi misst einfach nach méi flott 
genotzt ginn, dass mer wierklech eppes 
Innovatives, Flottes hunn. 
Wat een net duerf vergiessen, Diddeleng 
déi hu virun 18, 19 Joer mengen ech, 
ugefaangen, déi hunn och ganz kleng 
ugefaangen, déi hunn einfach e puer 
Brie der mengen ech openee gestallt an 
do hate se eng Bühn an haut ass dat e 
gigantescht Volleksfest, wou och vill 
Escher iwwregens higinn a wat ganz flott 
gefeiert gëtt. A vläicht misste mir eis och 
do mol iwwerleeë wat mer ganz genau 
mat deem Festival wëllen erreechen. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Bofferding. Et ass  
dann elo um Här Kox an duerno um Här 
Codello.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech géif 
dann éischter op de Streetfestival agoen 
nodeem effektiv den Open Air um 
 Galgebierg ganz gutt vun der Madame 
Bofferding  geschildert ginn ass an och 
mat neien Ideeë beräichert ginn ass.

De Streetfestival ass mat vill Engagement 
an och mat Erfolleg vum Service de la 
Culture organiséiert ginn. Ech gi mol op 
d’lescht Joer zréck. En ass beim Publikum 
gutt ukomm a vläicht wat een awer als 
Niewesätz ka soen, den Alain Schmitz, 
deen déi éischt Editiounen organiséiert 
huet, dee war um Event hei dobäi an 
hien huet dee Festival d’lescht Joer als 
super Festival gelueft. Ech mengen hien 
ass eng Referenz, ass e ganz kritesche 
Mann an ech mengen hien huet keen 
Interêt effektiv eppes ze luewe wat hien a 
sech net éierlech och esou gesinn huet.
Interessant an ervirzehiewen, ass och 
schonn ugeklongen, dat ass dass an där 
Parade an am Spektakel och déi Summer-
aktivitéiten, d’Kanner mat agebonne 
ginn. Wat ganz wichteg ass, dass si och 
dann hiren Optrëtt hunn. Ech muss 
natierlech dann net an eegener Saach, 
mä am Numm vum Kulturlaf, vun der 
Kulturlaf Asbl erwähnen, dass mir säit 
2007 Samschdes Owes zesumme mam 
Stroossentheater zesummen optrieden, 
wat all Joer en neien Défi, et ass scho 
ge nannt ginn, fir Logistik an Organisa-
tioun ass. Och wann do ënnerschiddlech 
Publikume sinn, profitéieren déi zwee 
Eventer awer ee vun deem aneren.
Op zwou Recommandatioune wollt ech 
schlussendlech och nach agoen. Ech 
mengen deen ass och grad genannt ginn. 
Bei gréisser Evenementer, Eventer hei zu 
Esch, op recycléierbar Becheren an Tellere 
soll een effektiv zréckgräifen, wéi elo d’Ku-
fa mat guddem Beispill virgaangen ass. 
An zum aneren, dat ass och schonn 
ugeklongen, de Präis vum Catering um 
Concert Galgebierg. Ech mengen dee 
muss abordabel bleiwen an deen ass 
d’lescht Joer sécherlech déck an d’Kritik 
geroden. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Et wier dann elo um Här 
Codello an duerno um Här Johanns.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ganz kuerz, well et 
ass scho Villes ugeklonge wat mer och 
duerch de Kapp gaangen ass. De Kultur-
festival war wéi 2003er Koalitioun uge-
trueden ass, war am kulturpolitesche 
Be räich de Kulturfestival eng Nouveau-
téit. Et war fir der ganzer Stad Esch 
während engem Weekend de kulturelle 
Bols ze ginn. Den Här Kox ass op dee fan-
tastesche Succès vum Stroossefestival 
agaangen. An ech denken no enger gewës-
ser Zäit vun Organisatioune vun deem 
Kulturfestival ass et och interessant am 
Conseil eng Kéier e klenge Réckbléck ze 
maachen, ze kucke wat déi eegen Impres-
siounen ugeet, wat geet a wat net geet. 

Ech sinn der Meenung an all deene Joe-
ren, dat wat wierklech bei enger ganz 
grousser Unzuel vu Leit ukënnt, dat ass 
dee Stroossefestival. Dat war wierklech 
dat op dat mer net méi kënne verzichten, 
wat wierklech, wou d’Leit heihinner kom-
me vu Freides bis, a Samschdes a Sonn-
des an hei waarden, dass am Zentrum 
vun Esch dat Liewe bolséiert do beim kul-
turelle Plang. Menger Meenung no ass 
awer, wat de Concert vu Sonndes ugeet, 
do mengen ech awer, datt do awer 
d’Zuschauerzuelen degressiv sinn. Ech 
wëll och elo net op déi eenzel Gruppen 
agoen, well ech der och ëmmer manner 
kennen déi heihinner kommen. Dat muss 
ech éierlech soen. Éierlech, am Ufank 
hunn ech der alt nach kannt, Reamonn 
an ech weess net wat, mä mëttlerweil 
kommen der heihinner wou ech mech 
dann och soen, et ass vläicht Sonndes net 
méi de Fall, dass de dech do muss depla-
céieren. Dat ass awer och vläicht héchst-
wahrscheinlech bei de potentielle Leit déi 
sollen den Ticket kafen, och esou. Ech 
denken awer, datt do d’Zuel vun de Leit 
zréckgeet an do misst een awer vläicht 
eng Kéier e Bilan zéien a soen, hei dat 
dote war vun 2001 un. Wat waren iwwer-
haapt d’Objektiver 2001? Komm mir 
ginn déi och mol nach eng Kéier kucken? 
Firwat ass zu engem Kulturfestival komm? 
Wat huet d’Stad Esch sech do wollten als 
Objektiv ginn a wou si mer elo mat der 
Editioun 2012? Dat wier eng flott Iwwer-
leeung ze maachen déi mer och hei kéin-
ten zesumme mat der Kulturkommissioun 
eng Kéier undiskutéieren. 
Déi zweet Saach déi ass och ugeklongen, 
an déi soen ech och am Numm vun der 
Finanzkommissioun, well dat ass e Mëtt-
woch do ganz kloer gesot ginn. Also, 
esou negativ an d’Schlagzeile wéi d’lescht 
Joer däerf ni méi eng Manifestation cultu-
relle oder sportive vun der Stad Esch 
kommen. Et kann net méi sinn, datt mir 
mat engem e Kontrakt aginn deen dann 
do Verfleegung fir 6,20 € oder wat war 
et en Thüringer do verkeeft. Dat war en 
Hohn. Dat war en Hohn! Déi ganz Mani-
festatioun, den Dag duerno an de Medien 
ass guer net méi iwwert d’Prestatioune 
vun de Gruppe geschwat ginn. Et ass just 
nach eppes op d’Tapéit komm, wéi kann 
d’Stad Esch – well do mécht jo och an 
der Kritik, dat wësst Dir, do mécht jo 
keen den Ënnerscheed, do war op eemol 
d’Stad Esch, an dat ass dann d’Stad Esch 
gewiescht, mir sinn och gréisste Geldge-
ber dovunner – do si mer an d’Kritik 
geroden an dat däerf net méi de Fall sinn. 
An dofir gi mer och mat op de Wee, datt 
dat dëst Joer soll erëm riicht gebéit ginn. 
A wann ech richteg an Erënnerung hunn, 
huet de Kulturschäffen och an engem 
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Interview op RTL gesot gehat, datt 
gekuckt gëtt fir d’Veräiner, fir d’Escher 
Associatiounen anzebanne fir de Catering 
ze maachen. Ech mengen dat ass an der 
Stad Lëtzebuerg de Fall wann déi e 
grousse Schierm hu fir e Fussballsmatch 
ze iwwerdroen, do ass dat automatesch, 
datt do d’Sportsveräiner gefrot ginn. Well 
d’Veräiner liewen och vun esou engem 
indirekte Subsid. Dat muss ee jo och esou 
gesinn, datt dat doten e Subsid gëtt fir 
Veräiner fir aner Manifestatiounen och 
kënnen unzegoen an duerfir géinge mir 
dee Wee mat goe wa mer d’Veräiner 
kéinten op de Wee kréie fir d’Verfleegung 
bei den zukënftege Festivaller ze assu-
réieren. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Et wier dann um 
Här Johanns an duerno um Här Hansen.“

Théid Johanns (DÉI LÉNK): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Zum Stroos-
sefestival u sech wëll ech elo mol net 
iwwert les goûts ou les couleurs schwät-
zen. Historesch gesinn, hu mer am Ufank 
wou dee Festival war, eis ganz déck opge-
blosen an duerno iwwert d’Joere konnte 
mer d’Loft awer net méi anhalen. Amplaz 
kleng oder normal unzefänken, an da bei 
Erfolleg dat ganzt konsequent zum Kult 
auszebauen, hu mir den ëmgedréinte 
Wee geholl an hu vu Joer zu Joer ëmmer 
méi ofgebaut. Dat kann ech elo net on be-
déngt als Réussite gesinn an ech fannen 
och net onbedéngt, dass ëmmer méi Leit 
solle kommen.
Mir maache wahrscheinlech de Feeler op 
sämtlechen Hochzäite mat danzen ze 
wëllen, nom Motto „ech wëll dat och“. 
Dofir gëtt awer alles nëmme mat halwer 
Energie oder praktesch niewelaanscht 
gemaach an dobäi gëtt komplett vergiess 
en eegent an originelt Gesiicht ze hunn, 
well mer permanent copy/paste vu bes-
tehenden Evenementer maachen, wou 
ausserhalb vun Esch scho laang existéie-
ren. An do sinn ech elo nach frou, dass 
mer net probéieren och eng Sprangprës-
sessioun ze hunn.
(Gelaachs)
Fir datt Esch d’Zukunft soll sinn, fannen 
ech dass mer ganz schéin hannendrun 
hippen. An trotzdem muss an dësem 
Moment an Esch all geréngste minimal 
Beweegung wat dat Kreatiivt an d’Ënner-
halung ugeet als positiv bewäert ginn an 
dofir stëmme mir och fir dee Projet hei. 
Et géif zwar gutt doe wa mer do géife 
probéieren eng eegen originell Escher 
Idee op d’Been ze stellen. 
An dann zum Terres Rouges Musikfes tival. 
Do wëll ech elo och net iwwert les goûts 
et les couleurs schwätzen. Dat huet d’Ma-

dame Bofferding scho ganz richteg kom-
mentéiert. Mä genau op deem Festival 
schielt sech Salonsozialismus verbonne 
mat Onsozialem komplett eraus. Et ginn 
op där enger Säit gratis Billjeeë fir zum 
Deel Oninteresséierter, da ginn d’VIPs 
och nach hannert engem Gelänner ofge-
schott a mat engem Catering verwinnt, 
während Jugendlecher wou hiert Täsche-
geld zesumme kraze fir hirem Party- a 
Museksbesoin nozekommen, dann och 
nach mat iwwerdriwwene Präisser fir dat 
Kulinarescht geschröpft gi sinn. An dobäi 
handelt et sech wéi beim Gedrénks, dat 
bei 30°C Hëtzt an enger grousser Quanti-
téit néideg ass, a mam Iesse wou bei esou 
engem laangen Dag wou och mat Hon-
ger verbonnen ass, bei deene Präisser ëm 
eng regelrecht Sauerei. Et sief do och 
be mierkt, dass et verbueden ass fir ier-
gendwelch Grondnahrungsmëttel mat 
op d’Festivalgelände mat ze bréngen. Et 
ass esou eppes wéi eng Fal wou mënsch-
lech Besoine kënnen ausgebeut ginn. 
Ausser et wär een andauernd während 
dem Festival vum Galgebierg an Esch erof 
an erop gepilgert fir do ze konsuméieren. 
Dat ass och egal wat. An dat ganzt ënnert 
der Affiche, datt deen Entréesbilljee jo 
awer ganz präiswäert ass. Et ass einfach 
duerno ze behaapten et kéint een net 
dofir, en anere wär Schold. Mä do froen 
ech mech, firwat Outsourcing net och 
regléiert oder kontrolléiert ka ginn? Wahr-
scheinlech aus prakteschen Ursaachen. Et 
ass einfach verantwortungslos wéi hei vir-
gaange ginn ass. Mä Haaptsaach mir 
maache wéi wa mer eppes géife maa-
chen an d’Medien dokumentéiere landes-
wäit wéi paradisiaque Esch ass. Mä déi 
Rechnung geet op d’Dauer net op. 
Panne wéi beim leschte Kulturlaf mussen 
och onbedéngt e Cas unique bleiwen, 
well doduerch eng Panne d’Leefer hätte 
kënnen déshydratéieren oder kollabéie-
ren. Alt nees net eng extra gutt Reklamm 
fir Esch. Esou kréie mer de Fonction-
nement an déi scheinbar konstruktiv 
Am biance vun Esch och net méi mat 
Glanz broschüren ofgeholl. Et huet sech 
schonn erëm geschwat, datt Esch bei 
wäitem net esou sexy ass wéi dat geprie-
degt gëtt. Bei eisen Evenementer ginn 
einfach ze vill krass Denk-, Organisa-
tiouns- a philosophesch Feeler gemaach. 
Dobäi verschlécke si och nach e ganz 
gudden Deel Budget a ginn duerch 
Möchtegern moderne Management, déi 
eigentlech eng naiv populistesch an zum 
Deel arrogant Philosophie ass, futti 
gemaach. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Johanns. Den Här Hansen an 
dann den Här Zwally.“

Mike Hansen (LSAP): „Jo, Bonjour, 
Merci als éischt. Ech si mat villem aver-
stane wat haut gesot ginn ass an ech 
kommen och elo net op alles drop zréck. 
Ech fannen eppes ganz wichteges wat 
den Här Codello gesot huet, datt et end-
lech Zäit gëtt, datt mer e Bilan maache 
wou hu mer ugefaangen an dann och 
wësse wouhinner mer ginn. Mir musse 
wësse wouhinner wëlle mer kommen 
ouni copy/paste ze maachen oder eng 
Sprangprëssessioun op Esch ze huelen. 
Dat ass e ganz wichtege Schratt. Ech 
mengen dat ass net nëmme fir de Kultur-
festival, mä dat ass op verschiddene Pla-
zen ass dat néideg dat weider ze maa-
chen.
Elo mat de Sportsveräiner ass och eng 
super Idee, well fir géint déi héich Präis-
ser virzegoe wat jo och eng Sauerei ass, 
mä do wëll ech awer nëmmen drun erën-
neren, et ware mol d’Sportsveräiner déi 
hu gegrillt. Mä wa mer d’Sportsveräiner 
wëllen hunn déi Catering maachen oder 
Thüringer verkafen, da musse mer och 
oppassen, datt d’Ofgabe pro Thüringer 
oder vun deem wat se verkafen, net ze 
héich ass, well soss ginn och keng Veräi-
ner sech op de Bierg stellen. Well déi 
maa chen dat och net wéinst dem schéine 
Wieder a wéinst der Musek.
Ech wëll och elo nach kuerz op d’Volleks-
fest, op d’Organisatioun hikommen. Also 
ech si mat allem averstane wat d’Mada-
me Bofferding gesot huet, mä et feelt 
mer eng Saach. Ech sinn e Festivalgänger, 
ech gi gären op d’Festivals an do gëtt et 
e super Festival méi héich am Norden, 
dat ass de Food For Your Senses. An ech 
mengen dat ass mol e Beispill wou mer 
musse vun der Organisatioun hir kucken 
an och vun der Programmatioun. Well 
ech fannen et ganz schued, wann ech op 
de Kulturfestival hei zu Esch ginn, datt 
déi regional, déi lokal Gruppe mëttes, am 
fréie Mëtten optriede wa kee Mënsch do 
ass. Mir mussen do eng Diversitéit era-
kréien. Och fir déi regional Gruppen, datt 
déi och mol virun engem Public kënne 
spillen. Well esou e Festival soll jo och 
eppes si fir Gruppen, d’Museker hei aus 
der Géigend, déi solle se dach uspornen, 
déi sollen Experienze kréien, déi solle 
Goût lecken. An dat ass, mengen ech, 
och e Wee dee mer musse goen an dem 
regionale Kënschtler d’Chance kënne 
ginn och duerch den Dag opzetrieden an 
net nëmme mëttes um 15.00 Auer. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Hansen. Den Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Jo, Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech mengen ech si 
mat villem d’accord wat d’Kollegen hei 
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gesot hunn a mir sinn och der Meenung, 
dass eng Bestandsopnam soll gemaach gi 
vun all deem wat elo déi lescht Joere gelaf 
ass. Ech wëll awer gären drun erënneren, 
dass de Kulturfestival vun 2001 un ugaan-
gen ass, an dass mer do schonn am Ufank 
kolateral Schied haten. Ech denken dee-
mools un de Folasterrain, bei deenen 
Héichte wou mer senger Zäit Problemer 
hat, wou d’Sportassociatioun vun der Fola 
wéi laang net méi konnt deen Terrain  
benotzen. Ech mengen dat ass och ee 
Réckbléck dee mer solle maache vun 
deem wat bis elo vu Kulturfestival war. 
Dat anert ass kloer, dass mer 
(Ënnerbriechung)
Sot mer nach eng Kéier wéi d’Resultat 
war – allerdéngs net, och net vun deem 
neien Terrain deen d’lescht Joer war, ok. 
Mir wollten awer soen, dass mir selbst-
verständlech mat der Ausbeutung, déi 
een deelweis kann Ausbeutung nennen, 
vun deene Leit déi dohinner kommen, 
haaptsächlech vun deene Jugendlecher, 
well ech gi jo net dovunner aus, dass mer 
hei um Terrain mussen ufänke Präiskon-
trollen ze maachen oder Reglementer ze 
maache wéi a wat dann den Thüringer 
an d’Fritte solle kaschten, mä dass mer 
awer an enger Equitéit bleiwe vun deem 
wat een am normale bezilt fir esou Saa-
chen. Mir sinn och der Meenung, dass 
d’Associatioune vun Esch sech solle mat 
dru bedeelegen. Allerdéngs, awer net 
nëmme restriktiv um Niveau vun de 
Sportsveräiner, mä et ass och e Museks-
festival an da soll een och dofir suergen, 
dass déi Associatiounen déi mat Musek 
verbonne sinn, bei eis um Terrain do 
kënne  mathëllefen. 
Mir hunn nach eng aner Konstatatioun ze 
maachen déi mer och wëllen dem res-
ponsabele Schäffe mat ginn, ass nämlech 
den Accès fir déi behënnert Leit déi 
do hinner kommen. Mir hu festgestallt 
d’lescht Joer, dass e puer Problemer 
waren, dass awer Hindernisser do waren. 
Et soll een dofir suergen, dass déi Leit déi 
dohinner kommen och um Niveau vun 
de Behënnerten, dass déi ouni grouss 
Problemer kënnen do mat Deel huelen, 
an dass een och de Respekt vis-à-vis vun 
deenen déi dohinner kommen, ka mat 
afléisse loossen.
Allgemeng mengen ech hätte mer quasi 
alles gesot wat mir als CSV zu deem gan-
zen ze soen hunn. Nach eppes wat ech 
awer och nach wëll soen. Wa mer hei 
schonn Diskussioun iwwer Fritten an 
Thüringer hunn, ech sinn der Meenung 
oder mir sinn och der Meenung dass 
d’Rockhal relativ iwwerhéichte Präisser 
huet bei deem wat se froen. An et wär 
och gutt wann een eng Kéier géif mat 
deene Kontakt ophuelen. Vläicht hu mer 

d’Méiglechkeet, déi rechtlech Méiglech-
keet net fir dat ze maachen, mä et muss 
een awer wëssen, dass dat och vun eis 
aus gesinn héich Präisser sinn an et soll 
een dat och eng Kéier ënnert d’Lupp 
huele fir sech mat deene Responsabelen 
auserneen ze setzen an ze soen dass eis 
Präisgestaltung zu Esch eng sozial Präis-
gestaltung ass an doriwwer eraus da soll 
déi néideg Moossnamen huele fir dat 
doten ze ënnerbannen. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Vill Ureegungen déi 
de Schäfferot natierlech mat hëlt, mä den 
Här Tonnar ka bestëmmt op eng ganz Rei 
vu Froen äntweren an déi Suggestioune 
kommentéieren.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Ech si 
mol fir d’éischt frou fir deen Interêt um 
Festival. Ech sinn och ganz frou fir kon-
struktiv Kritik. Ech kann direkt soen, dass 
déi Fritten net méi kommen. Ech hat déi 
net esou bestallt. Dat kënnt Dir Iech jo 
virstellen an ech war grad esou rose wéi 
déi 18 aner Memberen hei aus dem 
Gemengerot, kënnt ech mer mol virstel-
len. Et ass awer esou, dass mer, dat wësst 
Dir wahrscheinlech, d’lescht Joer mat 
enger neier Equip geschafft hunn déi mer 
précisément vun der Kulturfabrik kritt 
haten, duerfir. Dat ass net esou, dass 
d’Kulturfabrik à l’écart wier, ech wëll dat 
awer och soen. Mir hunn déi doriwwer 
kritt a mir hu mat deene geschafft a mer 
schaffen och dëst Joer zesummen. Ech 
sinn e bëssen traureg, dass den Débat 
sech limitéiert iwwert e Wirschtchen an 
iwwert eng Fritt, well domatter mengen 
ech wier awer net de Fong vum Sujet. 
Ech fannen ...“
(Zwëscheruff vum Här Goetz)

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Dir hat Iech leider net zu Wuert gemellt, 
Dir hätt et awer kritt.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Jo, mir 
hu jo doropshi Stellung geholl, dat ass  
jo och hei nach eng Kéier rappeléiert 
ginn. Ech mengen, wat onbedéngt ee 
sech muss froen effektiv, wéi eng Form 
dat soll huele Sonndes, wéi eng Form dat 
soll sinn an ech mengen dat si konstruk-
tiv Diskussiounen déi solle gemaach  
ginn. An ech géif mengen d’Presidentin, 
no tam ment vun der Kulturkommissioun 
déi huet jo eng Missioun fir dat ze maa-
chen, an déi déi sech motivéiert fillen dat 
mat ze maachen, wéi den Här Hansen 
dat och gesot huet, sollen de Gemenge-
rot heiriwwer eng Kéier eng Diskussioun 
féieren, mä fir d’éischt mol an engem 
klenge Grupp. Voilà.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci fir dës Explikatiounen. Da kéinte 
mer zur Ofstëmmung kommen. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Martin Kox – Mme Lydia Mutsch – 
Mme Vera Spautz – M. Paul Weidig – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la convention entre la Ville 
d’Esch-sur-Alzette et l’asbl «Escher Kul-
turfestival» ayant pour objet l’organi-
sation d’un festival culturel dénommé 
«Festival-Terresrouges.lu ».

8. Aménagement de la place de 
la Résistance: convention avec 
le Ministère de l‘Economie et du 
Commerce extérieur fixant les 
modalités de l‘octroi de l‘aide 
FEDER; information

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir kéimen dann zum Punkt 8 wou et 
ëm eng Recette geet déi mer kréien, 
iwwert eng Konventioun mam Ministère 
de l‘Economie am Gesamtkader FEDER. 
Déi Konventioun déi stëmme mer fir e 
Subsid vun 200.000 € ze kréien. Déi 
huele  mer natierlech gären am Kontext 
vum Réaménagement vun der Brill-Plaz. 
An dëst wéi gesot am Kader vum euro-
päesche FEDER Programm. 
Vläicht e puer Wierder zu deem FEDER 
Programm. Den aktuelle FEDER Programm 
deen och de Kader bilt ebe fir dës Recet-
te, fir dëse Subsid, heescht Compétitivité 
et emploi an en huet eng Lafzäit nach bis 
2013. En ass 2007 ugaangen. An hei krut 
Lëtzebuerg eng Gesamtenvelopp vu ronn 
25 Mio € zur Verfügung gestallt. Woubäi 
de Ministère de l‘Economie dës Fongen 
un d‘Gemengen an aner national Acteure 
weider gëtt. Ech wëll do och direkt dozou 
soen, dass mir e ganz gutt Verhältnis zum 
Ministère de l‘Economie an hirer Mataar-
bechter an der Vergaangenheet haten an 
och haut nach ëmmer hunn. A virun 
allem d‘Madame Mannes-Kieffer ass mat 
hire Mataarbechter wierklech eng Per-
soun déi dat exzellent géréiert an déi eis 
ëmmer all Informatioune gëtt déi mir 
brauchen. An d‘Tatsaach, dass mer 2 Eco-
nomisten hunn, ee fir de Volet Wirt-
schaftsentwécklung an ee fir de Volet 
Finanzen, huet eis och gehollef eis méi 
professionell bei där ganzer Demande 
anzebréngen an och den Terrain besser 
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ofzegrase wéi eng Projete kéinten eligibel 
sinn. 
D‘Haaptcritèrë fir iwwerhaapt eligibel ze 
sinn, dat ass am Kader vun zwou Achsen 
dës Kéier. Déi éischt Achs ass „contribuer 
à rendre le site luxembourgeois plus 
attractif pour les investissements et l‘em-
ploi“. Also do hate mer esou vill Ideeën, 
dass mer déi 25 Mio als Escher géinge 
brauchen. An en zweeten Achs ass „amé-
liorer la connaissance et l‘innovation, fac-
teur de croissance“. Bon, do kann een 
dozou soen, dass den Undeel vun de 
Gemengen a vun de Syndikater bei 
deenen dote Recettë bei ronn 30% läit. 
Also ongeféier 6,5 Mio an eleng de 
Minett kompost kritt dovunner 4 Mio. 
Wat een och muss soen, och wa mir 
“nëmmen” 200.000 € kréien, da kréien 
awer eng ganz Rëtsch Betriber oder Gre-
mien déi an enker Verbindung mat Esch 
a mat der Entwécklung vun eiser Regioun 
stinn, och enorm vill iwwert dëse FEDER 
Programm. Ech denken un de Projet 
Belval . Ech denken un d‘Uni, ech denken 
un d‘CAPen an ech denken och un de 
Minettkompost deen ech elo just genannt 
hunn, dee jo och fir eis ganz bedeitend 
ass. Dat heescht, och wa reng fir de Geld-
beidel vun der Stad Esch déi 200.000 € 
am Verglach zum Gesamtmontant elo 
net iwwergeneréis sinn, si mir awer frou, 
dass mir déi Zomm, déi als Basis, déi zu 
Gronn geluegt gouf, nämlech 800.000 €, 
dass mir do awer 25% dovunner kréien. 
Mir soen och dem Ministère dofir Merci, 
mä mir sinn awer och frou, dass ganz vill 
aner Südgemengen, ënner anerem och 
eis Nopeschgemeng Suessem a wéi gesot 
esou vill Acteuren déi ronderëm Minetts-
projeten dréien, och vun dëse Subside 
konnte profitéieren. Dat ass am Endeffekt 
och gutt fir Esch. 
Zum Projet Brill-Plaz selwer. E fällt ënnert 
de Critère vum Axe 1 an zwar méi genee 
„développer et promouvoir de nouvelles 
activités économiques“. Bon, hei hu mir 
d‘Opwäertung vum Quartier Brill geltend 
gemaach. Investitiounen a bestoend 
Ge baier, nei Geschäfter, och d‘Kreatioun 
vun Aarbechtsplazen, Verlängerung vun 
der Uelzechtstrooss, d‘Opwäertung vun 
der Brill-Strooss an esou weider. De Projet 
huet, fir vläicht dat nach eng Kéier ze 
rappeléieren, e Gesamtkäschtepunkt vu 
ronn 4,9 Mio an e gëtt haaptsächlech 
subsidiéiert op deen infrastrukturellen 
Deel, net elo den Deel vun de Pflanzen, 
Parkinstallatiounen, dat fällt net do drën-
ner. An et ass e Plafong eligibel ausgewise 
ginn ebe vun 800.000 €, deen da vum 
FEDER zu 25% co-finanzéiert gëtt. An dat 
sinn dann déi 200.000 €. 
Déi déi d‘Dokument gekuckt hunn, déi 
hu vläicht geduecht, oh do hu se awer e 

bëssen héich gegraff mat deenen 20 
Aarbechtsplazen, well et huet ee missten 
héich rechne wat ee sech géif erwaarden 
op, wat d‘Aarbechtsplazen ubelaangt. 
Mir mengen net, dass et héich gerechent 
ass. Mir mengen absolut net, dass et 
héich gerechent ass, well eleng d‘Espaces 
verts, dat sinn 2 Persounen déi dat haapt-
amtlech maachen, d‘Parkbedreiwer 2, 
vun den Equipes de proximité guer net 
ze schwätzen. Mir hunn no Récksprooch 
och mam Geschäftsverband ausgewisen, 
dass och mindestens 5 Persounen ze rech-
ne si wann et eng kommerziell Be dreiwung 
vun deenen zwee Pavillone gëtt, wou eis 
virschwieft eventuell eng Zesummenaar-
becht mat bestoenden Escher Betriber ze 
maachen, déi mer awer à ce stade nach 
net wëllen nennen, well mer natierlech 
propper ausschreiwe mussen, wéi dat 
sech passt. An och nach Geschäfter déi 
elo scho sech melle fir grad ronderëm de 
Standuert Brill sech ze installéieren an 
dann natierlech och do Aarbechtsplaze 
schafen, Terrassen opriichten an och nei 
Points d‘attraits fir Esch. A mat agere-
chent hu mer mol nach net de Carré 
culturel, wou mer och eng Kéier missten 
driwwer schwätze wann et esou wäit ass. 
Also dat ass net héich gegraff, do ent-
steet eng onheemlech Dynamik an duer-
fir hu mer dat och absolut als realistesch 
unerkannt kritt. 
Fir déi déi et interesséiert, existéiert eng 
Lëscht vun deene Projeten déi co-finan-
zéiert gi sinn iwwert de FEDER Programm, 
alleguerte mam Detail. Déi hu mir uge-
frot an och kritt. An do si wéi gesot 
iw wert den CAP Tudor bis zur Luxinnova-
tion, déi e ganz, ganz groussen Deel 
kréien, Gabriel Lippmann, Fonds Belval, 
Uni, awer och Gemenge wéi Suessem 
oder Mamer, de Step an esou weider, ass 
d‘Palette relativ grouss a mir fannen dat 
doten op alle Fall eng ganz wichteg Saach 
fir d‘Entwécklung vun eiser Regioun.
Ech géing Iech da bieden Ären Accord ze 
ginn, fir dass mer dierfen déi Konven-
tioun ënnerzeechnen, déi zum Haapt-
inhalt huet fir dierfen 200.000 € an eis 
Gemengekeess anzebréngen.
Zwou Wuertmeldungen déi ech elo direkt 
gesinn hunn, Codello an Zwally an et 
geet da lass mam Här Codello.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Fir d‘alleréischt, Dir 
hutt et gesot, ass ee frou iwwert eng 
Recette déi een hei am Conseil ka stëm-
men. Mä virun allem sinn ech frou, datt 
d‘Stad Esch alt erëm eng Kéier, et ass net 
déi éischte Kéier, datt d‘Stad Esch eng 
Kéier erëm op de Wee gaangen ass e Pro-
jet eranzeginn am Kader vun engem 
Op ruff vun engem Strukturfong vun der 

Europäescher Kommissioun. 2008 haten 
déi zoustänneg Minister fir déi eenzel 
Strukturfongen en Tour de Luxembourg 
gemaach wou se op verschiddene Plazen 
de Gemengeresponsabelen déi eenzel 
Strukturfonge bis an den Detail erkläert 
hunn, bis an den Detail erkläert hunn, 
net nëmmen de Gemengenéluen, mä 
och den zoustännege Beamten an d‘Re-
sultat war Null. Net eng eenzeg Gemeng 
huet 2008 een eenzege Projet eragi wat 
déi 4 Fonds structurels ugeet. Dat ass e 
bësse cru an negativ opgeholl ginn, och 
vun de Regierungsmemberen, well och 
ëmmer op dat higewise gëtt, déi Suen 
déi vun der Kommissioun komme fir, an 
hei am Fall ass et jo elo 2007/2013 fir déi 
Période de programmation, de Problem 
ass wann déi net alleguerte verbraucht 
ginn, da falen déi herno erëm zréck op 
Bréissel an Economie an duerfir wier et 
awer wichteg, virun allem wann d‘Ge-
mengen och kéinte Projeten eraginn. Dat 
war elo hei de Fall. 
Mir sinn elo hei an engem Fall wou mer 
um Enn vun enger Période de program-
mation sinn, 2013 leeft déi heiten aus, 
2014/2020 ass amgaange verhandelt ze 
ginn. D‘Objektiver, d‘Critèrë sinn och 
scho festgesat. Mir sinn elo um euro-
päesche Plang, dat liest Dir och an der 
europäescher Press, datt déi Rescht Mil-
lioune vun de Fongen éischter solle kon-
zentréiert gi fir d‘Bekämpfung vun der 
Aarbechtslosegkeet. Länner wéi Griichen-
land sollen och méi FEDER Gelder kréie fir 
an Infrastrukturen ze setzen déi natierlech 
dann och erëm Aarbechtsplaze generéie-
ren. Mä net nëmme fir déi Länner mat 
gréisser wirtschaftleche Problemer ass et 
interessant. Och fir e Land wéi Lëtze-
buerg a fir Gemengen déi sech jo awer 
och an Zäite befanne wou d‘Gemengefi-
nanzen net grad roseg sinn a wou d‘zu-
kënfteg Budgetsjoer net besser wäert 
ginn an dat hu mir mengen ech och 
schonn hei am Gemengerot méi wéi eng 
Kéier gesot, ass et wichteg dee Wee ze 
goe fir op europäesch Hëllefen anzegoen. 
Ech weess awer grad esou gutt, datt bei 
de Strukturfongen déi Konventioun an 
déi Kollaboratioun mat der Europäescher 
Kommissioun a mat den nationale Part-
ner, hei am FEDER ass et de Wirtschafts-
ministère, net ëmmer einfach sinn. D‘Ma-
dame Spautz laacht, well si hir eegen 
Erfahrung mat engem Strukturfong 
ge maach huet. Et ass e ganz groussen 
administrativen Opwand dobäi, deen 
natierlech kann awer bewältegt ginn, an 
zemools vu datt mir jo awer elo zwee 
Economisten hei am Haus hu wou deen 
een a senger Jobdescription stoen hat, 
datt dee sech méi sollt ëm d‘Fonds struc-
turels bekëmmeren.
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Déi zweet Saach ass awer déi, et ass net 
esou einfach, datt mir haut eng Recette 
vun 200.000 € an eis Kees aschreiwen an 
dann hu mir déi Suen. Déi ginn eis wuel 
iwwerwisen, mä mir mussen awer herno 
och nach kënnen der Kommissioun, 
wann déi heihinner kontrolléiere kom-
men, all eenzel Pièce dohinner leeën datt 
déi berechtegt waren. Well Dir hutt an 
Ärem Dokument natierlech och d‘Condi-
tions d‘éligibilité an d‘Conditions de non-
éligibilité. An do war et och schonn de 
Fall, datt verschidde Promoteure mat e 
puer Joer Verspéidung herno béis Iwwer-
raschung kritt haten an da seet Bréissel, 
mir hätte gären eis Suen zréck, well  
déi an déi Objektiver net erfëllt gi sinn. 
Dofir muss ech éierlech eng perséinlech 
Bemierkung maachen, sinn ech e bësse 
positiv iwwerrascht, datt mer do vun 20 
Aarbechtsplazen aus ginn. Ech fannen 
dat perséinlech e bëssen héich gegraff. 
Ech hu mer awer vum Här Fleming erkläre 
gelooss, oder d‘Finanzkommissioun huet 
sech vum Här Fleming erkläre gelooss, 
datt dat net onbedéngt 20 Aarbechts-
plaze sinn déi direkt mam Projet ze dinn 
hunn. Also et geet wäit eraus iwwert déi 
Leit déi mir astellen, als Espaces verts 
oder als Hygiène, mä do ziele mer och 
déi Leit dran déi duerch herno zukënfteg 
Activités économiques déi do duerch dee 
Projet entstoe kënnen, dann agestallt 
wäerte ginn. 
Et freet mech, dass dee Projet vun der 
Opwäertung vum Brill, vun der Place de 
la Résistance, an deen europäesche Kon-
text gesat gëtt, zemools an engem Quar-
tier och deen esou eng grouss Multitude 
vun Nationalitéiten huet. Bal 76% vun 
den Awunner am Quartier Brill sinn net 
lëtzebuergescher Nationalitéit an et ass 
dee Melting Pot deen et jo esou interes-
sant mécht a fir do op de Wee ze goe fir 
Strukturfongen unzefroen, ass begréis-
senswäert. 
Ech wéilt awer an deem Kontext awer 
nach eng Kéier en zweeten Opruff maa-
chen, et gëtt nieft de Strukturfongen déi 
déi grouss Fonge sinn, FEDER, FSE, d‘Co-
hésion sociale an de FEADER, den Agri-
culturfong, ginn et niewelaanscht awer 
och nach normal Fongen. Keng Struktur-
fongen, un déi et och méi einfach erun-
zekommen ass. Déi ginn et am Kultur-
beräich. Déi ginn et am Integratiouns- an 
am Immigratiounsberäich, déi ginn et am 
Tourismusberäich, déi ginn et am Jumela-
geberäich. All dat si keng Strukturfongen, 
dat si Subsiden déi déi eenzel Kommis-
säre kënne gi wa Projeten eragi ginn an 
natierlech och ënner Konditioune wou 
Délaie gesat sinn, mä wou et vill méi ein-
fach ass un déi Fongen erunzekommen, 
déi natierlech och manner héich wäerte 

sinn, mä fir punktuell Projeten ... Ech 
erënnere mech, dass senger Zäit d‘Ju-
gendhaus eng Kéier esou e Projet hat mat 
engem Echange mat engem Jugendhaus 
vun der Île de Mayotte, mä dee ganze 
Projet war senger Zäit vun 80% vun der 
Europäescher Kommissioun finanzéiert 
ginn. An ech denken, dass mer och méi 
mussen op de Wee goen all eenzel poli-
tesch Responsabel, och a senge Kommis-
siounen, a mir kucken nach eng Kéier 
eise Koalitiounsprogramm duerch wat 
mer op der Leescht hunn, zemools am 
Integratiounsberäich an do punktuell Pro-
jeten era kënnen ze gi fir och do un euro-
päesch Gelder ze kommen. Well, wéi 
gesot, d‘Gemengefinanzen iwwerhuelen 
hir Responsabilitéit, kënnen awer nëmmen 
een Deel iwwerhuelen, zemools mat der 
Evolutioun wou mer an den nächste Joere 
wäerte kréie wat staatlech Bäihëllefe soll 
sinn. Duerfir solle mer op de Wee goen, 
d‘Responsabilitéit och ze huelen an do 
unzezape wou eppes ass. Well en fin de 
compte, egal wéi och, an ech menge 
jiddwereen huet vun eis dat och dat Bild 
ëmmer an Ae wann en a seng Summer-
vakanz geet, deemno wou ee geet, gesäit 
een iwwerall ëmmer déi grouss Pan-
neauen, dës Strooss hei gëtt vun engem 
FEDER Projet co-finanzéiert. Et ass méi 
schwéier eng Persoun ze fannen déi sech 
de Stempel gi léist, ech hu meng Plaz 
duerch de Fonds social européen kritt. 
Dat ass méi schwéier ze kréien, mä och 
do gëtt ganz villes gemaach. Och do 
misste mer eng Kéier kucken am Kontext 
vun der Jugendaarbechtslosegkeet vläicht 
do eppes auszeschaffen. Mä jiddweree 
vun eis kennt déi Panneauen. Kommt mir 
ginn och mat op dee Wee. Mir sollen net 
méi, wéi soll ech soen, mir sollen net méi 
timide si wéi Gemengen an anere Länner 
wou dat vill méi Usus ass. Gitt mol hei 
nëmmen an d‘Rheinland-Pfalz oder an 
d‘Saarland oder a Louthrenge kucken, do 
ass dat vill méi Usus a vill méi an der 
Mentalitéit datt do d‘Collectivité territo-
riale, d‘Gemengen an d‘Regioun, datt déi 
sech bei all Opruff einfach direkt melle fir 
an deene verschiddenste Projete Struktur-
fongen oder aner Fonge vun der Europä-
escher Kommissioun ze kréien. Ech soen 
ëmmer, mir hunn och nach e gudde Kon-
takt zu Bréissel, déi aktuell Kommissärin 
souz och mol eng Kéier hei ronderëm 
deen Dësch hei. Et wier ni schlecht déi 
Madame nach eng Kéier an hir Hee-
mechtsstad ze invitéieren. Si kéint eis 
deen een oder aneren Tipp gi wéi dat 
auszefëllen ass oder bei weem sech ze 
mellen. Mä wéi gesot, ech si frou datt 
mer hei op dee Wee gaange sinn an ech 
hoffen, datt mer och an Zukunft kënne 
mat deenen 2 Economisten elo en vue 

vun der Elaboratioun 2014/2020 e klengt 
Konzept kënnen opbaue wéi d‘Stad Esch 
an der nächster Programmperiod wëll 
gehollef kréien. Als Finanzkommissioun 
hu mer wëlles déi zwee Economisten eng 
Kéier zu deem Sujet unzelauschteren. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Den Här Zwally 
wann ech gelift.“

André Zwally (CSV): „Jo, Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech wollt eigentlech, 
wat net Usus ass, mä awer hei dem Frak-
tiounsspriecher vun der LSAP felicitéiere 
fir säi Speech deen hien hei gehalen huet. 
Ech kann dat wat hie gesot huet hei 
100%teg ënnerstëtzen. Ech menge wann 
ee sech ofgëtt mat de FEDER Fongen, 
mat all deem wat och als Eligebilitéite-
nachsen doranner besteet, da muss ee 
wëssen, dass dat heiten eng Hëllef ass un 
d‘Gemenge fir ze kucken esou vill wéi 
méiglech Projeten ze lancéieren, déi 
kënnen ausgenotzt ginn am Kader vun 
enger Entwécklung vun enger Stad, 
enger besser Entwécklung op sämtleche 
Borden. A mir waren och ëmmer als CSV, 
der Meenung, dass een optimal, an de 
Gros dovunner muss ënnersiche fir 
kënnen aus deem Fong finanziell Ënner-
stëtzung ze kréien. D‘Eligibilitéit ass 
natierlech een Deel. Ass och een Deel dee 
virun allem opgebaut ass op d‘Motiver a 
Critèren. An déi Critèrë virun allem déi 
mussen erfëllt ginn. Dat ass schonn hei 
eng Kéier gesot ginn, wat den Niveau 
vun deenen 20 Leit ubelaangt. Mir hunn 
awer mengen ech, gesi mer dass Dir 
duerchaus genuch Imaginatioun ervir-
bréngt  fir déi 20 hei ze garantéieren. An 
ech wollt just hei soen, et ass effektiv wat 
de Suivi ubelaangt vun deene Suen, dat 
ganz restriktiv gehandelt gëtt. Dat 
heescht wann d‘Délaien net stëmmen, 
wann d‘Form net stëmmt, wann d‘Pa-
beieren net present sinn, da kann een 
herno eng ganz béis Iwwerraschung 
kréien. 
Ech sinn och der Meenung, dass eis 
Struktur hei an der Gemeng, well mer jo 
eng vun deenen eenzege Gemenge sinn, 
déi gemeinsam hei décidéiert hate fir een 
anzestellen dee sech exklusiv domatter 
këmmert, muss een och wëssen, dass een 
eng Struktur brauch. Et brauch een e 
klenge Service oder ënnert der Hierarchie 
vun engem Service mat deenen néidege 
Personalien déi sech dann och ëm dee 
ganze Suivi këmmeren, esou eng Aart 
Contrôle des factures, nennen ech dat 
elo mol, fir dass een dann och weess, 
dass wann déi dann optauche fir de Kon-
troll ze maachen, dass ee sécher ass dass 
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all Pabeieren do leie fir dat kënnen ze 
beleeën an deem wat ass. 
Deem gesot, si mer natierlech och frou. 
Ech wollt awer just nach eng Remarque 
maachen. Well mir déi eenzeg sinn déi 
dat heiten eigentlech hunn, wann en 
Tour de Lëtzebuerg gemaach gëtt op de 
Gemenge fir ze kucke fir déi Fonge 
kënnen ze notzen, da stellen ech mer 
natierlech och d‘Fro wéi gutt dass et aner 
Gemenge geet. Well wann dann hei esou 
eppes zur Dispositioun steet vu Millioune 
vu Frang an et ass keen dee sech dofir 
interesséiert, da sinn ech der Meenung, 
wa mer déi Diskussioun vum Soziale 
féieren  an ëmmer erëm drop hiweisen, 
datt mir net ëmmer do si fir dat anert ze 
huelen, da muss een nach eng Kéier den 
Tour maachen an och kloer soen, dass 
dat doten eng Méiglechkeet ass fir si an 
anerer Hinsicht da Sue labber ze kréie fir 
dee sozialen Deel an hirer Gemeng kënne 
weider ze förderen.
Deem gesot, Madame Buergermeeschter, 
léif Kollegen, wäerte mir och an Zukunft 
wat dat doten ubelaangt, Iech komplett 
ënnerstëtzen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Ech menge mir hunn 
hei d‘Unanimitéit, dass mer eis net just 
freeën dass mer hei subsidiéiert ginn an 
dass mer dat ugefrot hunn. Mä dass mer 
am Gesamtkader all Méiglechkeete sollen 
ausnotze fir iwwert déi eenzel Förderpro-
grammer eis Projete geltend ze maachen, 
well immens vill vun eise Projete kënnen 
ënnert dem Gesamtlabel Revalorisatioun 
vum Tissu économique an Zukunftspers-
pektiven opbauen, geltend gemaach ginn.
D‘Madame Schäffin huet mech elo grad 
drun erënnert, dass mer och am Zesum-
menhang mat den Diskussiounen déi mer 
hei hate ronderëm d‘Universitéit an 
d‘Entwécklung vum Quartier Belval, dass 
mer do sollen och intervenéiere vis-à-vis 
vun de Regierungsinstanzen. Et war eng 
deementspriechend Motioun hei una-
nime gestëmmt ginn, dass mer och do 
sollen intervenéieren, dass déi ganz Ame-
nagementer souwuel fir eis Gemeng wéi 
och fir eis Nopeschgemeng mat ganz 
héijen Investitioune verbonnen ass, an 
dass mir eis am Fong erwaarden, dass mir 
och do eng strukturell Hëllefstellung kréie 
wat mer bis elo am Fong bei net ganz 
 villem festgestallt hunn. Also do sinn 
nach ganz vill Steigerungsméiglechkee-
ten dran. Also dat hu mer eraus ginn. Dat 
vläicht just zu där Informatioun. 
An da kéinte mer zur Ofstëmmung kom-
me fir d‘Konventioun kënnen definitiv ze 
ënnerzeechnen an op den Instanzewee 
ze goen.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’una nimité la convention entre la Ville 
d’Esch-sur-Alzette et le Ministère de 
l’Economie et du Commerce extérieur.

9. Gestion du stationnement 
automobile dans l‘espace 
public: 
a) Information 
b) Modification des règlements 
en vigueur; décision 
c)  Règlements de la circulation 
routière; confirmation

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, mir kéimen dann zum Punkt 9, dat 
ass eise grousse Punkt iwwert de Park-
raum management an do huet sech pre-
paréiert eise Mobilitéitsschäffen, den Här 
Hinterscheid, deem ech och direkt 
d‘Wuert ginn.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci, Madame Buergermeeschter. Ech 
menge mir hunn an der Schäfferotser-
klärung d‘Ausso gemaach, dass mer e 
Park raumbewirtschaftung an notamment 
de Parking résidentiel géingen enger 
Analys ënnerwerfen. De Moment si mer 
an enger Situatioun wou mer mat där 
Analys ugefaangen hunn. Mer hu festge-
stallt, dass op verschiddenen Niveaue 
Muenches klemmt. D‘Parkraumbewirt-
schaftung ass e wichtegt Element vun der 
Mobilitéit. Et ass och e wichtegt Element 
fir d‘Organisatioun vun enger Stad ze 
steieren. Si huet 2 Finalitéiten. Déi éischt 
Finalitéit ass déi fir eng héich urban 
Liewensqualitéit fir d‘Résidente vun eiser 
Stad sécher ze stellen a si huet als zweet 
Finalitéit d‘Sécherstellung vun enger 
héijer  Attraktivitéit vum Wirtschafts- a 
vum Geschäftsstanduert Esch.
D‘Parkraumbewirtschaftung muss also en 
dynamescht Element si fir permanent 
kënnen ze reagéieren an an deem Sënn 
ass dat hei och elo en éischten Astieg an 
déi dynamesch Bewirtschaftung vum 
Parkraum hei an der Stad. D‘Erausfuerde-
rung vun enger Parkraumbewirtschaftung 
ass eigentlech déi, dass ee vun deenen 2 
Finalitéiten déi ech elo genannt hunn, déi 
éischt urban Liewensqualitéit fir d‘Resi-
danten an zweetens déi héich Attrakti-

vitéit fir Wirtschafts- a Geschäftsstan-
duert, dass een déi versicht mateneen ze 
conciliéieren a se idealerweis versicht 
gläich berechtegt ze behandelen. D‘At-
traktivitéit vum Geschäftsstanduert muss 
sécher gestallt ginn aus Iwwerleeungen 
déi generell eis Stad betreffen, generell 
eis Recettë vun eiser Stad betreffen, gene-
rell d‘Attraktivitéit och vun der Stad 
betreffe fir seng Residanten a gläichzäiteg 
musse mer kucken, dass dat net a Kolli-
sioun geet mat den dédicacéierte Wunn-
quartieren. Dat geet hei zu Esch relativ 
gutt, well mer eng ganz kompakt Stad 
sinn, dass mer eigentlech kënnen do 
nuancéiert virgoen. 
Parkraumbewirtschaftung ass en Instru-
ment, hunn ech gesot. Et ass en Instru-
ment mat deem d‘Gemeng schaffe kann 
a wéi all Instrument mat deem mer 
schaffe  kënnen, huet et den Nodeel, dass 
d‘Gesamtparkraumbewirtschaftung finan-
ziell net neutral ass fir d‘Stad. All Instru-
ment wat mer eis ginn, kascht iergend-
wou Suen. Dat Instrument setzt sech aus 
verschiddenen Elementer zesummen, 
Re glementer, Agenten déi déi Reglemen-
ter kontrolléieren a mer wësse genuch 
vun anere Beräicher, dass wann een net 
kontrolléiere geet all Reglement lettre 
morte bleift, an dass et de Pabeier mol 
net wäert ass op dat et geschriwwe gëtt. 
Wat kascht nach? D‘Infrastrukture vun 
der Parkraumbewirtschaftung an der 
Ober fläch, Parking, d‘Horodateuren, et 
kascht eis den Entretien ze maachen, 
d‘In frastrukturen ze kafen, se ze ënner-
halen. An dann en zweet Element wat eis 
elo de Moment nach Sue kascht, dat ass 
d‘Infrastruktur am Sous-sol an dat sinn 
déi Garanties de recettes déi mer musse 
sécher stellen, fir dass déi Parkhaiser do 
och konnte gebaut ginn. 
Also d‘Dépensë kenne mer. Wat sinn 
d‘Recetten? Et sinn d‘Tickete vun den 
Horodateuren, d‘une très moindre façon 
sinn et déi Part vun de Kontraventiounen 
déi eis Agente schreiwen an dann nach 
vill méi eng bescheide Part sinn déi 
Vignetten déi ausgestallt gi fir de Parking 
résidentiel. D‘Zil ass, dass dat Null vun 
Null opgeet. Dass dat Null vun Null 
opgeet. Net, dass mer domat Geld ver-
déngen, dat soll keng zousätzlech finan-
ziell Ressource si fir d‘Gemeng, mä et soll 
Null vun Null opgoen, an dass déi zwou 
Finalitéiten déi mer sichen, net bremsend 
si gegebenefalls fir aner Investitiounen 
déi d‘Gemeng muss tätegen am Interêt 
vun hire Bierger. Ech hunn elo e bësse 
méi wäit ausgeholl fir verschidden Neie-
rungen ze annoncéieren. Wann ech gesot 
hunn et muss Null vun Null opgoen, de 
Moment geet et net Null vun Null op, 
well déi Garanties de recettes déi mer fir 
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d‘Parkhaiser musse ginn, relativ vill kasch-
ten. D‘une moindre façon fir dat Parkhaus 
hei, well dat ass voll am Businessplang, 
dat ass souguer iwwert dem Business-
plang, wat och beweist dass mer dee-
mools Recht hate mat dësem unzefänken, 
well et instinktiv an intuitiv fir all Visiteur 
vun der Stad Esch a fir all Escher awer de 
Centre de gravitation hei ronderëm 
d‘Stadhaus sech dréit. Mir hunn dee-
mools dat gemaach, an do leie mer 
eigentlech gutt. Dat ass elo scho bal mar-
ginal gi wat mer do nach musse bäileeën. 
Mä dat um Brill dat fonctionnéiert net 
esou wéi mer eis et virstellen, aus mannig-
faltegen Ursaachen. Dat éischt ass d‘Visi-
bilitéit ass vläicht nach net déi déi et 
misst sinn. Dat zweet ass de Reflex fir 
direkt dohin ze fuere wann ech wëll 
iergendwou higoen an Esch, ass och nach 
net ginn. Dat drëtt ass einfach, et ass 
esou nach net an der Kultur dra wéi dëst 
Parkhaus hei ënnert dem Stadhaus. Dofir 
fänke mer elo mol u mat Promotiounsak-
tioune fir de Parking Brill. Mir mussen déi 
Promotiounsaktioune maachen a mer 
maa chen och nach als zweet Promo-
tiounsaktiounen oder Erliichterunge fir eis 
Residanten an eis Visiteuren an deem 
zweete Parkhaus. 
Wat maache mer elo am Parking Brill? 
Am Parking Brill maache mer als éischt 
mol, dat hu mer mam Exploitant – an do 
läit de Virdeel, dass mer eng Konventioun 
mat engem Exploitant hunn – mam 
Exploitant négociéiert, dass mer zesum-
me mat der ACAIE, mat eisem Geschäfts-
verband, eng Opération charme maa-
chen, déi souwuel dem Parking Brill wéi 
awer och der Escher Geschäftswelt zu 
gutt kënnt andeem de Geschäftsverband 
ka während enger Zäit, wéinstens elo mol 
am Ufank, d‘Tickete kafe fir en Drëttel 
vum Präis an hire Clienten dann ausdee-
len. Eng Demande, déi scho laang vum 
Escher Geschäftsverband formuléiert ginn 
ass, an dat wäert esou fonctionnéieren, 
dass den Escher Geschäftsverband Cliente 
ka kafen ... Pardon, Tickete ka kafe fir hir 
Cliente fir ...
(Tëscheriff)
Ob se dann nach eppes dru verdéngen, 
wa se fir d‘éischt d‘Cliente musse kafe fir 
hinnen herno eppes ze verkafen, dat 
wäert kaum nach opgoen. 
Tickete vun enger Stonn an et kann ee 
maximum 3 där Tickete benotzen. An dat 
féiert dozou, dass d‘Leit lues a lues de 
Reflex kréien, virun allem d‘Visiteuren, 
virun allem déi déi heihi komme fir anze-
kafen, dass se an de Parking Brill ginn. 
Dass se de klenge Contournement huelen 
an nërdlech eran an d‘Stad fueren. Mir 
wäerten natierlech och eis Signalisatioun 
an deem Sënn massiv verbesseren.

Dat zweet ass eng Promotioun Happy 
Hour vun den Abonnementer während 6 
Méint elo mol. Dat heescht elo mol bis 
ugangs Oktober an da bilanzéiere mer 
dat ganzt. Do kann dann een, wéi dat bei 
den Happy Hours ass, wann een een 
Humpe bestellt, kritt een der zwee. Wann 
een elo ee Mount Parking keeft, kritt een 
en zweeten dobäi. Wann een der dräi 
keeft, kritt een der sechs. Wann een der 
sechs keeft, kritt een e Joer.
(Tëschruff vum Här Codello)
Mir kommen och nach dozou, Här Codello. 
Drëtte Punkt ass d‘Promotioun, eng Pro-
motiounsaktioun well de Moment ganz 
vill iwwert Elektromobilitéit diskutéiert 
gëtt. A mir hunn eng prinzipiell Décisioun 
festgehalen, dass wa mer Elektromobili-
téitstankstelle maachen, dass mer se do 
maache wou souwisou Autoe stinn. Mir 
ginn elo net, nodeem dass mer joere-
laang versicht hunn iwwert d‘Stadent-
wéck lungsinstrumenter, iwwer baupoli-
zeilech Instrumenter, d‘Autoen aus der 
Oberfläch eraus ze kréien, aus dem Zen-
trum eraus ze kréien, d‘Stadplazen eise 
Bierger erëm ze ginn, fänke mer net 
ënnert dem Couvert vun Elektromobilitéit 
dann erëm un Tankstellen do anzeriich-
ten. Déi éischt Elektromobilitéitstankstell 
déi mer hei hunn, déi kënnt an de Par-
king Brill an eis Sudstroum lount do dräi 
Plazen déi gutt visibel sinn, fir da kënnen 
do direkt während dem Parken och säin 
Elektroauto opzelueden.
Zweete Punkt, dat ass an deenen zwee 
Parkingen. An deenen zwee Parkingen, 
bis elo war et nëmmen an engem Par-
king. An deenen zwee Parkinge gëtt en 
Tarif Garage de nuit agefouert. Tarif Gara-
ge de nuit, well mir sinn hei am gewues-
sene Stadzentrum. Et si vill Leit déi net 
d‘Méiglechkeet hunn eng Garage ze 
hunn, hiren Auto ënnerdaach ze stellen. 
Tarif Garage de nuit, dee baséiert op 
engem Präis vun 3 € d‘Nuecht wou een 
e Monatsabonnement fir 90 € ka kréien. 
En 3-Monatsabonnement fir 250 € an 1 
Joresabonnement fir 900 €. Also Leit déi 
sech dofir décidéieren, déi kënnen da fir 
e verstännege Präis hiren Auto vun 20.00 – 
08.00 ënnerdaach stellen a virun allem 
wann een déi lescht Méint an Erënnerung 
sech rifft, da weess ee wéi praktesch dass 
dat ass wann et 20°C ënner Null sinn an 
et läit Schnéi, et huet ee säin Auto ënner-
daach stoen an et kann ee moies dra 
klammen. En plus ass de Parking jo sur-
veilléiert. Mir mengen, dass mer domat 
och enger Demande oder enger Attente 
vu ville Leit entgéint kommen.
Zweeten Tarif deen an déi zwee Park-
haiser kënnt, dat ass eppes wat mer 
schonn e bësse kenne vum Theater hir, 
mä mir wëllen elo deen Tarif Soirée 

generali séieren  an deenen zwee Parkhai-
ser, an zwar vu 18.00 – 01.00 fir 2,50 €. 
Et freet ee sech da wann een erakënnt a 
säin Ticket huet, ob der Parkauer säin 
Tarif Soirée. Et gehäit een 2,50 € an an 
dann ass ee roueg an dat wäert ganz vill 
an der Zukunft appréciéiert ginn, well mir 
stelle fest, dass Owes ronderëm ganz vill 
Autoe stinn a mer hätten déi gär an d‘Ga-
rage eran an dofir komme mer och herno 
zu enger Modifikatioun vum Verkéiersre-
glement hei am Zentrum fir déi Autoen 
Owes an d‘Garage eran ze drécken.
Drëtte Punkt ass deen, an dat ass eng 
Fuerderung, an dat ass schonn x-mol dis-
kutéiert ginn, dass mer mam Bedreiwer 
vun deenen zwee Parkhaiser e fraktio-
néierten Tarif, Véierelstonn, festgehalen 
hunn. Op Véierelstonn, an zwar ass déi 
éischt Stonn bleift ëmmer 1,30 €. 1¼ 
Stonn geet et da mat 45 ct supplemen-
tär. Bei 1½ Stonn nach eng Kéier 45 ct 
supplementär. Bei 1¾ Stonn ass et en 
Tarif vun 2 Stonnen, an et bleift och bei 2 
Stonnen den Tarif vun 2 Stonnen, esou 
dass do en Eenzelnen dee wierklech eng 
Stonn a 5 Minutte war, dann net 2,60 € 
bezilt, mä hie bezilt dann 1,75 €. Et ass 
natierlech wéi bei alles, wann een et frak-
tionéiert, gëtt et méi deier wann een 
direkt voll bezillt an deen Tarif geet dann 
esou viru bis 4 Stonnen inklusiv. Also bei 
der ¾ Stonn huet een den Tarif vun der 
nächstfolgender Stonn an da geet et 
eréischt bei der nächster Stonn ¼ wou 
dann eng Modifikatioun kënnt. Dat gëtt 
och elo ab deenen nächsten Deeg oder 
Woche Realitéit. An ech mengen domat 
komme mer och enger laanger Demande 
vun den Escher no. Deen do System geet 
bis déi 4. Stonn voll an dann hält et dann 
op, well een dee méi wéi 4 Stonnen dran 
ass, dee bleift der och 5, 6 dran an do 
spillt dat net. An dat ass nëmmen nach 
marginal. Wierklech nach marginal Leit 
déi esou laang bleiwen. 
Dat bedeit, dass mer e bësse manner 
Recetten erakréien. Ganz kloer e bësse 
manner Recetten erakréien, mir mengen 
awer mat deene begleedende Mesurë 
wéi de Garage de nuit, wéi de Forfait Soi-
rée, wou mer de Moment iwwerhaapt 
keng Recetten erakréien – d‘Parkhaiser 
stinn Owes weitesgehend eidel – also do 
kréie mer déi zousätzlech Recetten eran 
déi mer mengen, dass déi 7% manner 
Recettë géinge kompenséieren. 
Da maache mer nach eppes, dat hu mer 
och mam Bedreiwer negociéiert. Mir bid-
den elo Parking Brill e System un deen – 
fir eis Employéen an eis Salariéen – e Sys-
tem un deen am Spidol fonctionnéiert, 
wou d‘Leit kënne mat enger Carte de 
crédit, e Crédit d‘heure sech kafen an do 
ass de Präis och gestaffelt. Mä ech soen 
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dann einfach elo mol dee bëllegsten,  
dat wär fir e Kredit vun 1.800 Stonne fir 
900 €. Dat ass relativ präiswäert. Et 
bedeit, dass déi Leit natierlech net 
onbedéngt uewen an deene Parkplaze 
sinn, mä dass se sech dann ënne musse 
stelle well se privilegéiert Präisser kréien. 
Dat fonctionnéiert am Spidol och esou a 
mir mengen, dass mer domat och enger 
Demande vun engem Deel vun eise 
Beschäftegten nokommen. Ech wëll och 
soen, mir ginn eis do eiser Verantwortung 
als Employeur gerecht. Mir iwwerhuelen 
do och ganz bewosst eng Pusher-Fonc-
tioun fir eventuell aner Employeuren an 
Esch ze incitéieren dat selwecht ze maa-
chen, respektiv aner Aktiounen ze maa-
chen déi mir parallel och maachen, well 
mir sinn amgaang mat der Mobilitéits-
zentral eise Beschäftegten hei den M-Pass 
mat enger Subventioun unzebidden a 
mir sinn amgaang mat dem Ministère ze 
kucken, dass eis Beschäftegter hei mat 
enger City-Kaart, mat hirem Badge wou 
se hei hunn als Gemeng kënnen um 
ganze  Reseau vum City-Bus fir näischt 
fueren. Dat sinn dann eis Begleetmooss-
namen déi mer awer parallel och maache 
fir d‘Mobilitéit am ëffentleche Verkéier ze 
förderen. Well mir wëllen net elo dat eent 
vun deem aneren dissociéieren a parallel 
wäerte mer och déi Offer vu Busver-
bindungen déi et haut scho gëtt, déi 
scho gutt sinn, nach versichen ze verbes-
sere fir och der Problematik vun de gren-
ziwwerschreidenden Arbeitnehmerinnen 
an Arbeitnehmer kënnen entgéint ze 
kommen an do gëtt et schonn en Deel 
Saachen déi fonctionnéieren, déi awer 
och nach verbesserungsfäeg sinn. 
Dat sinn dann elo déi Ännerungen déi 
kommen. Dat bedeit natierlech, dass mer 
Verschiddenes awer och mussen an eng 
aner Richtung änneren. Esou proposéiere 
mer de Régime payant och iwwert d‘Mët-
tesstonn ze generaliséieren. Mir wollten 
en ursprénglech nëmmen hei am Zen-
trum maache fir einfach de Leit den Idee 
ze huele fir aus dem Parkhaus eraus ze-
fueren  iwwert d‘Mëttesstonn an dann 
iergendwou an d‘Peripherie ze fueren 
oder eventuell an eng aner Gemeng 
iessen  ze goen. Mä mir hu festgestallt, 
dass wa mer dat géinge maachen, géinge 
mer eng Belaaschtung an d‘periphär 
Quartiere maachen, dofir hu mer et 
generaliséiert gemaach, dass de Régime 
payant dann elo an alle Quartieren hei an 
Esch wou de Régime résidentiel ass, 
generaliséiert gëtt. Wa mer versichen 
d‘Tarifpolitik gläichzeschalten tëschent 
dem Sous-terrain an der Surface, wat mer 
dann elo mat der Fractionnéierung 
gemaach hunn, musse mer et allerdéngs 
och mat den Zäite wou et payant ass 

d‘selwecht maachen, well soss penali-
séiere mer finalement herno d‘Parkhaiser 
a mer penaliséieren eis selwer well mer 
domat Parksuchverkehr während de Mët-
tesstonne generéieren. 
Zweete Punkt, dat ass och d‘Ännerung, 
an do mierkt Dir dass mer ufänken elo fir 
d‘éischt ze nuancéieren, dass mer de 
Régime payant bis 19.00 an de Quartier 
Brill an Al Esch maachen. Aus zwou 
Iw werleeungen. Wa mer gläichzäiteg de 
Forfait Soirée maachen, wou mer d‘Leit 
incitéiere wa se Owes an Esch komme fir 
iessen ze goen oder fir an e Bistro ze 
goen, dass mer da gläichzäiteg se och 
wëlle mat sanftem Drock dozou incitéie-
ren dann och an d‘Parkhaiser ze goen. 
Dat huet zwee positiv Effekter. Eng Kéier 
fir eis Commercen, déi kënnen dann 
Owes net soen, dass keng Méiglechkeet 
do ass. Zweete positiven Effekt dat ass, 
dass eist Stadbild Owes net esou chao-
tesch ausgesäit wéi et de Moment heians-
do ausgesäit. Dass se ech egal wou 
geparkt gëtt well et gëtt bis 19.00 kon-
trolléiert an et gëtt verbaliséiert wa se 
egal wou stinn, wat de Moment net de 
Fall ass. An drëtte positiven Effekt ass 
deen, dass mer ganz oft Reklamatioune 
kritt hu wa Leit an der Géigend vu Bistroe 
wunnen, net während de Betribsstonne 
vum Bistro, mä wann et Feierowend ass, 
dass dann dobausse geschwat gëtt, 
d‘Autosdiere geknuppt gëtt, etc etc. An 
dat ganz besonnesch am Summer, dat 
verlagere mer dann elo an de Parking 
sous-terrain an do stéiert dat keen. Dat 
ass d‘Ursaach firwat dass mer gekoppelt 
un dee Forfait Soirée dann et payant 
maachen da bis 19.00. An en zousätzle-
che positiven Effekt ass, dass fir all eis Leit 
déi ausserhalb vun Esch schaffen, déi 
heem kommen, dass déi vläicht och 
tëschent 18.00 a 19.00 am Résidentiel 
nach eng Plaz fanne fir sech kënnen ze 
parke wat de Moment net wouer ass, 
well vu 18.00 un ass alles blockéiert. 
Wat mer och proposéiere par rapport zu 
der Reglementssituatioun wéi se elo ass, 
ofzeänneren, dat ass de Régime payant 
Samschdes mëttes opzehale virun der 
Lallenger Sportshal. Bei deene Parkplazen 
déi ënnert de Régime vun de Sportinfra-
strukture falen, wann ech och soen de 
Régime payant opzehalen, heescht dat 
net de Résidentiel an deene Stroosse 
lénks a riets opzehalen. Mä wierklech déi 
Parkplazen déi riicht virun der Sportshal 
si wou kee Residant direkt touchéiert  
ass, fir do opzehalen. Firwat? Well mer 
Samsch des mëttes sinn, Generalversam-
mlungen, Manifestatiounen, et komme 
Leit vu baussen eran an Esch, an dass mer 
do eigentlech aus där Iwwerleeung dat 
do probéieren opzehalen. Iwwert d‘Woch 

bleift en, well dat bedeit mol, dass wa 
Leit an d‘Sportshal kommen, och vläicht 
d‘Méiglechkeet hunn eng Parkplaz ze 
kréien. Dat zweet wat et bedeit, dass 
doduerch dass et kontrolléiert gëtt natier-
lech och opgepasst gëtt, dass net chao-
tesch do geparkt gëtt, an de Rondpoint 
geparkt gëtt, d‘Sorties de secours zouge-
parkt sinn, an dass, wa mer wierklech en 
Noutfall Problem wär et net méiglech 
wär do ze intervenéieren. 
Bon, dat sinn elo déi Ännerungen déi elo 
kuerzfristeg noutwenneg, aus eiser Siicht 
noutwenneg geschéngt hunn. Also d‘At-
traktivéierung vum Brill-Parking mat ganz 
gezielte Mesuren, generell Mesurë fir 
d‘Leit ze incitéieren zu verschiddenen 
Zäitpunkter éischter an d‘Parkhaiser ze 
goe wéi an der Oberfläch ze parken an 
dann déi Modifikatiounen iwwert d‘Mët-
tesstonn an Owes am Zentrum an zu Lal-
leng virun der Sportshal.
Bon, ech hu gesot dat sinn éischt Mesuren. 
An der Schäfferotserklärung steet, dass mer 
an alle Quartiere géingen analyséieren. Mir 
hunn eis virgeholl, dass mer innerhalb vun 
deenen nächste 6 Méint ofgeschloss hu 
mat där éischter Analys fir ze kucke wéi dat 
sech elo weider entwéckelt. Mir musse ver-
schidde Saachen am Ae behalen. Éischtens 
musse mer am Ae behale wat geschitt op 
der Lallenger Säit vum Quartier Lalleng. 
Elo ass et am Cinquantenaire, wat geschitt 
op där anerer Säit? Zweetens wat mer 
mussen am Ae behalen, wat ass am Quar-
tier Brouch? Drëttens wat mer mussen am 
Ae behalen, do denkt vläicht net on be-
déngt jiddwereen haut drun, wat mécht 
sech op Belval- Homecht, duerch de Sogef-
fekt vu Belval? Wat mécht sech op Belval-
Homecht wann de P&R do gebaut ass vun 
der CFL, deen net gratis ass. Esou dass mer 
déi Zesummespiller mussen analyséieren, 
ofweien an da wierklech am noe Kontakt 
mat den Awunner, mat de Quartiersveräi-
ner do weider reagéieren. 
Bon, dat hei elo gesot, géing ech hoffen, 
dass Dir deene Mesuren déi awer engem 
Deel Demanden entspriechen, zoustëm-
men. Mer versichen, dass dat do alles 
scho fir d‘Ouschterkirmes operationell 
ass, an dass mer da scho kënne fir d‘Ou-
ver ture vun der Ouschterkirmes vum Tarif 
Soirée profitéieren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci fir dës ëmfaassend Explikatiounen. 
Mir hunn elo schonn dräi Wuertmeldun-
gen an et geet u mam Här Bernard an 
duerno solle sech prett maachen déi Häre 
Baum an Hansen.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech hunn dem Här 
Schäffen andächteg nogelauschtert.”
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Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Dat 
soll och esou sinn.“

Zénon Bernard (KPL): „An ech muss 
soen hien huet do an engem gewëssene 
Moment vun enger Klemm geschwat, 
dass verschidde Saache klemmen. Ech 
weess net ob hien do un de Portefeuille 
vun de Leit och geduecht huet, deen 
ufänkt ze klemme wann déi Taxenerhéi-
jungen, respektiv déi Parkinggebühren 
do gehéicht ginn. Ech ginn net dovun 
aus, dass hien do dru geduecht hätt, soss 
hätt hien et jo net gemaach.
Zweetens, hien huet geschwat vun 
engem Reflex deen da misst an d‘Käpp 
vun de Leit komme fir an déi ënnerier-
desch Parkingen ze kommen. D‘Fro déi 
ee sech dann automatesch stellt, dat ass 
déi, wann dee Reflex dann do ass, kom-
men dann déi nächst Taxenerhéijungen? 
Dat wär jo dann d‘Logik. Fir d‘éischt lac-
kele mer d‘Leit a wa se dann de Reflex, 
wéi dat genannt gëtt, hunn, da kréie se 
och nach eng op d‘Bëlz, da gi se och 
nach gestrooft. Mir sinn de Moment lei-
der an der Situatioun Landesmeeschter 
ze sinn, leider soen ech, wat d‘Parkingge-
bühren ubelaangt. Eis Parkingpflaster ass 
deen deiersten aus dem Land. Elo. Ech 
mengen, wann een higeet an d‘Mëttes-
stonn och nach elo parkingflichteg 
mécht, esou kann een dat jo nennen, 
dann ass een op engem Wee wou een 
awer och absolut net un déi sozial, fami-
liär, relationell Komponent denkt, dass da 
Leit musse bezuele wa se heem bei hir 
Elteren iesse ginn an der Mëttesstonn. 
Dat ass vläicht e banalt Beispill fir e puer 
Leit, mä et ass en alldeeglecht an e viel-
fältegt Beispill fir wann déi Leit mëttes, 
respektiv ëmgedréint wann déi eeler 
Mamm oder d‘Bom oder de Papp bei 
d‘Jongen, bei déi jonk Generatioun iesse 
geet iwwert d‘Mëttesstonn, da si se wann 
ech gelift verpflicht Suen op den Dësch 
ze leeën.
Dat zweet wat Dir gesot hutt, oder dat 
drëtt, ech sinn net méi esou genau elo 
am Bild, dat ass, Dir hutt eigentlech wei-
der näischt gesot, wéi dass dat ganzt soll 
käschtendeckend ginn. An d‘Haaptur-
saach dovun, dat ass déi Konventioun déi 
Dir mat de Proprietairen a Form vu PPP 
ge maach hutt déi Iech elo op d‘Nues 
fällt. Elo am zweete Joer falen déi Käsch-
ten u wat zum Beispill de Parking Brill-
Plaz ubelaangt. Ech ginn all Dag do 
laanscht, duerch d‘Ëmstänn, deen ass 
praktesch ëmmer eidel. An d‘Ursaach vun 
deenen Taxenerhéijungen ass déi falsch 
Politik am Zesummenhang mat esou 
PPPen. Well ech gesinn all Dag, dass 20, 
30, 40, wann et gutt geet, Parkplazen do 
besat sinn. Dat bedeit e riesegen Defizit 

vu dass an der Konventioun steet, dass 
d‘Gemeng den Defizit deckt vum Promo-
teur. Awer de Benefice gëtt nëmmen zum 
Deel gedeelt. Dat ass dann typesch. 
Wann ech da kucken déi Opsplitterung 
do vun 0,45 dann hätt ee kënne soen, 
bon, bis elo war et jo esou, wann een 1 
Minutt ze laang geparkt huet, dann huet 
et effektiv 1,30 € méi kascht. Wann een 
61 Minutte geparkt huet, dann huet een 
effektiv 2,60 € bezuelt, dat heescht 1 
Minutt huet bis elo dann, fir et ze extra-
poléieren, 1,30 € kascht. Déi Opsplitte-
rung do déi gesäit elo an éischter Phas 
net schlecht aus. Mä wann een annerhal-
lef Stonn zum Beispill parkt an et hätt een 
dat anert gemaach an et hätt ee gesot fir 
eng hallef Stonn huele mer dann déi 
hallef  Stonn, wéi den Tarif elo ass, da 
wären dat 1,95 € annerhallef Stonn. Elo 
mat deem System do gëtt et 1,30 + 0,90 
dat heescht 2,20 € fir annerhallef Stonn. 
Dat bedeit eng Augmentatioun – ech 
hunn et zwar elo séier gerechent, mä et 
ass nozekucken – ëm déi 17%. Dat erën-
nert mech, déi dote Saachen, e bëssen 
un dee grénge Fundamentalismus virun 
20 Joer wéi se gesot hunn et misst een de 
Bensin op 100 Frang deemools nach, de 
Liter maachen, da géif manner Auto 
gefuer ginn. Si hu just net dru geduecht 
ween dann nach géif Auto fueren a ween 
net méi an der Lag wier Auto ze fuere 
mat deene Präisser. 
Hei sinn elo am Kader vun deene ganze 
soziale Grausamkeeten, ech hunn dat 
schonn d‘leschte Kéier gesot, déi elo 
duerch Regierungsbeschlëss stattfannen, 
ass et net un der Gemeng Esch fir elo 
Tariferhéijungen ze maachen um Bockel 
vun deene klenge Leit. Dat ass dat wat 
ech mol wollt soen.
Da freet ee sech jo wann een dee Parking 
do op der Brill-Plaz kuckt, ech mengen 
hei si lauter Leit déi schonn an der Situa-
tioun waren, dass se laanscht ginn a 
gesinn dass keng Leit doranner fueren, 
respektiv keng Autoen do erafueren. Dat 
huet Ursaachen. Déi éischt ass d‘Tarifika-
tioun. Kloer. Mä et gëtt liicht widder-
sprach well hei déiselwecht Tarifikatioun 
ass wéi um Brill. Gutt. Elo muss een awer 
gesinn, et muss ee jo Weltmeeschter am 
Slalom si fir aus deem Parking do eraus 
ze fueren. Do sti se an zweeter Fil, déi 
aner Säit parke se um Trëttoir. Elo dës 
Woch ass opgerappt gi mat engem Meter 
Breet wou d‘Leit dann hu bal missten an 
d‘Zeitungsgeschäft fuere fir eraus ze 
kom men an esou virun. Dat sinn natier-
lech Ëmstänn wou elo net direkt de Schäf-
ferot verantwortlech ass. Mä Ëm stänn déi 
och dozou féieren, dass d‘Leit keng 
Loscht hunn do eranzekommen, se wës-
sen net wéi ob se erauskommen. Si wës-

sen net méi ob se erauskommen. Dës 
Woch war dat de Fall. An dat sinn Ursaa-
chen, deen Ausgang an déi Afaart sinn 
äusserst geféierlech. Geféierlech ass de 
gudden Ausdrock. Mir sinn och nach net 
wäit vun enger Schoul déi dann eriwwer 
gelaf kommen, do laanscht de Musée de 
la Résistance, d‘Kanner, an esou virun. An 
da kommen déi do erausgefuer a se 
mussen och nach dann, wéi gesot, Welt-
meeschter sinn am Slalom fueren, oft, 
net ëmmer, fir do eraus an eranzekom-
men. Dat stéiert d‘Leit, hält se of. Natier-
lech ass et och nach eng gewohnungsbe-
dürfteg Saach, effektiv. Ech hu just virdru 
meng Angscht geäussert, dass et dann 
dozou féiert, wann de Reflex do ass, fir 
dann deen anere Reflex spillen ze loos-
sen, erëm weider Taxenerhéijung ze maa-
chen. 
Wat d‘Sportshal ubelaangt zu Lalleng. Do 
wësst Dir, mir wëssen dat alleguerten, 
dass eng grouss Ënnerschrëftepetitioun 
leeft fir dergéint ze protestéieren dass dat 
elo tarifabel soll ginn. Ech mengen, wann 
een d‘Ursaach invoquéiert, dass zum Bei-
spill Laangzäitparker do – an ech kennen 
dat, dat ass effektiv zum Deel de Fall – do 
hiren Auto Méindes ofstelle fir da Sonn-
des en Tour maachen ze goen, dann ass 
dat richteg. Mä do gëtt et jo awer e gutt 
Mëttel dergéint ouni Tariffer anzeféieren, 
respektiv ze erhéijen oder nei anzeféie-
ren. Do mécht ee Scheiwen an et kon-
trolléiert een. Zwou Stonne maximum, 
wa se dann nach do stinn hu se e Proto-
koll. Punkt. Dat wat wichteg ass, dat ass 
dass d‘Mammen an d‘Pappen déi do hir 
Kanner, do si jo och klenger dobäi beim 
Handball an esou, dohi féieren an och 
beim Kand e bësse bleiwe mussen, deem-
no vu wou se kommen, dass déi dann net 
gestrooft ginn do, fir dass hir Kanner 
däerfe Sport maachen. Dat ass esou och 
elo, ech hunn et matkritt op der Assem-
blée générale vum Tennis do uewen. Et 
war zimlech grousse Remmi Demmi. Ech 
mengen den Här Schäffe war do oder 
hien hat sech vertriede gelooss, dann 
huet hie matkritt, dass do d‘Leit sech 
déck geiergert hunn, dass se elo fir hire 
Sport auszeüben, musse Parkingtaxe 
bezuelen.
Dat wat d‘Haaptursaach ass, dat sinn der 
zwou. Dat eent ass deen ominéise Käsch-
tendeckungsprinzip dee permanent op 
d‘Portefeuillë vun de Leit fällt an deen 
zweete sinn déi Konventioune mat deene 
PPP. Wou wierklech et nëmmen drëm 
geet, dass d‘Gemeng de Risiko iwwerhëlt 
an de Privatsecteur de Benefice. Dat ass 
dat wat ech schonn eng Kéier gesot 
hunn, d‘Verstaatlechung vum Defizit an 
d‘Privatiséierung vum Benefice, dat passt 
an déi heiteg Gesellschaft, mä ech men-
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gen et passt awer manner an d‘Mentali-
téit vun engem Escher Gemengerot. 
Duer fir wollt ech Iech natierlech, brauch 
ech Iech elo net ze soe wéi ech stëmmen, 
dat ass kee Quiz, ech stëmme géint déi 
nei Reglementer. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. Et wier dann um 
Här Baum.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Ech menge 
mer mussen oppasse wouriwwer mer  
hei diskutéieren. Wann een dem Här 
Hinterscheid  virdrun nogelauschtert huet, 
dann hätt ee kënnen den Androck hunn, 
mer schwätzen hei iwwert e Konzept vu 
Parkraumbewirtschaftung. Dat ass awer 
net de Fall. Mir schwätzen net iwwert 
d‘Fraktionéierung vun den Tariffer ab der 
zweeter Stonn am Parkhaus oder datt dat 
dann och soll adaptéiert ginn un d‘Sur-
face  publique. Dat eenzegt wou mer 
driwwer diskutéieren, dat eenzegt, dat 
sinn zwou Saachen. Éischtens, d‘Mëttes-
stonn gëtt suppriméiert, datt se gratis ass. 
An – dräi Saachen – zweetens, datt am 
Zentrum eng Stonn méi laang d‘Gebühre 
gëllen an drëttens, datt eng Extensioun 
vum Beräich ass wou déi Gebühren, déi 
Taxen opgehuewe ginn. Et ass eng Präis-
erhéijung déi net iwwert de Montant 
fonctionnéiert, mä iwwert d‘Durée op där 
enger Säit an iwwert de Champ d‘appli-
cation. Et ass eng Taxenerhéijung. Et ass 
soss näischt. Et ass kee Konzept. Ech si 
frou vun Iech ze héieren, datt Dir Iech 
Ideeë gemaach hutt fir eng Opération 
charme ze maache fir de Brill-Parking. Dat 
freet mech, well et do eng Neces sitéit 
gëtt. Mä de Punkt ass, doriwwer disku-
téiere mer hei net an doriwwer décidéiere 
mer virun allem hei net. Mir décidéieren 
am Moment just iwwert déi Saachen déi 
ech virdru genannt hunn. An dat ass, wéi 
den Här Bernard dat virdrun och gesot 
huet, dat ass näischt anescht wéi eng uni-
lateral Taxenerhéijung ouni Géigeleesch-
tung. Doriwwer solle mer hei décidéieren. 
An dann ass natierlech d‘Fro, jo mä ween 
trëfft et? Bon, et trëfft natierlech un éisch-
ter Linn jiddwereen. Jiddwereen à plein 
fouet, ob hien am Zentrum parkt oder ob 
hien an der Peripherie parkt, et ass dee-
selwechten Tarif fir se alleguerten. Et ass 
net ugeduecht ginn op de Wee ze goen, 
wéi zum Beispill an der Stad, wou an der 
Peripherie 40 ct oder 80 ct gefrot ginn an 
am Zentrum dann ëmsou méi fir eben 
notamment och dem Facteur gerecht ze 
ginn, datt an der Peripherie elo d‘Leit net 
onbedéngt dohinner parke gi fir an d‘Ge-
schäfter ze goen a virun allem well dat 
guer keen Impakt huet, d‘Peripherie guer 
keen Impakt huet op d‘Parkhaiser.

Dann ass virdrun ugeklongen, datt de 
Problem bei der Sportshal dee wier vun 
de Pendler oder de Laangzäitparker déi 
dohinner giffe parke goe fir dann de Bus 
ze huele fir eventuell an d‘Stad schaffen 
ze goen. Mä do muss dach all ökologesch 
Iwwerleeung déi si fir ze soen, mä dat ass 
dach super datt déi Leit e P&R, dat do als 
P&R benotzen. De Problem ass just et ass 
kee P&R. Also misst éischter d‘Necessitéit 
si fir eng Opfangstruktur fir déi Pendler 
ze schafen. Dat wier, mengen ech, eng 
ökologesch an transportpolitesch gerecht 
Mesure oder Incitatioun dat ze maachen, 
wéi et reng nëmmen iwwert d‘Augmen-
tatioun vun den Taxen ze maachen. 
An dann trëfft et awer och d‘Geschäfts-
welt hei am Zentrum. Wann et esou ass, 
datt mer ëmmer soen et ginn dräi Pôles 
d‘at traction hei zu Esch. Dat ass den Zen-
trum, dat ass Belval an dat ass dat  
wat elo soll gebaut ginn zu Lalleng, de 
Cactus . Zu Belval kënnen d‘Leit fir näischt 
parke goen an akafe goen. Am Cactus ass 
viraus ze gesinn, datt dat awer ähnlech 
fonctionnéiere wäert. Dat heescht, d‘At-
traktivitéit vum Zentrum a vun der 
Ge schäftswelt vum Zentrum geet duerch 
déi dote Mesure éischter erof wéi datt se 
zou hëlt. Dat ass a mengen Aen desas-
tréis, well besonnesch am Zentrum sinn 
et éischter kleng Geschäfter an net grouss 
Chaînë wéi et zum Deel um Belval de Fall 
ass déi eventuell drënner leide mussen. 
An da stellt ee sech natierlech d‘Fro fir-
wat mécht een dat? Firwat geet een op 
deen dote Wee? Fir unilateral Präiserhéi-
jungen, Taxenerhéijungen duerchzeféie-
ren. An do sinn ech frou, datt de Schäf-
fen éierlech genuch war, déi eigentlech 
Ursaach ze soen, dat ass nämlech de But 
vun dësem Schäfferot fir ze soen, ma eis 
Parkraumbewirtschaftung soll zum Null-
summespill ginn. E soll käschtendeckend 
sinn. Dat ass e staarkt Stéck an et ass eng 
Ausso déi, mengen ech, och viregt Schäf-
feréit mol sech net getraut hätten ze 
maachen. A wouhier kënnt de Problem? 
Ma de Problem kënnt dohier datt d‘Park-
haiser, besonnesch déi vum Brill, massiv 
defizitär sinn an datt d‘Gemeng duerch e 
Kniewelvertrag iwwer 30 Joer dozou 
ge zwongen ass déi Defiziter opzehuelen. 
Am Budget rectifié vun 2011 waren et 
1,2 Mio déi d‘Gemeng, d‘ëffentlech 
Hand bäi huet misste leeën an déi zwee 
Parkhaiser. Am Budget 2012 sinn 1,77 
Mio ageschriwwen. Dat ass e staarkt 
Stéck. An ech mengen datt déi doten 
Taxen erhéijunge wierklech just aus deem 
Grond entstane si fir den Defizit notam-
ment aus dem Brill-Parking ze kompen-
séieren. 
Mir hu virun e puer Wochen oder an eng 
vun deene leschte Gemengerotssëtzun-

gen ass et hei eng ganz grouss Unanimi-
téit gi wéi super de Sportförderprogramm 
wier a wéi vill immens luewenswäert Ini-
tiativen d‘Escher Gemeng op deem dote 
Plang géif huelen. Wann et elo awer esou 
ass, datt een déi Sportinfrastrukture méi 
héich taxéiert an dann nach ënnerschidd-
lech taxéiert wéi Dir gesot hutt, beim Bei-
spill vun der Lallenger Sportshal, well et 
besteet en Ënnerscheed wéi gëtt d‘Sports-
hal taxéiert, wéi gëtt den Tennis um 
 Galgebierg taxéiert a wéi gëtt de Boulo-
drome an der Hiehl taxéiert? Dat si ver-
schidde Komponenten. En plus kann ee 
sech da froen, mä firwat gëllt deen dote 
Prinzip dann net och fir kulturell Institu-
tioune wéi de Conservatoire?”

Daniel Codello (LSAP): “Très bien!”

Marc Baum (Déi Lénk): “Och do 
mengen ech, datt een déi wann een hätt 
wëllen op déi dote Linn goen, dat misste 
konsequent weiderféieren. 
Ech mengen duerfir datt dat hei wat am 
Moment virläit, kee Konzept ass, wierk-
lech kee Konzept. Et ass eng unilateral 
Taxenerhéijung an et ass fir eis als Lénk 
ondenkbar datt mer dat doten an där 
doter Form votéieren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Et wier dann um Här 
Hansen an duerno um Här Zwally.“

Mike Hansen (LSAP): „Wann ech mer 
hei de Projet esou ukucken, da stellen ech 
mer och natierlech déi Froe mat der 
Erhéijung an ech menge mir musse ganz 
gutt oppassen, ganz gutt oppassen datt 
d‘Erhéijungen, datt dat net déi Zousaz-
käschte sinn déi op d‘Salariéen déi hei zu 
Esch schaffen, ofgewälzt ginn. Do musse 
mer, oder do muss de Schäfferot vläicht e 
puer Propositioune maache wéi een do 
en Ausgläich kéint maachen. Dat ass 
meng éischt Iwwerleeung dozou. 
Ech ginn och elo net méi op de Präis an 
d‘Zäiten drop an. Do si meng Virriedner 
ganz detailléiert eragaangen. Ech hu just 
zwou Saachen, déi ech wollt dobäi fügen. 
Dat ass wéi den Här Baum gesot huet, 
mam Parking, musse mer oppassen  
datt et och gerecht ass. Mir kënnen net 
iw werall den nämlechte Präis verlaangen. 
Dat géif och net passen an d‘Struktur vun 
der Gemeng. Et kann een eben net esou 
bezuelen, ech weess net, am Norde vun 
Esch wéi am Zentrum. Domatter sinn ech 
och ganz averstanen. Dat ass logesch. 
Fir d‘Attraktivitéit, géif ech och mol pro-
poséieren, wéi d‘Leit de Reflex ze kréien, 
mir wëlle jo datt se e Reflex kréien an 
d‘Parkhaus ze goen. 15 Minutte fir näischt 
parke fir kleng Coursen ze maachen. Déi 



Escher Gemengerot vum Freideg 16. Mäerz 2012

23

9. Gestion de stationnement

schloe jo och net zimlech drop an, mä da 
kriss de mol e va et vient. Da kréien d‘Leit 
och mol d‘Übung an d‘Parkhaus direkt ze 
fueren. Well soss ass nach ëmmer fir 
d‘Übung ronderëm ze kreesen. 
Mä ech froen awer elo eppes ganz 
genaues. Ech wëll datt mer all 6 Méint, 
also bi-annuel eng Revisioun maache wat 
mer elo hei haut stëmmen. Wat dat mat 
sech dréit. Den Impakt hei zu Esch. An op 
d‘Recetten. Ech mengen domatter kënne 
mer elo an deenen nächste 24 Méint gesi 
mer ganz genau wat dat bréngt, wou-
hinner  mer ginn a vun do aus kënne mer 
da soen, hei esou war et, do hu mer 
eppes richteg gemaach, do hu mer eppes 
falsch gemaach. Mä ouni déi Donnéeën, 
et kann ee jo ëmmer aféieren, aféieren. 
Mir mussen awer och mol kucken, datt 
mer kucke wat bréngt dat ganzt genau 
an d‘Praxis. An dat ass dat eenzegt wat 
ech elo nach do wollt bäifügen. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Hansen, et wier dann um Här 
Zwally an dann huet den Här Codello 
sech nach gemellt.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Ech mengen d‘CSV 
huet eigentlech prinzipiell e Problem mat 
der Presentatioun. Ech menge wéi mir 
den Dossier kritt hunn an eppes um 
Ordre du jour stoung, do war eigentlech 
dat heite wat net um Ordre du jour steet, 
wat haut zur Décisioun steet. Dat wat mir 
am Dossier hunn, war ledeglech eppes 
wat bedeit huet, dass mer géifen de Par-
king résidentiel duerno zu Lalleng an an 
aner Zonë kënnt adaptéieren op Grond 
vun der bestehender Tarifikatioun, mat 
Ännerungen deelweis déi bedeiten, dass 
iwwer Mëtteg géif och bezuelt ginn a 
mat Ännerungen déi bedeiten dass mer 
bis Owes 19.00 a verschidden Zonë 
géifen  dat erweideren.
Ech sinn och iwwerrascht wann ech de 
Koalitiounsaccord kucken, wou eigentlech 
de gudde Wëllen dra war fir ze soen, mir 
versichen an engem Matsproocherecht 
an an Transparenz den Escher Bierger an 
d‘Diskussioun mat anzeféieren, egal 
iwwert wat fir ee Wee an egal iwwert wat 
fir een Thema dass dat ass. Ech hunn de 
Moien, esou wéi vill Kollegen hei aus 
dem Gemengerot d‘Tageblatt, fir et net 
ze nennen, mä awer fir déi lokal Zeitung 
ze nennen, et ass eréischt do wou ech fir 
d‘éischt an de Kontakt komm si mat 
deem wat hei de Verkéiersschäffe presen-
téiert huet. Ech mengen, dass dat doten 
net dee richtege Wee ass fir kënne mat ze 
diskutéieren. Et ass och fir d‘éischt, dass 
mer et mat erliewen datt mer hei am 
Gemengerot sinn dat mer eigentlech net 

déi Piècen hunn déi mer ganz einfach 
brauche fir kënnen en toute connaissance 
de cause de Problem vum Parkraum-
bewirtschaftung total mat ze diskutéie-
ren. Duerfir hu mer eis Reserve bei deem 
wat Dir hei gesot hutt an och bei deem 
wéi Dir et gemaach hutt. Et kann een 
natierlech och d‘Diskussioun viruféieren. 
Mir sinn awer der Meenung, dass 
do duerch well Dir de Prinzip net age-
halen hutt, fir eis schwiereg wäert si fir 
dat heite mat ze droen. Wann Dir d‘Fina-
litéiten hei erkläert, sinn der drënner déi 
mir kënne mat ënnerstëtzen. Net alle-
guerten, mä awer och Deeler dovunner. 
Dir schwätzt a) vun deene Leit déi heihin-
ner akafe kommen, déi heihinner schaffe 
kommen. Dat sinn déi déi bei eis sech 
wuel solle fillen. An do proposéiert Dir 
bestëmmte Mesuren, ausser dass mer kee 
richtegt Konzept fannen. Wa mer gären 
hätten, dass déi Leit heihinner kommen, 
déi heihinner schaffe kommen, fir déi mol 
als Beispill ze huelen, da brauche mir och 
eng Diskussioun iwwert de P&R. Mir 
brauchen iergendwou Zonë wat de P&R 
ubelaangt déi eis erkläert ginn a wou mer 
och ganz kloer wësse wat dat bedeit. An 
domatter zesummenhängend dann och 
musse wësse wéi mer déi Leit op hir Plaze 
kënnen transferéieren. Dofir nach eng 
Kéier déi dote Fro wat dat doten ube-
laangt. Eis ass et wichteg ze wëssen, P&R 
oder P&Goen, deemno wéi Dir se wëllt 
nennen, mä wichteg ass et virun allem, 
dass Dir do e Konzept bréngt wat iwwer-
gräifend ass, wat och erklärbar ass a wat 
deen Eenzelne vun eis och ka verstoen. 
Deen zweeten Deel an esou engem Kon-
zept muss och dee si vun den Escher 
Bierger. Mir sinn eis eens, dass d‘Prioritéit 
sécherlech bei deene Leit läit déi hei 
wunnen. Mir brauche ganz einfach eng 
Liewensqualitéit a si kann net acaparéiert 
ginn duerch Diskussiounen iwwer d‘Par-
kingen, iwwert Autoen, an hunn ech eng 
Garage oder hunn ech keng Garage. Dat 
si lauter Diskussiounen déi et net einfach 
maachen. Et war eng Kéier e Schäffen do 
dee gesot huet, dass den ëffentleche 
Raum net méi fräi ass. Net méi fräi ass  
fir jiddwereen. E kascht och. Ech deelen 
déi Meenung déi hei gesot ginn ass,  
dass wann e kascht, ass dat heiten op 
d‘mannst eng Mesure déi eis Escher 
Bierger erëm eng Kéier kascht. Well wann 
ech virdru gesot hunn, dass mir iwwert 
de Mëtten 12.00-14.00 an Owes méi 
laang mussen hei bezuelen, dann ass et 
kloer, dass wéi hei gesot ginn ass, wann 
ech mech gär deplacéieren a menger 
eegener Stad, do muss ech bezuele mët-
tes wann ech dat maachen. An dat 
schéngt mir net gutt ze sinn an et schéngt 
och kontradiktoresch ze sinn an deem 

wat mer eis ëmmer ginn hu fir d‘Ge-
schäftswelt méi attraktiv ze maachen. Et 
sinn der vill déi mir zielen, ech komme 
gären op Esch an der Mëttesstonn eppes 
iessen, well do brauch ech wéinstens kee 
Parking ze bezuelen. A Korelatioun gesäit 
ee wann een op de Belval geet, well do 
einfach de Parking fräi ass, wat massiv 
Leit dohinner fuere well se ganz einfach 
eng ënnerierdesch Parkplaz hu fir kënne 
fir näischt ze parken, fir mëttes kënnen 
do iessen ze goen, an dann erëm normal 
op hir Aarbecht zréck ze goen. 
Dir hutt hei verschidde Finalitéite bruecht. 
Dat wat d‘Commerçanten ubelaangt dat 
kënne mir mat ënnerstëtzen. Dat ass 
eppes wat mir scho méi laang gesot 
hunn, dass ee sech soll mat der Associa-
tioun zesumme setzen a wa si wëllen eng 
Bedeelegung maachen, kënne se dat 
maachen. Déi Affaire vun der Happy Hour 
ass och eng Saach déi u sech deemno 
wéi een et gesäit, selbstverständlech, 
kann als positiv bewäerten. Déi aner 
Saach wat d’Elektromobilitéit ubelaangt, 
jo, och dat ass wahrscheinlech vis-à-vis 
vun de Minoritärspartner e Gadget deen 
Dir hei presentéiert. Ech si gespaant wa 
mer dann an zwee Joer eng Kéier hei de 
Bilan zéien, ob dat och wierklech der-
wäert ass fir dat dote gemaach ze hunn. 
An da mengen ech och, dass déi Affaire, 
wat mir souwisou ëmmer an de Budgets-
diskussioune gesot hunn, déi Affaire wou 
Dir Iech an d‘Garantien eragesat hutt,  
déi eis 1,2 Mio kaschten an d‘Recetten 
am Joer 2010 vun all deene Parkschäiner 
déi mer haten, waren 1.624.000. Eleng 
dat géif soen, dass nëmme 400.000 € 
iwwreg bleiwe fir eigentlech d‘Personal-
käschten deelweis mol ze decke vun 
deene  Leit déi mir engagéiert hunn an 
déi mer nach weider wëllen engagéieren. 
Och do gesi mer, dass dat net op geet, 
an dass dat e Problem fir eis duerstellt wa 
mer dat doten esou géife matstëmmen. 
Wéi gesot et kann een elo nach ganz vill 
domatter hei soen. D‘Escher Leit kréien 
doduerch manner Mobilitéit. Mir sinn der 
Meenung, dass intern Esch hei ënnert 
dem Prinzip vum käschtendeckend ge -
schiedegt gëtt an aus där Ursaach wäerte 
mir dëst och net matstëmmen. Éischtens, 
well de Prinzip net agehale ginn ass vum 
Matsproocherecht a vun den Diskussiou-
nen an de Kommissiounen, an dann 
zweetens och well mer der Meenung 
sinn, dass ganz einfach d‘Konzept feelt, 
d‘Grondkonzept feelt vum P&R, vun dee-
ne Méiglechkeeten déi mer wëllen auslo-
ten a wou mer d‘Egalitéit och siche ginn. 
Ech si mat Iech d‘accord wann Dir hei 
erkläert, datt um Niveau vun Äre Beam-
ten déi mir hei an der Escher Gemeng 
hunn, Faveure kommen. Mir mussen 
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awer bedenken, datt mer nach aner Leit 
hunn. A wann Dir hei Incitatioune maacht 
fir ze soen, da ka jiddweree sech doru 
bedeelegen, da musse mer wëssen, dass 
mer am Grondprinzip fir den Escher 
Bierger d‘Rechter ze ginn hei eng 
Liewensqualitéit ze kréien déi hien eleng 
kann hei hunn a senger Stad, da si mer 
do a Fro gestallt. Well da baue mer jo 
eppes a wat mer a sech net hunn, well 
mer ganz einfach kee P&R hunn an an 
dëser Situatioun an an deem wat Dir hei 
presentéiert hutt, wäerte mir als CSV dat 
heiten op jidde Fall net matstëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Et wier dann um Här 
Codello.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Et gi verschidde poli-
tesch Sujeten déi brénge méi oder man-
ner Diskussioun mat sech. Dat eent ass 
wann et ëm d‘Finanzpolitik geet, wann 
Taxenerhéijungen ustinn. Dat anert ass 
ëmmer wann et ëm Verkéiers- a Mobili-
téitspolitik geet, dat ass nach ëmmer e 
Sujet gewiescht deen, net nëmmen um 
Escher Plang, dat ass national esou, mä 
dat ass och an anere Gemengen. D‘Mo-
bilitéitspolitik ass eppes wat jiddwereen 
interesséiert an heiansdo och méi oder 
manner objektiv zu Aussoen dreift, well 
och de groussen Deel vun der Mobilitéits-
politik am Alldag betraff ass. Ech schwät-
zen elo als een, zu engem Parkingspro-
blem, deen elo net dovunner betraff ass, 
mä zu der allgemenger Politik. Ech hätt 
mer et perséinlech gewënscht, ech hunn 
dem Här Mobilitéitsschäffen dat och d‘éi-
nescht gesot, wa mer ënnert dem Punkt 
9 a) Information och en Dokument am 
Conseilsdossier gehat hätten. Net jidd-
weree vun eis ass gezwongenerweis 
abonnéiert u sämtlech Dageszeitungen 
an net jiddweree muss déi och virum 
Conseil opmaache fir do gewuer ze gi 
wat ënnert dem Punkt 9 a) presentéiert 
gëtt. 
(Tëscheruff vum Här Baum)
Ee Moment, Här Baum, ech hunn Iech 
och schwätze gelooss. 
Ech hätt dat awer gär gehat. Dir hat am 
Conseilsdossier näischt leien. Dat bréngt 
nämlech mat sech, dat huet nämlech 
schonn e Mëttwoch an der Finanzkom-
missioun zu Konfusioun bruecht, datt 
iwwert villes diskutéiert ginn ass, mä den 
Här Baum huet et op de Punkt bruecht, 
de Punkt b) ass eigentlech dat wat haut 
décidéiert gëtt. De Punkt a) Information, 
deen hätte mer vläicht kéinten och méi 
spéit enges Daags op den Ordre du jour 
huelen, wann dat sougenannte Parkraum-
bewirtschaftungskonzept wann dat méi 

elaboréiert gewiescht wier. Dir hutt 
selwer gesot, datt mer nach net an alle 
Punkten alles etudiéiert hu wat d‘Zonen 
ugeet, wat de Parking résidentiel ugeet, 
an duerfir hätt ech mer gewënscht, wann 
déi Aarbechten nach méi fortgeschratt 
gewiescht wieren, wa mer en Avis vun 
der Mobilitéitskommissioun hei virleie 
gehat hätten, déi mengen ech, Här Hin-
terscheid, wou Dir jo awer waart an 
d‘Mo bilitéitskommissioun, dat alles hei 
virstellen. Ech hätt mer gäre gewënscht, 
dass do eng Diskussioun déi bestëmmt 
stattfonnt huet, datt déi sech an engem 
Avis refletéiert hätt hei fir de Gemenge-
rot. Mir sinn elo an der Situatioun hei, 
datt och haut villes an enger groer Zone 
hei diskutéiert ginn ass, op hypothetesche  
Basen, op Grond vun deem wat Dir haut 
gesot hutt, mä wat och an Zeitungsarti-
kele steet. Mä ech denken, dass mer eis 
awer do musse wierklech nach eng Kéier 
Zäit huelen an datt Dir mat deem Kon-
zept, an Dir schreift dat esou op den 
Ordre du jour, d‘Konzept fir d‘Parken hei 
an Esch, an dass Dir dat hei virstelle 
kommt  mat all den eenzelnen Detailer an 
och an den zoustännege Kommissiounen. 
Notamment kommt Dir nächsten Don-
neschdeg an d‘Finanzkommissioun, well 
mer dat gefrot hunn, well do och e 
grouss  Wirrwarr war, wat iwwerhaapt 
haut um Ordre du jour steet. Dat dozou.
Awer nach eng zweet Bemierkung an do 
gräifen ech op wat de Kolleg Hansen 
gesot huet, an dat hu mer och schonn 
dem vireschte Mobilitéitsschäffe gesot, 
2000, wéi mer ugetratt si mat engem 
ganz neie Verkéierskonzept, wat nach 
méi eng grouss Envergure hat. De City-
Bus ass agefouert ginn an nach weider 
aner Décisiounen. A scho senger Zäit hu 
mer gesot, Verkéierspolitik ass wéi ganz 
vill aner Saachen eppes Evolutives. Mir 
kënnen net haut eppes festhale wat da fir 
d‘Éiwegkeet gemäässelt ass. Mir mussen 
hei eis wierklech d‘Wuert ginn, datt de 
Schäfferot hei mat konkreten Evaluatiou-
nen, notamment wat mer haut ënnert 
dem Punkt b) hei décidéieren, datt mer 
eis awer elo 6 Méint ginn oder 9 Méint 
an datt spéitstens an 9 Méint den zou-
stännege Schäffen hei mat engem Punkt 
op den Ordre du jour kënnt, a wou mer 
eng kloer Evaluatioun kréien, wat hunn 
déi Mesuren hei fir Auswierkungen op 
d‘Parkplazverhale vun de Residanten a 
vun den non-Residanten hei an Esch 
ge hat. 
Et si vill ganz konkret Punkten hei uge-
schwat ginn, notamment, an dat ass jo 
den Haaptpunkt dee kritiséiert gëtt. Kom-
mt mir schwätzen net ronderëm de Bräi. 
Dat ass déi Ouverture fir d‘Parke gebühre-
flichteg ze maachen iwwert d‘Mëttes-

stonn, vun 12.00-14.00. Do läit jo de 
Knackpunkt an där ganzer Diskussioun. 
Et ass villes hei ronderëm alles geschwat 
ginn, wat guer net hätt missten. De 
Knack punkt ass deen, mir maachen 
d‘Mët tesstonn gebühreflichteg. Mir maa-
che se gebühreflichteg. Elo kommen 
Argu menter, den Här Bernard seet een 
dee schnell wëll iesse goen. Do ass eppes 
dobäi. Een dee wëll schnell hei an Esch 
an den Zentrum iesse kommen, an dee 
kënnt an den Zentrum vun enger Stad, 
an dee wëll och schnell iessen, dee geet 
an e Parkhaus parken. Dee parkt schnell 
an engem Parkhaus fir schnell wëllen 
iessen  ze goen an erëm schnell fort. Mir 
wëssen alleguerten, Här Bernard, déi 
Zäite  sinn eriwwer wou jiddweree sech 
op senger Aarbechtsplaz kann Zäit huele 
fir heem schéi brav zwou Stonnen iessen 
ze goen. Soss wieren net esou Chaînen 
opkomm fir schnell iesse kënnen ze goen. 
Dat ass och en Zeeche vun eiser Zäit. Mä 
dat huet awer och seng Inzidenz op dat 
anert Verhalen an notamment och vum 
Parken. Net jiddweree fiert gären an der 
Mëttesstonn eng hallef Stonn ronderëm 
nach fir eng Parkplaz ze fannen. Hien hëlt 
dat Konfortabelst, hien hëlt dat Kam-
moudst a leider, dat Konfortabelt an dat 
Kammoudst dat kascht och heiansdo. Dat 
kascht och heiansdo méi wéi eppes 
anescht. 
Et gëtt vill vun deenen Zonen an der Stad 
Lëtzebuerg geschwat. Ech weess net ob 
déi eng oder aner dat vergiess hunn, 
d‘Stad Lëtzebuerg huet relativ e bësse 
méi e groussen Territoire wéi d‘Stad Esch. 
Dat ass e Fakt. Dat ass eng Tatsaach. 
Duerfir kann d‘Stad Lëtzebuerg sech och 
erlaben e Konzept opgebaut ze hunn, 
wat mer eis notamment ukucke waren 
d‘lescht Joer am September. Den Här 
Hinterscheid war do selwer do mat. An 
d‘Stad Lëtzebuerg kann dat och well 
deen Territoire vaste ass. Et ass awer nun 
emol eppes anescht ob ech vun der 
Ex tremitéit zu Zéisseng wëll an d‘Ën-
neschtgaass, an dass do zwou verschidde 
Parkzonë sinn, wéi wann ech vun engem 
sougenannten Norde vun Esch wëll an 
den Zentrum. Dat ass awer och mol eng 
Realitéit. A mir kënnen net dat Konzept 
an deem dote Punkt vun der Stad Lëtze-
buerg einfach iwwerstülpen. Mir sinn hei, 
an dat ass mengen ech schonn hei am 
Gemengerot gesot ginn, ass ëmmer e 
Slogan gewiescht, Esch ass d‘Stad vun de 
kuerze Weeër. Datt een och villes kann zu 
Fouss maache wat een an der Stad Lëtze-
buerg net ka maachen. Duerfir kommt 
mir halen op einfach dat dote Konzept 
vun der Stad Lëtzebuerg, wou dat 
100%teg an der Rei ass an och duerch-
duecht ass an duerch den Territoire och 
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machbar, einfach wëllen hei op eis ze 
iwwerstülpen, well et ass awer en Ënner-
scheed ob ech aus der Hiehl an den Zen-
trum ginn oder vun Zéisseng an d‘Ën-
neschtgaass. Dat kann een einfach net 
1:1 einfach esou iwwerhuelen an dat gëtt 
och nach weiderhin etudiéiert, mä ech ka 
mer net virstellen, dass dat eng positiv 
Resonanz ka kréien. 
Dann nach eppes anescht, ech mengen 
den Här Hinterscheid huet et och gesot. 
Wa mer vu Mobilitéitspolitik schwätzen, 
da musse mer weiderhin eis Respon sa-
bilitéit och iwwerhuele fir den ëffentle-
chen Transport weiderhin opzewäerten. 
Esch ass och eng Stad wou den ëffentle-
chen Transport eng grouss Roll spillt. Net 
fir näischt hu mer hei d‘Bus-Gare wou 
sämtlech TICE-Linne fortfueren an ukom-
men an déi och d‘Escher Leit mat den 
eenzelnen Quartieren hei an Esch verban-
nen an dat kascht eis och all Joers am 
Budget eng grouss Staang Geld, mä déi 
Responsabilitéit musse mer awer och wei-
derhin huelen. Mir sollen net de Leit 
op zwéngen, opzwénge mussen den 
Transport public ze huelen, wéi aner Ver-
kéiersschäffen dat schonn hei gesot hunn. 
Et muss een net mam Auto op d‘Aar-
becht. Et kann ee jo och den Transport 
public huelen. Mä mir mussen awer de 
Leit de Choix loossen. De Choix, dat 
heescht awer déi richteg Décisiounen 
huelen, wann Dir wëllt de Privatauto hue-
len, mä awer och déi richteg Décisiounen 
an déi richteg Responsabilitéit fir déi Leit 
déi den Transport public wëlle weiderhin 
huelen. 
Dëst gesot, et gëtt vun Taxenerhéijunge 
geschwat. Den Här Baum huet awer déi 
richteg, ech wëll net soen Definitioun 
ginn. Här Bernard, hei gëtt keng Taxe 
erhéicht. Hei gëtt keng Taxe erhéicht. 
Dat do ass e Slogan dee kann een och 
einfach esou an d‘Welt geheien an da si 
Leit déi deen opgräifen a mar an der 
Zeitung schreiwen. Hei gëtt keng Taxe 
erhéicht. Hei gëtt eng Plage wou déi Taxe 
soll erhuewe ginn, gëtt méi grousse 
gemaach. Den Här Hinterscheid ass op – 
jo, et ass eng Saach vun Interpretatioun – 
mä et ass schnell an de Sall gehäit, eng 
Taxe ass erhéicht. Dat ass ganz schnell an 
de Sall gehäit. Dat ass ze einfach. Dat ass 
ze einfach. Ech hu gesot, hei gëtt 
gebühreflichteg gëtt ëm zwou Stonnen 
erweidert. Den Här Hinterscheid ass op 
d‘Avantagen agaangen. Just wat feelt, 
dat ass eben déi Geschicht mat de 
Geschäftsleit déi am Konzept solle mat 
dra sinn, dat hätt missten haut als een in 
globo hätt dat haut misste presentéiert 
an zum Vote gestallt ginn. Dat ass dat 
wat ech wierklech hei muss hannerfroen. 
Mir mussen awer haut, ech weess net, 

dat kann den Här Hinterscheid herno a 
senger Äntwert ginn, firwat de Schäfferot 
op de Wee gaangen ass, nëmmen um 
Punkt a) Informatioun an de Punkt b) 
direkt eng Décisioun ze huelen. Dat hätt 
ee kéinten anescht maachen. Vläicht haut 
nëmme mat enger Informatioun an enger 
Diskussiounsronn ufänken an an enger 
zweeter drëtter Phas dann heihinner 
kommen a soen dem Conseil stelle mer 
elo dat heiten in globo zum Vote. Dat 
muss een einfach esou haut kritiséieren, 
datt ee seet ënnert dem Punkt a) Infor-
mation hu mer éischtens mol keng Infor-
matioune schrëftlech kritt an zweetens 
dat anert ass dann héchstwahrscheinlech 
e bëssen ze vill iwwerstierzt gewiescht fir 
et direkt haut zum Vote ze stellen, vläicht 
muss et awer esou sinn, well dat awer 
och technesch Adaptatioune mat bréngt 
an den eenzelne Quartieren. 
Dëst gesot, wéi gesot, Här Hinterscheid, 
huelt dat mat op de Wee, spéitstens an  
9 Méint wéilte mer gären hei iwwert  
eng Evaluatioun diskutéieren an doraus-
ser och déi noutwenneg Konsequenzen, 
Kon se quenzen aller Natur zéien. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Et si soss keng 
Wuertmeldunge méi do. Dann äntwert 
doropper eise Schäffen.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Bon, zu e puer Saachen. Ech mengen 
eigentlech huet den Här Codello schonn 
eng Konklusioun gezunn, et ass keng 
Taxenerhéijung, et ass eng Ausweitung 
vun erhiewe während verschiddenen Zäi-
te vun de Parkgebühren. 
Dem Här Bernard an dem Här Baum seng 
Bauchwéien zu de PPPen, déi kenne mer. 
Déi kenne mer an déi Duerstellung déi 
ass e bësse simplistesch fir ze soen, sozia-
liséiere vun de Perten, Privatiséierung vun 
de Beneficer, Dir waart au moins esou 
korrekt fir ze soen, Deelprivatiséiere vun 
de Beneficer. Mä wat Dir awer net gesot 
hutt, dat ass dass de Privatsecteur den 
Invest zu 100% gedroen huet a mir 
kréien no 30 Joer dat Parkhaus zréck an 
dann ass et eist. Dat zweet, ...
(Ënnerbriechung)
Ech kann och rechnen. Dir hutt gesot, 
annerhallef Stonn wär elo 17% méi deier. 
Dat stëmmt net! Dat stëmmt net, si ass 
16% méi bëlleg wéi et elo ass. Dir hutt 
gesot, wann ee géing d‘Halschent hue-
len, mä dat ass awer net de Fall. Dat ass 
awer net de Fall. De Moment mat deem 
wat mir hei proposéiere gëtt annerhallef 
Stonn 16% méi bëlleg par rapport zu 
jëtze ger Situatioun an dat beweist, dass 
Dir e bëssen awer och hei an der mathe-
matescher Demagogie Iech versicht hutt.

Dir schwätzt vum Portefeuille vun de Leit. 
Also, wann een hei an Esch, sech hei an 
Esch wëllt beweegen, gëtt et vill aner 
Méiglechkeete wéi dat mam Auto vum 
Quartier A op Quartier B. Et kann ee sech 
foussleefeg beweegen, et kann een de 
Vëlo huelen – bon, wann d‘Wieder schlecht 
ass hëlt een net gär de Vëlo – et kann een 
de City-Bus huelen, et kann ee generell 
den ëffentlechen Transport huelen a mir 
hunn esou eng gutt Couverture fir déi 
mir bezuelen. Mir bezuelen 3,7 Mio 
d‘Joer als Escher Gemeng fir den ëffentle-
chen Transport. Also dat ass jo net e Pap-
penstiel an déi ass do déi Offer. 
Dat wat Dir vun der Sportshal gesot hutt, 
all 10 Minutten huet een d‘Méiglechkeet 
vun der Escher Gare bei d‘Sportshal ze 
fueren. An der Kombinatioun d‘Linn 205 
an d‘Linn 7 vum TICE. All 10 Minutten. 
En 10 Minuttentakt vun der Escher Gare 
bis an d‘Sportshal. Also, esou dass et 
Méig lechkeeten an Alternative gëtt, fir 
bei déi Sportshal ze kommen. Et ass just 
eng Fro vu Kultur a vun Ëmdenken. A wa 
mer soe mir gräifen de Leit an de Porte-
feuille oder mir wälzen erëm eng Kéier 
Fraisen of op d‘Leit. Ma nee, mir wälze se 
net generell op d‘Leit of, well déi déi op 
den ëffentlechen Transport zréckgräifen, 
op déi wälze mer näischt of. Déi zu Fouss 
ginn an der Mobilité douce, op déi wälze 
mer näischt of. Mir wälzen nëmmen op 
déi of déi zum Deel aus Bequemlechkeet, 
den Auto benotzen. Well Esch ass bal mat 
alle Reseaue vum ëffentlechen Transport 
korrekt ze erreechen an ass och intern 
korrekt ofgedeckt, esou dass ech mengen 
dass dat net esou ass.
Bon, d‘Diskussioun wou opkomm ass 
vum Här Baum, firwat déi Iwwerleeungen 
déi Dir do gefouert hutt bei de Sports-
zentren net och fir Kultur. Éischtensmol 
muss ee wëssen, dass eis zwee grouss 
Kulturhaiser, dat eent mat engem direk-
ten Zougang zu engem Parking fonction-
néiert an dat anert op 200 Meter fouss-
leefeg ewech, oder 150 Meter foussleefeg 
ewech. Well wann Dir sot firwat Kultur, 
d‘Kultur ass penaliséiert …“
(Ënnerbriechung vum Här Baum)

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Här Baum, et ass dem Här Hinterscheid 
och wahrscheinlech schwéier gefall Iech 
nozelauschteren.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Firwat ass d‘Kultur penaliséiert par rap-
port? Mä d‘Kultur ass net penaliséiert, 
d‘Kultur hat scho virdrun de Parking. Also 
déi zwee sinn eigentlech elo gläichbe-
rechtegt. Fir déi zwee gëtt et héier. Also 
déi wou kéinte reklaméieren, dat wär de 
Sport. 
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D‘Initiative fir den ëffentlechen Transport. 
Ech si mat d‘accord, dass déi kënne ver-
bessert ginn. Ech si mat d‘accord, dass 
een den ëffentlechen Transport nach dohi 
muss kréien, dass e méi intuitiv notzbar 
gëtt. Ech mengen ee vun den Defiziter a 
firwat dass d‘Leit heiansdo op den Auto 
zréckgräifen, ass well den ëffentlechen 
Transport net wéi an anere Groussstied 
oder am Ausland intuitiv benotzbar ass. 
Do ass den Defizit vum ëffentlechen 
Transport dee gréissten. Net onbedéngt 
een un der Offer, mä un der intuitiver 
Notzbarkeet an do muss den ëffentlechen 
Transport an deenen nächste Joeren dran 
investéieren. Do muss den ëffentlechen 
Transport dran investéieren, en ass am- 
gaang dran ze investéieren. An dann hu 
mer d‘Gerechtegkeet, well dee wou den 
ëffentlechen Transport, deen op eng 
intuitiv Manéier benotzbar ass, benotzt, 
dee soll awer vläicht e Bonus hu vis-à-vis 
vun deem deen awer ëmmer nëmmen 
aus althergebrachten Iwwerleeungen op 
den Auto zeréckgräift. Ech sinn net en 
Anti-Auto-Dogmatiker. Ech weess, dass 
mer den Auto nach ëmmer brauchen an 
dass mer net du jour au lendemain ouni 
Auto auskommen. Mä mir mussen awer 
ufänken och d‘Verhalen ze änneren. Mir 
mussen awer och ufänken d‘Verhalen ze 
änneren an och dat ass noutwenneg. 
D‘Fro vum Parking Belval. Parking Belval 
ass net méi laang payant. An dann ass et 
absolut d‘selwecht wéi hei. Ass net méi 
laang payant, och deen ënnert dem 
Centre commercial. 
Dat nächst, déi Fro vum P&R oder vum 
P&Go. Et ass richteg, et wär gutt wa mer 
es hätten. Mä mir hunn op deene Plaze 
wou e Sënn géing maachen, hu mer 
keng Terrainen. Well wou de P&R Sënn 
géing maachen, dat wär südlech vum 
Zentrum, un der franséischer Grenz. Do 
hu mer keng Terraine wou mer esou 
eppes kënne maachen. P&R hannenaus, 
nërdlech, nordöstlech, ma da mussen 
d‘Leit fir d‘éischt duerch Esch fuere fir 
dann op de P&R ze goen. Dat ass eng 
Häresie. Also de P&R gëtt Sënn, well de 
Gros vun deene Leit, déi Frontalier sinn, 
déi bei eis schaffe kommen, kommen aus 
Frankräich a mir mussen eng Kéier kucken 
da vläicht mat de franséischen Autori-
téiten eppes, ähnlech wéi Diddeleng et 
gemaach huet mat der Eisebunn do de 
P&R op franséischem Terrain, well do ass 
den Terrain net méi bei eis. Et ass awer 
net esou, dass een haut keng Erschléis-
sungsméiglechkeeten huet, net op Esch 
ka schaffe komme mam ëffentlechen 
Transport aus Frankräich. Et gëtt schonn 
e ganze Koup Linnen, déi ursprénglech 
zwar agesat gi si fir d‘Frontalieren aus 
dem noe franséische Grenzgebitt an 

d‘Stad Lëtzebuerg ze féieren, mä déi 
Busse  bleiwen awer hei zu Esch stoen. An 
et si mëttlerweil den Deel Leit déi se not-
ze fir aus Frankräich op Esch schaffen ze 
kommen an et sinn der en Deel Escher 
déi se souguer notze fir vun Esch an 
d‘Stad schaffen ze goen amplaz mam 
Zuch oder mam 205. Also ech sinn och 
do erëm eng Kéier mat all deenen Diskus-
siounen a mat all deene Remarquë mat 
d‘accord, dass do den ëffentlechen Trans-
port gefuerdert ass. Gefuerdert ass, fir déi 
eenzel Verknäppungen déi nach nout-
wenneg sinn, hierzestellen an da massiv, 
massiv, massiivst dran ze investéieren, 
dass den ëffentlechen Transport intuitiv 
notzbar gëtt an dann ass déi Diskussioun 
hei eigentlech iwwerflësseg. 
D‘Fro vum Här Codello. Hätt een net ein-
fach dee Punkt esou kënnen op den 
Ordre du jour stellen? Dach, et hätt een 
et kënne maachen. An dann einfach 
d‘Dis kussioun komme loossen. Mir hunn 
awer drop gehale fir gläichzäiteg och eng 
Promotiounsaktioun ze maachen an dat 
positiv duerzestelle wat awer elo an der 
Gestioun vun de Parkhaiser geschitt. Dat 
huet guer näischt heimat ze dinn. Well 
formal stëmme mer nëmmen iwwert e 
Reglement of wou d‘Parkraumdauer ver-
längert gëtt an op enger anerer Plaz 
gebühreflichteg parke verkierzt gëtt. Dat 
ass reng formal. Mä déi aner Initiativen 
déi waren eis awer wichteg genuch. Et 
ass eng Demande fir ze fraktionéieren, et 
ass eng Demande fir aner Saachen an der 
Administratioun, an der Gestioun vun 
deene Parkhaiser ze maachen. Et war  
eng Demande déi net ëmmer esou offi-
ziell aus gedréckt ginn ass, mä déi vill 
geschwat ginn ass, dee Forfait Soirée. 
Forfait Soirée war eng grouss Demande. 
Also déi Saachen alleguer bedürfen zwar 
net direkt der Zoustëmmung vum 
Ge men gerot, et ass awer well mir a Kon-
ventioune mat deem Parkhausbedreiwer 
gebonne sinn als Stad Esch, mengen ech 
nëmme recht a bëlleg, dass de Gemen-
gerot doriwwer informéiert ass. An dat 
ass de Sënn an den Zweck gewiescht. A 
well mer dat Ganzt wollte matenee lan-
céieren, mat engem Datum d‘Ouschter-
kirmes a mer de Parkhausbedreiwer mas-
siivst ënner Drock gesat hunn, dass all déi 
Mesuren, déi mer elo awer mat hinnen 
negociéiert hunn, dass déi sollen esou 
schnell wéi méiglech kommen, dofir ass 
dat elo fir mat där Zilvirgab fir d‘Ousch-
terkirmes dat operationell ze hunn, duer-
fir ass dat matenee komm. 
Ech si mat d‘accord à la limite, dass een e 
bësse méi ausféierlech Dokumentatioun 
hätt kënne virleeën. Ech sinn awer net 
mat d‘accord, mat dem Reproche, dass 
hei d‘konsultativ Kommissioun net invol-

véiert gewiescht wär. Ech war perséinlech 
an der konsultativer Kommissioun an...“

Daniel Codello (LSAP): „Ech hu mer 
en Avis erwaart. Ech hu mer en Avis 
erwaart vun der Kommissioun. Ech hu 
gesot, et feelt eis en Avis.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Jo, ech wëll Iech just soen, vun der kon-
sultativer Kommissioun, et si Froe gestallt 
ginn, déi Froen hunn eng Äntwert kritt. 
Mä ech sinn aus där konsultativer Kommis-
sioun erausgaangen, net – an ech war do 
bis zum Schluss – ech sinn net am Wëssen 
erausgaangen, dass d‘konsultativ Kommis-
sioun do eng negativ Haltung hat.” 

Daniel Codello (LSAP): „Merci.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Ech sinn net am Wëssen erausgaangen, 
do waren all Partei vertrueden, all Parteie 
vertrueden, ech hat net d‘Gefill – an ech 
sinn och laang genuch am ëffentleche 
Liewe fir och ze spiere wann et sténkeg 
ass – ech hat do net d‘Gefill dass ee vun 
de Vertrieder do sech kloer dergéint aus-
geschwat huet, géint dat Ganzt wat ech 
de Moien hei presentéiert hunn. Dofir 
wëll ech dat kloer soen, och wann den 
Avis net do ass. 
Ech menge mir maachen hei elo eppes 
Sënnvolles fir Esch, fir d‘Attraktivéierung 
vun Esch an ech menge mir maachen 
och eppes Sënnvolles, an do maachen 
ech keen Heel draus, och laangfristeg fir 
eis Finanzen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ech mengen dat waren Explikatiounen 
déi ganz kloer waren. Ech hoffen dass 
eng Rei vun deenen Intervenanten ...“
(Tëscheriff)

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„A jo, entschëllegt, also ech mengen ech 
hunn et agangs vu mengem Exposée 
gesot, dat hei ass en Ufank. Dat hei ass 
en Ufank an ech wëll souguer a spéits-
tens, a wann Dir déi 9 Méint sot, da 
kënnt spéitstens mat der Budgetsdiskus-
sioune kënnt eng Evaluatioun, da kënnt 
en Tableau comparatif dobäi wat eis 
d’Park raumbewirtschaftung kascht, wat 
déi Mesurë bréngen a gläichzäiteg si mer 
amgaang, mat eise Servicer zesummen 
elo ze preparéieren, déi Etude ze maa-
chen, zu där mer eis engagéiert hunn am 
Schäfferot fir ze kucke wéi et mam Par-
king résidentiel virugeet a mir wäerten 
hei e Bilan dovu presentéieren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt. Merci fir dës Explikatiounen. Et 
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kann een eben als Schäfferot net 
nëmmen dankbar Décisiounen huelen. 
Och wann et ëm eng Mobilitéitspolitik 
geet. Ech fannen, dass dat hei ganz prop-
per presentéiert ginn ass an ech géing 
Iech bieden dësem Konzept Är Zoustëm-
mung ze ginn, mat där ugekënnegter 
Bilanzéierung déi den Här Hinterscheid 
erkläert huet. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal arrête par 10 
voix oui et 6 voix non le règlement-
taxe concernant le stationnement 
payant.
Ont voté oui Madame le bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid, 
Huss, Spautz et Tonnar ainsi que les 
conseillers Bofferding, Codello, Hansen , 
Kox et Wohlfarth. Ont voté non les 
conseillers Baum, Bernard, Goetz, Hild-
gen, Johanns et Zwally.

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 10 
voix oui et 6 voix non les règlements 
de la circulation.
Ont voté oui Madame le bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid, 
Huss, Spautz et Tonnar ainsi que les 
conseillers Bofferding, Codello, Hansen , 
Kox et Wohlfarth. Ont voté non les 
conseillers Baum, Bernard, Goetz, Hild-
gen, Johanns et Zwally.

10. Sudcal SA: contrat de 
fourniture de chaleur; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Mir géingen da weiderfuere mam Punkt 
10, dat ass Sudcal, de Contrat de fourni-
ture de chaleur. Do geet d‘Wuert un eisen 
Energieschäffen, den Här Huss.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): 
„Merci, just ganz kuerz hei dozou, 
Madame Buergermeeschtesch, Dir hutt 
zwar e ganz décken Dossier hei leien, mä 
am Fong ass et eng Banalitéit. Et ass 
d‘Fortsetzung vun enger Politik, déi mer 
scho mat ronn 10 aner Immeublë 
ge maach hu vun der Liwwerung vun Hët-
zes. Hei geet et ëm den Ensemble immo-
bilier 4N1. Et ass also eppes total Gewéin-
leches, an dat wäert och nach viru goen 
esou an dofir géing ech proposéieren, 
datt mer deem kéinten zoustëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – M. Jean Tonna – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité le contrat de fourniture de cha-
leur entre la Ville d’Esch-sur-Alzette et 
la société anonyme Sudcal.

11. Questions de personnel: 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Punkt 11, d‘Personalfroen déi elo an der 
ëffentlecher Sitzung dru kommen. Eise 
Personalschäffen, den Här Huss.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Mir 
hate virdrun am Huis clos eng Création 
de poste décidéiert am Service industriel. 
Et ass esou, datt mer do e Fonctionnaire 
hunn deen zimlech krank ass an deen 
dofir provisoresch ersat gëtt. Dat heescht, 
wou mer eng Création provisoire vun 
engem Poste virgesinn fir deem ze hëlle-
fen, déi Aarbecht korrekt kënnen ze maa-
chen. Et geet ëm Congé de maladie de 
longue durée, deen heimatter soll ver-
sicht ginn, ze iwwerbrécken.“

Zénon Bernard (KPL): „Säit Joere gëtt 
eigentlech hei schonn diskutéiert iwwert 
de sougenannten Organigramme fonc-
tionnel, säit Joeren. Ech hu mech rensei-
gnéiert. Dat ass en Organigramm deen 
eis, respektiv dem Schäfferot, eis alleguer 
also, erlaabt eng Iwwersiicht ze hunn déi 
wesentlech besser ass wéi dat wat elo de 
Fall ass mat all deene Mouvementer. Mir 
hunn de Moie ganz vill Changementer, 
an ophalen hei an nei ufänken do ge -
stëmmt. Also diskutéiert wollt ech soen, 

an och gestëmmt, an ech mengen ech 
wär mol interesséiert drun, dass den Här 
Schäffen, deen elo Personalschäffen ass, 
den Här Huss, eis informéiert inwiewäit 
hie selwer elo als neie Personalschäffen – 
hie muss jo och seng Chance kréie wéi ee 
seet – inwiewäit hie selwer elo sech do 
engagéiere ka vis-à-vis vum Gemengerot, 
dass esou en Organigramme fonctionel 
eng Kéier kënnt, respektiv wann e kënnt, 
wéini?“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): 
„Bon, ech géif dem Här Bernard wëlle 
kuerz dorop äntweren. Dat eent, fir him 
Merci ze soen, datt hie Verständnis dofir 
huet, datt ech selwer als Personalschäffen 
nei sinn an datt et bei esou engem 
grousse  Betrib, wéi deen heiten, dat net 
esou evident ass, den Duerchbléck iwwer 
alles ze kréien. Ech kann him awer zwee-
tens soen, datt ech amgaang sinn, 
zesumme mat der Madame Almeida, déi 
fir eis fir d’Réforme administrativ zou-
stänneg ass, sämtlech Servicer besichen 
ze goen, mat de Leit ze schwätze, enger-
säits iwwert déi Fonctiounen, déi jiddwer-
een do huet, anerersäits iwwert d‘Perso-
nalpolitik an iwwer Verbesserungsvirschléi 
do ze schwätzen. Mä ech muss Iech awer 
soen, datt ech wahrscheinlech bis Enn 
Mee, Ufank Juni brauch bis ech déi Servi-
cer alleguerten duerch hunn, well mir 
hunn an all Service, wou mer ginn, 
Ge spréicher, jee nodeem vun enger bis 
zwou Stonnen heiansdo, jee no der 
Gréisst vun de Servicer a mat de Pro-
blemer, déi do bestinn. An ech géif soen, 
datt ech deen Exercice do wäert bis Enn 
Mee, Ufank Juni ofgeschloss hunn, an da 
kann ee kucken, déi Bilanzéierung dovun-
ner ze maachen. Ech huelen un, datt mer 
dat awer dëst Joer nach wäerte packen.“

Zénon Bernard (KPL): „Mäi Seege 
wann Dir et maacht.“

Verschidde Stëmmen: “Olala!”

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Gutt, dass mer den Här Baum nach 
hunn. Sou, au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – M. Jean Tonnar – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité la création d’un poste d’arti-
san.
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Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): 
„Bon, dann ass nach en zweete klenge 
Punkt hei en Séance publique, dat ass 
eng Prolongation de stage fir den Här 
Lux Gilbert. Hien huet gefrot fir déi Pro-
longation de stage ze kréien, well hien 
am Fong, onofhängeg vu sengem Wëllen, 
well et huet mat der Organisatioun vum 
Stage ze dinn, dat net maache konnt, 
duerfir solle mer him déi Prolongation de 
stage, déi Méiglechkeet accordéieren. Au 
vote.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Henri Hinterscheid –  
M. Jean Huss – M. Théid Johanns –  
M. Martin Kox – Mme Lydia Mutsch – 
M. Jean Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité la prolongation de stage de M. 
Lux Gilbert.

12. Subsides au CISEA  
et secouristes de la ville  
pour permanences effectuées  
en 2011; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Punkt 12, dat sinn d‘Subside fir eis 
Pompjeeën an d‘Secouriste, fir déi Per-
manencen déi si am Joer 2011 geleescht 
hunn. An ech mengen ech kéint am 
Numm vun Iech all schwätzen, wann ech 
hinnen dofir e grousse Merci hei aus-
schwätzen. An dofir mengen ech och, 
dass mer kënnen optimistesch si fir Ären 
Aval fir déi doten Indemnisatioun kënnen 
ze kréien. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Henri Hinterscheid –  
M. Jean Huss – M. Théid Johanns –  
M. Martin Kox – Mme Lydia Mutsch – 
M. Jean Tonnar – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les subsides extraordinaires.

13. Commissions consultatives: 
a) Composition: – Commission 
des Loyers – Commission 
consultative à l‘intégration; 
décision 
b) Nomination d‘experts; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Punkt 13 do hu mer d‘Commissions 

consultatives, do musse mer jo eng Änne-
rung maache well do hate mer eng falsch 
Kompositioun gemaach op Grond vun de 
gesetzleche Virgaben. Dat war alles dee-
mools e bësse schnell gaangen. Mir woll-
ten et besonnesch gutt maachen an et 
direkt an enger vun den éischte Gemen-
gerotssëtzungen no de Wahlen tranchéie-
ren. Mir mussen awer elo eng Adapta-
tioun maachen. Dir hutt se elo hei vir-
leien. 
Mir hunn dann och d‘Commission 
consultative à l‘intégration, eng Proposi-
tioun kritt, wat d‘Nominatioun ubelaangt 
vun deenen déi sech op Grond vun der 
Ausschreiwung gemellt hunn. Do wëlle 
mir als éischt als Schäfferot soen, dass mir 
ganz begeeschtert ware wéi vill Leit sech 
do gemellt hunn. Dat menge mir ass op 
déi gutt Aarbecht vun eiser Integratiouns-
kommissioun zréckzeféieren, wou mer jo 
de President hei sëtzen hunn. Mir hunn 
dofir och déi Propositiounen déi an eisen 
Aen en connaissance de cause gemaach 
gi sinn, unanime ugeholl an et ass och 
déi Kompositioun déi mer Iech hei pro-
poséieren. An dat nämlecht gëllt och fir 
d‘Nominatioun vun den Experten. 
Elo ass meng Fro ob mer dat dierfe 
mënd lech a regroupéiert ofstëmme wann 
hei den Accord besteet? Ass dat de Fall 
oder gëtt hei e Vote secret oder e Vote 
séparé gefrot? Dat ass net de Fall, da 
kënne  mer d‘Ofstëmmung maachen.
Här Gemengesekretär, dierfe Membere 
vun deenen zwou Kommissiounen um 
Vote Deel huelen? Gutt. Dann ass et hin-
nen natierlech fräi iwwerlooss wéi se 
votéieren.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 13 
voix oui et 1 abstention la composition 
de deux commissions consultatives 
ainsi que la nomination des experts. 
Ont voté oui Madame le bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid, Huss 
et Spautz ainsi que les conseillers 
Baum, Bernard, Bofferding, Codello, 
Hildgen, Johanns, Kox, Wohlfarth et 
Zwally. L’échevin Tonnar s’est abstenu.

14. Transactions immobilières; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„De Punkt 14, d‘Transactions immobiliè-
res, déi kréie mer haut vun eisem Infra-
strukturschäffe presentéiert.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Et geet ëm e bësse méi wéi ëm d‘Trot-
toiren. Dat éischt wat mer hunn, dat ass 
en Akt tëschent der Stad an dem Fonds 
de Logement an den Nonnewisen. Dir 
wësst dass do d‘Terraine vun deenen 
zwee erabruecht gi sinn. De Fonds de 
Logement huet en Deel Terraine kaaft. 
Mir hunn elo eis PAPe gestëmmt. Mir 
hunn déi éischt Saachen drop gebaut a 
mer mussen elo d‘Parzelle redresséieren 
tëschent dem Fong, dass jiddweree seng 
Parzelle kann och sengem Client verka-
fen. Also dat ass en Akt dee sech de part 
et d‘autre fir 5.000 €/ar mécht an et ass 
en Acte dans l‘intérêt public.
Dat zweet ass en Acte de cession tëschent 
der Stad an der Coopérative Maison du 
peuple wou en Deel vun Terrainen déi 
der Coopérative Maison du peuple an der 
Gardestrooss an um Boulevard Kennedy 
gehéieren, an den Domaine publique 
integréiert ginn, well et jo laang Trottoi-
ren an en Deel Strooss op deenen Terrai-
ne leien.
An dann en Acte de cession tëschent der 
Stad Esch an de Consorts Fridrici, déi 
selwecht Situatioun. 
En Acte de cession tëschent der Stad an 
dem Här Willy Putz ass erëm eng Kéier an 
der rue de Belval genau déi selwecht 
Situatioun. An dann hu mer eng Konven-
tioun tëschent der Stad Esch an Arcelor 
Mittal. Do dréit et sech ëm d‘Locatioun 
vun engem Terrain vun engem Hektar do 
uewen am Bierg, iwwert dem fréieren 
Hondsterrain. Do war eng Hondspiscine 
anscheinend, déi éischt an Europa a 
laang déi eenzeg. An d‘Arcelor wollt déi 
elo aus Sécherheetsgrënn zou tippen an 
do hu mer gesot, si sollen eis dach den 
Terrain verlounen a mir géinge kucke wat 
mer domat maachen an do ware se da 
mat d‘accord fir e Loyer vun 250 € d‘Joer 
fir 20 Joer, esou dass mer do kënnen op 
deem Terrain vun engem Hektar dat not-
zen. An ech mengen den Espaces verts 
Schäffen huet scho schrecklech vill Ideeë 
wat hien alles do kënnt maachen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
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Codello – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – 
M. Everard Wohlfarth – M. André 
Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité des voix les transactions immo-
bilières.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, mir géingen dann ee Moment nach 
– hu mer keng Verkéiersreglementer um 
Ordre du jour?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Déi hu mer mat deene virdru matge-
stëmmt.“

15. Contrats de bail; décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Dann hu mer just d‘Contrats de bail an 
déi presentéiert eis Sozialschäffin a Loge-
mentsschäffin.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Zwee 
Contrats de bail. Dat éischt ass en neie 
Locataire an deen zweete kritt en Avenant  
an ech bieden Iech deem zouzestëm-
men.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Annette Hildgen –  
M. Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox – 
Mme Lydia Mutsch – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité des voix les contrats de bail.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, also déi déi elo nach do si gi mat 
engem Pättche belount an awer ech 
hunn och nach eng Informatioun ze 
ginn. Dräi Saachen.
Déi éischt ass déi, dass den 20.03. eise 
Gemengerot geruff ass bei den Distrikts-
kommissär fir eise Vertrieder am Syvicol 
ze designéieren. Dat ass um 10.00 Auer. 
Ech wollt Iech dat hei pour information 
soen. Et ass natierlech fir eng Stad Esch 
ëmmer gutt wa se zu vill ass, mä mindes-
tens 10 mussen et der sinn. Voilà. Dofir 
vläicht eng éischt Indikatioun, wie kann 
net dobäi sinn den 20.03. um 10.00 
Auer. Da ginn ech jo dovunner aus, dass 

mer en nombre sinn. Ech soen all deene 
Merci déi kommen.
Dann den 30.03. hu mir eng technesch 
Gemengerotssëtzung wou et iwwert 
d‘Klimabündnis geet, wou mer och all eis 
berodend Kommissiounen déi zu deem 
Thema schaffe mat invitéiert hunn a wou 
mer interessant Gespréichspartner hunn, 
esou dass ech Iech all géing encouragéie-
ren, och wann dat elo net eng vun Äre 
Kommissiounen ass, fir awer lauschteren 
ze kommen. Dat ass ganz wichteg.
An den 31.03. hu mer dat ëmgesat wat 
den Här Conseiller Hansen eis mat op de 
Wee ginn hat, a wou mer eng unanime 
Motioun hu fir matzemaachen, bei der 
Earth Hour 2012, do gi vun 20h30 – 
21h30 d‘Luuchten aus, awer net alleguer-
ten, mä en Deel an do hu mir op der Plaz 
eng Präsenz an och Animatioun an ech 
wier ganz frou wa Membere vum Gemen-
gerot kéinten do derbäi sinn. Well mir 
koppelen dat natierlech un eng Rei vun 
Informatiounen an déi Aktivitéiten déi 
mer ronderëm dréie loossen, sinn natier-
lech a Relatioun vun der Energiepolitik 
vun der Gemeng a vun der Sensibiliséie-
rung vum Public. Dofir och do eisen 
Encouragement fir matzemaachen. An da 
mengen ech hätte mer et awer gepackt. 
All deene Merci déi nach do sinn an e 
gudden Appetit.“



2. Information au public  
des décisions de personnel

A) Démissions.
1) Démission honorable à accorder, sur 
sa demande et avec effet au 1er octobre 
2012, à Madame Marianne Klein ép. 
Lucas, employée communale au service 
de l’enseignement.
2) Démission honorable à accorder, sur 
sa demande et avec effet au 1er novembre 
2012, à Madame Simone Meurisse, 
em ployée communale auprès des struc-
tures socio-éducatives de la Ville.
3) Démission honorable à accorder, sur 
sa demande et avec effet au 1er mai 2012, 
à Monsieur Carlo Thoma, premier com-
mis technique principal au département 
des services industriels.
Le titre honorifique de sa fonction lui est 
à conférer.
B) Résiliation de contrats d’engagement.
1) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 1er mars 2012, du contrat d’enga-
gement conclu pour une durée détermi-
née avec Monsieur Bernard Linster, L’in-
téressé occupait un poste de salarié à 
vocation intellectuelle auprès de la biblio-
thèque municipale.
2) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 1er mars 2012, du contrat d’enga-
gement conclu pour une durée indéter-
minée avec Monsieur Sascha Wieshoff, 
éducateur diplômé auprès des structures 
socio-éducatives de la Ville.
C) Nomination aux fonctions d’expédi-
tionnaire technique.
1) Nomination d’un expéditionnaire 
technique de la Ville. Le nouveau titulaire 
occupera au département des services 
industriels, équipe «Projection et G.I.S» le 
poste de fonctionnaire nouvellement créé 
par décision du conseil communal du 8 
juillet 2011 dans la carrière de l’expédi-
tionnaire technique.
2) Nomination avec effet au 1er mai 
2012 aux fonctions de commis technique 
hors cadre (grade 7) de Monsieur Pascal 
Schuster, La nouvelle affectation de l’in-
téressé aura lieu au même département, 
et notamment au poste d’expéditionnaire 
technique devenu vacant à la suite de la 
démission de l’ancien titulaire.
Avis de publication parmi le personnel de 
la Ville du 6 mars 2012.
- Changement de carrière -.
D) Nominations provisoires.
Carrière de l’artisan.

1) Département des services industriels, 
service de l’électricité.
Nomination provisoire de 3 fonction-
naires appartenant à la carrière de l’arti-
san.
2) Département des services industriels, 
service des eaux.
Nomination provisoire d’un fonctionnaire 
appartenant à la carrière de l’artisan. 
E) Questions de personnel engagé soit 
sous le régime de l’employé communal, 
soit sous celui du salarié.
1) Engagement avec effet au 1er mars 
2012 et moyennant un contrat de travail 
à durée déterminée de six mois de 
Madame Kim Klein, comme salarié à 
vocation intellectuelle au service de la 
sécurité sociale.
2) Modification du contrat d’enga-
gement conclu le 31 août 2002 pour une 
durée indéterminée avec Madame Frédé-
rique Khalid, chargée de cours au conser-
vatoire de musique de la Ville.
3) Modification, sur demande, du con-
trat d’engagement conclu le 4 avril 2011 
pour une durée indéterminée avec 
Madame Inna Holovanova, éducatrice 
diplômée auprès des structures socio-
éducatives.
L’article concernant la durée du travail 
aura avec effet au 1er mars 2012 la teneur 
suivante:
«Le degré d’occupation est fixé à 30/40ièmes.»

3. Correspondance

Il n’y a rien sous ce point.

4. Auberge de Jeunesse: 
information et vote du devis

Lydia Mutsch (LSAP) rappelle que le 
collège échevinal avait instauré en 2008 
un groupe de travail pour l’implantation 
d’une auberge de jeunesse à Esch. Ce 
groupe avait finalement proposé de réali-
ser une auberge urbaine, la première au 
Luxembourg. Le collège échevinal s’est 
prononcé ensuite en faveur du terrain 
entre la gare et la passerelle. Les avan-
tages de ce projet sont sa proximité au 
centre ville et au Galgebierg ainsi que son 
accès aisé aux moyens de transport 
public. Le collège a ensuite présenté son 
projet au Ministre du Tourisme qui en a 
été enthousiasmé et qui a donné son 
accord de principe. Il en a été de même 
pour le Ministre de la Famille.

Ensuite il y a eu une multitude de rencon-
tres avec les responsables de la Centrale 
des Auberges de Jeunesse, de l’Université 
et de la Rockhal ainsi qu’avec les associa-
tions de la ville, avec tous les acteurs pour 
les intérêts de la jeunesse ainsi qu’avec 
les services de la commune, qui ont tous 
été enthousiasmés par le projet. En outre, 
il y a aussi eu des entrevues avec les CFL 
et le bureau Beng qui ont eu pour résul-
tat un premier avant-projet.
La commune voulait d’abord acquérir le 
terrain en question, mais les CFL sont 
opposées à l’idée de vendre les terrains 
près de leurs infrastructures. Finalement, 
il y a eu un échange de terrains et le pro-
jet était prêt à être réalisé.
Les intérêts des jeunes étaient toujours le 
premier souci du projet. A côté des hau-
tes saisons, chaque auberge de jeunesse 
vit aussi des mois qui sont plus tranquilles 
et il faut alors trouver des partenaires 
pour remplir l’auberge pendant ces mois 
de basse saison. La commune a trouvé 
ces partenaires en la Rockhal et l’universi-
té. La centrale des auberges de jeunesse 
a elle aussi encore d’autres partenaires.
Un premier devis estimatif avait calculé 
un coût de 8,5 mio €, mais entretemps 
la commune a décidé de construire un 
bâtiment à faible consommation d’éner-
gie et d’aménager ensemble avec l’auber-
ge des salles de conférence et un restau-
rant, ce qui a amené le devis à 11 mio €, 
somme qui a alors été inscrite au budget. 
Ce devis va être remis aux instances éta-
tiques.
Le collège échevinal est convaincu que 
l’auberge sera subsidié par 70% puis-
qu’elle a clairement un caractère régio-
nal.

Jean Huss (Déi Gréng) est d’avis que 
l’auberge réalisera une liaison harmonieu-
se entre la gare et la passerelle. Il y aura 
une buvette et un restaurant au rez-de-
chaussée, 5 salles de conférence et un 
hall avec terrasse au 1er étage et les éta-
ges 2 à 5 vont héberger l’auberge de jeu-
nesse proprement dite, avec 114 à 120 
lits.
M. Huss explique que l’auberge sera 
cons truite selon les normes de bâtiments 
à faible consommation d’énergie, classe 
B, ce qui permettra de bénéficier de sub-
sides supplémentaires. La conception de 
l’intérieur se fera avec des matériaux éco-
logiques mais qui n’auront pas besoin de 
beaucoup d’entretien. Les salles de confé-
rence disposeront d’un moyen de clima-
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tisation comme celui utilisé pour le Bier-
geramt.

Martin Kox (Déi Gréng) loue l’auber-
ge comme un projet phare pour Esch. 
Il revient ensuite sur ses propos du conseil 
communal de février concernant le sup-
port de la Rockhal pour la carte culture 
jeunes qui ont été incorrects.
M. Kox souligne qu’il s’agit de la pre-
mière auberge de jeunesse urbaine du 
pays qui s’adresse à un public diverse. Il 
se réjouit en outre de l’idée d’intégrer un 
restaurant ouvert à tous les publics, pas 
seulement aux pensionnaires de l’auber-
ge et du bon emplacement stratégique 
de l’auberge.

Marc Baum (Déi Lénk) se réjouit du 
bon emplacement de l’auberge qui reva-
lorise tout le quartier et souligne son 
caractère régional et interrégional. Il se 
réjouit en outre des salles de conférence, 
du restaurant, de l’aspect écologique et 
du look de l’auberge. Il se pose cepen-
dant la question si on n’aurait pas pu 
prévoir un grand dortoir où on pourrait 
loger à moindre prix ainsi qu’une possibi-
lité d’utiliser l’eau de pluie.
M. Baum aimerait avoir des précisions 
concernant la collaboration avec l’exploi-
tant et le droit de regard de la commune 
concernant les prix de séjour. Il aimerait 
aussi connaître la date éventuelle d’inau-
guration de l’auberge. 

Frunnes Maroldt (CSV) se réjouit du 
projet mais souligne l’importance de 
règles concrètes concernant la collabora-
tion avec les partenaires comme la Rock-
hal et met en garde contre d’éventuels 
frais consécutifs. Un autre problème sera 
le bruit lors du triage des wagons qui ne 
devra pas devenir une gêne pour les pen-
sionnaires.

Paul Weidig (LSAP) est d’avis qu’Esch 
est l’endroit parfait pour cette auberge. 
L’emplacement près de la gare est idéal 
pour des excursions non seulement à tra-
vers la ville, mais dû à la proximité aux 
transports en commun, à travers toute la 
région du Sud et même à travers l’Europe.

Jean Huss (Déi Gréng) se réjouit de 
l’accord de tous les partis.
Il explique à M. Baum que c’est la cen-
trale des auberges de jeunesse qui fixe les 
prix de séjour à l’auberge.
Concernant une éventuelle utilisation de 
l’eau de pluie, M. Huss promet de se ren-
seigner auprès des responsables si une 
telle possibilité a été prévue.
Il explique à M. Maroldt qu’il habite lui-
même près des rails et qu’avec une bon-

ne isolation, le bruit de triage n’est pas 
un vrai problème.
(Vote)

5. Foyer de Nuit Abrisud:
a) Nouvelle construction; 
présentation et décision  
(1er vote)
b) Mise à disposition de 4 lits 
supplémentaires pendant les 
périodes de grand froid; 
information

Vera Spautz (LSAP) explique qu’il s’agit 
du premier vote pour la nouvelle construc-
tion coin Buergaart/rue de la Fontaine avec 
12 chambres individuelles et 4 chambres 
doubles sur 4 étages. La construction dis-
posera également d’un ascenseur.
(Vote)

Vera Spautz (LSAP) présente une 
convention pour l’installation de 4 lits 
supplémentaires pendant les périodes de 
grand froid.

6. Réalisation du projet de 
logement encadré (Abrisud); 
présentation

Vera Spautz (LSAP) présente un nou-
veau projet qui sera adapté selon l’évolu-
tion de la nouvelle construction de l’Abri-
sud. Ce projet comportera 10 studios 
avec salle de bain, kitchenette et une 
chambre avec tous les branchements 
mo dernes nécessaires. Cette structure 
fonc tionnera comme une prolongation 
de l’accompagnement du résident, 
constituant une étape intermédiaire entre 
le foyer et l’autonomie du résident. Elle 
sera gérée par un éducateur gradué et 
disposera aussi de pièces communes. 
Cependant, seulement les résidents prêts 
à s’engager dans un projet de vie pour-
ront bénéficier de cette structure. Ils 
auront aussi besoin d’avoir un revenu 
régulier et la durée maximale d’occupa-
tion des logements sera de 3 ans.

Paul Weidig (LSAP) explique que le 
risque de vivre dans la pauvreté a aug-
menté depuis 2008 de 13,4% à 14,9%. 
Pour les jeunes de moins de 18 ans il a 
même augmenté de 19,8 à 22,3%. Pour 
les chômeurs, ce risque est à 45% et pour 
les mères uniques il est de 52%.
M. Weidig pense que le logement enca-
dré a beaucoup de mérites et permettra 
aux personnes qui ne peuvent pas encore 
vivre seules de s’adapter peu à peu à 
l’autonomie. Cependant, le foyer ne doit 
rester qu’une solution transitoire. A cet 

égard, il fait un appel aux autres com-
munes à investir dans les logements 
encadrés et les logements sociaux.

Marc Baum (Déi Lénk) est d’avis que 
le logement encadré n’est que la suite 
logique du bon travail du foyer de nuit. Il 
explique que le panorama social de la 
Chambre des Salariés démontre que  
les inégalités sociales au Luxembourg 
de vien nent de plus en plus flagrantes. On 
est à la 3e place en Europe pour le 
nombre des «working poor» et la relation 
entre le chômage global et le chômage 
des jeunes est la plus mauvaise de l’UE. 
M. Baum se rallie en outre aux propos de 
M. Weidig.

Daniel Codello (LSAP) est fier d’être 
membre d’un Conseil Communal où tous 
les partis acceptent leurs responsabilités 
sociales et cela avec grande majorité. 
Face aux problèmes sociaux énumérés 
par M. Weidig et M. Baum, on doit 
cependant se poser la question s’il n’est 
pas dangereux si ce sont toujours les 
mêmes communes qui essayent d’appor-
ter des solutions aux conflits sociaux. M. 
Codello fait un appel aux autres com-
munes de montrer plus de solidarité dans 
cette question. Il regrette à cet égard que 
la discussion concernant la participation 
des communes à l’hébergement des 
demandeurs de protection ait échoué et 
que lors de cette discussion il y ait eu des 
réactions honteuses.

André Zwally (CSV) se réjouit de la 
collaboration avec le Ministère de la 
Famille et de la réalisation du logement 
encadré. Il pense que la prochaine étape 
devrait être l’encadrement ciblé et il 
aimerait savoir si celui-ci pourra être réa-
lisé au niveau des logements sociaux.
M. Zwally se rallie aux propos de M. 
Codello et ne pense pas que les autres 
communes ont le droit de se considérer 
comme une sorte de station thermale 
tandis que les autres doivent s’occuper 
de tous les cas sociaux du pays.

Martin Kox (Déi Gréng) se rallie aux 
propos des autres orateurs.

Vera Spautz (LSAP) répond à M. Zwally 
que l’encadrement ciblé aux logements 
sociaux sera en effet la prochaine étape à 
réaliser.
Elle regrette que les autres communes 
n’acceptent pas leurs responsabilités, ni 
pour les gens nécessiteux, ni pour les 
de mandeurs d’asile. Mme Spautz sou-
ligne qu’avec la salle de consommation 
de drogues supervisée, Esch accepte 
encore une autre responsabilité.
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7. Kulturfestival 2012:
a) Présentation
b) Convention avec l’asbl Escher 
Kulturfestival; décision

Jean Tonnar (LSAP) présente les gran-
des lignes du festival culturel des 7, 8 et 
9 septembre. La commune reste le spon-
sor principal de cet événement.

Taina Bofferding (LSAP) pense que le 
festival de rue est un grand succès tandis 
que le concert en plein air aurait besoin 
de nouvelles idées. On devrait d’abord 
définir le public ciblé par le festival. Mme 
Bofferding craint que l’asbl ne dispose pas 
des moyens nécessaires pour attirer la 
crème de la crème de la musique interna-
tionale. Une fête populaire aurait 
ce pendant besoin d’une ambiance plus 
agréable et familiale. On devrait impliquer 
en outre les associations eschoises ce qui 
pourrait empêcher les prix exorbitants du 
catering. Mme Bofferding propose à cet 
égard l’idée d’un village culinaire.
Concernant la musique du concert, elle 
pense que chaque année le festival pour-
rait avoir un autre thème. Au lieu d’en-
gager que les stars des charts, on pourrait 
miser sur l’innovation et donner un carac-
tère unique à notre festival. Elle cite en 
exemple le festival de Dudelange.
Dans un souci écologique, Mme 
Bofferding  propose en outre d’utiliser 
dorénavant des gobelets réutilisables 
pour les boissons lors du concert.

Martin Kox (Déi Gréng) souligne 
qu’Alain Schmitz, créateur du festival des 
arts de rue de Chassepierre, a loué le fes-
tival de rue d’Esch de 2011.
Il se réjouit du fait que les enfants des 
activités d’été vont participer à la parade 
de rue. 
Il se rallie aux propos de Mme Bofferding 
concernant les gobelets réutilisables et les 
prix exorbitants du catering.

Daniel Codello (LSAP) pense qu’il est 
intéressant de faire une courte rétrospec-
tive du festival culturel et de se demander 
quels étaient les objectifs en 2001, lors 
du premier festival. Il est d’avis que le fes-
tival de rue reste un grand succès tandis 
que le concert est en train de perdre ses 
spectateurs.
M. Codello souligne cependant qu’au-
cune manifestation de la ville ne devra 
jamais plus faire la une des journaux 
d’une façon aussi négative que l’édition 
de 2011. Les prix du catering étaient une 
insulte et les medias n’ont parlé que de 
ça. Il propose que dorénavant les associa-
tions de la ville doivent être responsables 
du catering.

Théid Johanns (Déi Lénk) regrette 
que pour la première édition du festival, 
Esch a gonflé ses plumes et qu’elle est 
maintenant à bout de souffle. Au lieu de 
cela, on aurait dû commencer d’une 
façon plus modeste et se construire peu à 
peu une vraie réputation. Il est d’avis 
qu’Esch essaie de faire un peu de tout et 
de gaspiller ainsi son énergie et de ne 
faire  que du copy/paste d’événements 
déjà existants. M. Johanns propose aux 
organisateurs d’élaborer une idée origi-
nelle pour Esch.
Il se rallie aux propos de Mme Bofferding 
concernant le concert. Il est d’avis que ce 
concert est un résultat de la gauche 
caviar: des personnes peu intéressées 
re çoivent des billets gratuits et se laissent 
choyer par un bon catering, derrière des 
barrières, tandis que l’on plume les jeunes 
qui veulent assister au concert. Les spec-
tateurs n’ont pas le droit d’amener à 
manger ou à boire et se retrouvent ainsi 
dans un piège où ils sont forcés à payer 
des prix exorbitants pour pouvoir con-
sommer. Tout cela avec l’argument que 
les prix des billets sont modiques. M. 
Johanns se demande à cet égard pour-
quoi l’outsourcing du catering n’était pas 
réglé et contrôlé.
Il pense que le festival souffre de trop 
d’erreurs d’organisation et de philosophie 
marquées par un management soi-disant 
moderne qui n’est en fait que le produit 
d’une philosophie naïve, populiste et 
même arrogante.

Mike Hansen (LSAP) se rallie aux pro-
pos de M. Codello concernant une rétros-
pective et pense qu’il serait opportun de 
tirer un premier bilan du festival.
Il rappelle qu’au début c’étaient en effet 
les associations qui s’occupaient du cate-
ring. On devra cependant veiller à ne pas 
leurs demander trop de prélèvements sur 
leurs ventes sinon elles n’auront aucun 
intérêt à participer à cet événement.
Concernant le concert, M. Hansen regret-
te que les groupes locaux et régionaux 
doivent jouer à midi dans un stade 
désert. 

André Zwally (CSV) soutient la propo-
sition de faire un bilan. Il rappelle à cet 
égard que déjà lors du premier festival il 
y a eu des problèmes, notamment avec 
le terrain du FOLA qui n’était plus utilisa-
ble pendant un bon bout de temps.
Son parti se prononce contre l’exploita-
tion des jeunes gens par les entreprises 
de catering et soutient l’idée de charger 
les associations de la ville avec cette char-
ge. M. Zwally pense en outre qu’on 
devrait rendre le terrain du concert plus 
accessible aux personnes handicapées.

Il est d’ailleur d’avis que la Rockhal 
demande elle-aussi des prix excessifs et 
qu’on devrait en discuter avec les respon-
sables.

Jean Tonnar (LSAP) déclare qu’il était 
aussi scandalisé que les autres membres 
du Conseil Communal des prix du cate-
ring. Il regrette cependant que le débat 
d’aujourd’hui se limite aux prix de frites 
et de saucisses grillées.
Il propose à la Commission culturelle de 
discuter de nouvelles idées concernant le 
concert de dimanche.
(Vote)

8. Aménagement de la place de 
la Résistance: convention avec 
le Ministère de l’Economie et du 
Commerce extérieur fixant les 
modalités de l’octroi de l’aide 
FEDER; information

Lydia Mutsch (LSAP) présente une 
con vention du programme FEDER, «Com-
pétitivité et Emploi», pour l’octroi d’un 
subside de 200.000.- €. Dans le cadre de 
ce programme, le Luxembourg a obtenu 
une enveloppe de 25 mio €. Mme 
Mutsch souligne à cet égard la bonne 
coopération avec Mme Mannes du Minis-
tère de l’Economie et avec les deux éco-
nomistes de la commune.
L’éligibilité du projet se base sur deux 
axes: «contribuer à rendre le site luxem-
bourgeois plus attractif pour les investis-
sements et l’emploi» et «améliorer la 
connaissance et l’innovation, facteurs de 
croissance». Mme Mutsch se réjouit que 
d’autres projets de la région Sud profitent 
eux-aussi de ce programme.
Elle rappelle que le projet place de la 
Résistance accuse un coût total de 4,9 
mio €. Le subside a été accordé surtout 
pour la partie infrastructurelle du projet. 
L’attractivité du projet pourra créer jus-
qu’à 20 nouveaux emplois. En outre, de 
nou veaux commerces vont s’installer 
autour de la place et créer davantage 
d’emplois.

Daniel Codello (LSAP) rappelle qu’en 
2008 les ministres responsables des fonds 
structurels avaient fait le tour des com-
munes luxembourgeoises pour expliquer 
ces fonds en détail mais le résultat a été 
nul; aucune commune n’avait introduit 
une demande pour pouvoir bénéficier de 
ces subsides.
M. Codello explique que les fonds FEDER 
seront dorénavant plutôt utilisés pour la 
lutte contre le chômage en Europe et 
pour des pays économiquement défavo-
risés comme la Grèce, mais que d’autres 
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pays comme le Luxembourg peuvent 
toujours en profiter bien que l’investis-
sement administratif pour les demandes 
est important. Il explique en outre que si 
la commission européenne compétente 
remarque lors d’un contrôle que les 
conditions d’éligibilité ne sont pas res-
pectées, elle peut demander le rembour-
sement du subside ce qui pourrait être 
une mauvaise surprise pour certains pro-
moteurs. M. Codello est surpris à cet 
égard que l’on croit pouvoir créer 20 
emplois, bien que ces emplois ne doivent 
pas être directement liés au projet en 
question.
Il se réjouit de l’idée de demander des 
fonds structurels pour un quartier comme 
le Brill, qui est un melting-pot des cultu-
res. A cet égard, M. Codello rappelle 
qu’ils existent d’autres subsides euro-
péens dans les domaines de la culture, de 
l’intégration, de l’immigration, du touris-
me et du jumelage qui sont moins impor-
tants mais plus simple à recevoir. M. 
Codello propose d’inviter la commissaire 
européenne, qui est une eschoise, pour 
qu’elle puisse donner des conseils aux 
responsables de la commune pour pou-
voir bénéficier d’une majorité des sub-
sides européens.

André Zwally (CSV) se rallie à 100% 
aux propos de M. Codello. Il rappelle  
que le CSV était depuis toujours d’avis 
qu’on devait profiter aussi souvent que 
possible des fonds structurels. Il souligne 
cependant aussi le risque soulevé par M. 
Codello  concernant le non-respect des 
critères d’éligibilité. A cet égard, M. 
Zwally pense que la commune aurait 
besoin d’un service qui s’occuperait du 
suivi des projets subventionnés.

Lydia Mutsch (LSAP) pense qu’il y a 
unanimité concernant la nécessité de 
profiter au maximum des subventions 
eu ro péennes. Elle souligne que l’universi-
té et le quartier Belval sont d’autres pro-
jets qui devraient pouvoir profiter de 
fonds structurels.
(Vote)

9. Gestion du stationnement 
automobile dans l’espace 
public:
a) Information
b) Modification des règlements 
en vigueur; décision
c) Règlements de la circulation 
routière; confirmation

Henri Hinterscheid (LSAP) explique 
que la commune a entamé une analyse 
de la gestion du stationnement et du par-

king résidentiel à Esch. La gestion du sta-
tionnement a deux finalités: une bonne 
qualité de vie des résidents et une grande 
attractivité pour les entreprises et le com-
merce. Le but est de concilier ces deux 
finalités. 
La gestion du stationnement est un ins-
trument et en tant que tel elle coûte de 
l’argent: les agents qui contrôlent les 
règlements, les horodateurs, les garanties 
de recettes pour les parkings, etc. Les 
recettes proviennent tout d’abord des 
tickets des horodateurs, d’une moindre 
façon des contraventions et une toute 
petite partie provient des vignettes du 
parking résidentiel. Il est le but du collège 
échevinal que les recettes seront capables 
de porter l’intégralité des dépenses.  
Pour le moment, cela n’est pas le cas 
puisque les garanties de recettes coûtent 
trop, surtout pour le parking Brill. M. 
Hinterscheid  pense que le parking Brill 
n’est pas assez visible et que les gens 
n’ont pas encore le réflexe de s’y rendre.
Pour rendre ce parking plus populaire,  
la commune organisera ensemble avec 
l’ACAIE une «opération charme» ou les 
membres de l’ACAIE peuvent acheter des 
tickets pour le parking pour 1/3 du prix 
et les donner gratuitement à leurs clients. 
Cela pourrait donner aux gens le réflexe 
d’utiliser de plus en plus le parking Brill. 
En plus, pendant 6 mois il y aura une 
«Happy Hour» pour les abonnements: 
pour le prix d’un mois on aura 2 mois, 
pour 3, on aura 6, etc. En outre, le par-
king Brill disposera de la première station 
de recharge d’Esch pour véhicules élec-
triques.
On introduira dans les parkings Brill  
et Hôtel de Ville le tarif «garage de nuit»  
(3 € la nuit, un mois pour 90 €, 3 mois 
pour 250 € et 1 an pour 900 €). Il y aura 
aussi un tarif soirée de 18h00 à 01h00 
pour 2,50 € et un tarif fractionné en 
quarts d’heure.
M. Hinterscheid explique que les em plo-
yés de la Ville pourront bénéficier au par-
king Brill de crédits d’heure par carte de 
crédit au prix de 900 € pour 1.800 heu-
res et il espère que d’autres employeurs 
vont suivre cet exemple. Les employés de 
la ville pourront aussi utiliser gratuite-
ment le city-bus avec leur city card. Il y 
aura aussi des mesures pour améliorer le 
transport en commun pour les fronta-
liers.
D’un autre côté, le régime payant pen-
dant les heures de midi sera généralisé 
dans tous les quartiers avec régime rési-
dentiel. En outre, le régime payant sera 
prolongé jusqu’à 19h00 aux quartiers 
Brill et Esch, pour inciter les gens à utili-
ser les parkings souterrains où les discus-
sions et les claquements de portes tard le 

soir ne gênent pas les résidents et pour 
que la ville n’a pas l’air aussi chaotique. 
En outre, les personnes qui ne travaillent 
pas à Esch auront ainsi peut-être la possi-
bilité de trouver une place de stationne-
ment plus près de leurs maisons.
M. Hinterscheid propose en outre d’abo-
lir le régime payant les samedis après-
midi devant le centre omnisport de Lal-
lange, période il y a beaucoup d’assem-
blées générales et de manifestations.
L’analyse devrait être achevée dans les 6 
mois avec une attention toute particulière 
sur ce qui se développe dans les quartiers 
de Lallange, Brouch et Belval-Homecht.
Avec toutes ces augmentations de taxes 
qui s’ajoutent aux cruautés venant du 
gouvernement.

Zénon Bernard (KPL) a peur pour le 
portefeuille des gens. Il se demande en 
outre si, dès que les gens auront «le 
ré flexe» d’utiliser le parking Brill, il n’y 
aura pas d’autres augmentations de 
taxes. M. Bernard est d’avis qu’Esch est 
malheureusement champion national en 
ce qui concerne les taxes de stationne-
ment. En outre, si on généralise le régime 
payant pendant les heures de midi on 
pénalise les gens qui vont déjeuner chez 
leurs parents ou les gens âgés qui veulent 
passer les midis chez leurs enfants.
M. Bernard est d’avis que le besoin 
d’augmenter les taxes est dû à la poli-
tique dévoyée des PPP. Le parking Brill est 
presque toujours vide et la commune 
doit alors combler le manque à gagner 
du promoteur. Il s’agit d’une nationalisa-
tion des pertes et d’une privatisation du 
bénéfice.
Concernant le tarif fractionné en quarts 
d’heure, M. Bernard explique que selon 
l’ancien régime à 1,30 € l’heure, 1½ heu-
re aurait dû coûter 1,95 € mais avec le 
nouveau système elle coûte effectivement 
2,20 €, une augmentation de 17%. 
M. Bernard pense qu’on doit très souvent 
être capable de faire du slalom comme 
un champion du monde pour pouvoir 
sortir indemne du parking Brill ce qui 
empêche les gens de l’utiliser. Il trouve 
l’entrée et la sortie de ce parking très 
dangereuses.
M. Bernard rappelle qu’il y a une pétition 
contre le régime payant au centre omnis-
port de Lallange. Il pense qu’il y a d’autres 
moyens de lutter contre ceux qui utilisent 
cet endroit en effet comme parking de 
longue durée, comme p.ex. le disque de 
stationnement. Le système actuel pénalise 
les parents qui accompagnent leurs 
enfants qui veulent faire du sport.

Marc Baum (Déi Lénk) explique que la 
discussion a trois objets: la généralisation 



Résumé en français

Conseil communal du vendredi 16 mars 2012

34

du régime payant pendant les heures de 
midi, la prolongation d’une heure du 
régime payant au centre ville et l’exten-
sion du secteur du parking payant. Le 
Conseil Communal doit décider d’une 
augmentation de taxes sans contre-pres-
tation, non par le montant mais par la 
durée et le champ d’application. Cette 
augmentation frappe toute les personnes 
de plein fouet sans qu’il y ait une diffé-
rence entre les tarifs au centre ville et à la 
périphérie.
Concernant le problème au parking du 
centre omnisport, il semble clair à M. 
Baum que cet endroit aurait besoin d’un 
parking P&R.
Il craint que les mesures proposées par 
M. Hinterscheid aillent au détriment des 
commerces du centre ville puisque les 
parkings à Belval et au nouveau Cactus 
sont gratuits.
M. Baum est scandalisé par l’intention du 
collège échevinal de faire fonctionner la 
gestion du stationnement par le principe 
de la couverture des coûts. Tous les pro-
blèmes à et égard proviennent du fait 
que les deux parkings souterrains, surtout 
celui du Brill, sont massivement déficitai-
res et que la commune est forcée par un 
contrat léonin de combler pendant 30 
ans les manques à gagner des exploi-
tants.
M. Baum ne comprend pas pourquoi on 
veut introduire différentes taxes pour les 
différentes infrastructures de sport et 
pourquoi on n’applique alors pas la 
même méthode aux institutions cultu-
relles.

Mike Hansen (LSAP) met en garde 
contre la possibilité de répercuter les 
coûts supplémentaires aux salariés qui 
travaillent à Esch. Il pense en outre que 
les tarifs ne devraient pas être les mêmes 
partout à Esch.
Pour amener les gens à utiliser les par-
kings souterrains, M. Hansen propose 
d’offrir les 15 premières minutes gratuite-
ment. Il demande en outre un bilan tous 
les 6 mois concernant l’impact des nou-
veaux règlements.

André Zwally (CSV) reproche au collè-
ge échevinal que les points soumis au 
vote ne se trouvent pas dans le dossier 
des conseillers. Comme les autres con-
seillers, il a dû trouver les informations 
nécessaires dans le journal local. Il lui sera 
donc difficile de voter en faveur de ces 
points.
M. Zwally regrette l’absence d’un con-
cept pour des parkings P&R ou P&Go.
Il est évident qu’on doit se soucier a prio-
ri de la qualité de vie des résidents. A cet 
égard, il n’aime pas l’idée que les rési-

dents de la ville doivent maintenant 
payer des taxes de stationnement pen-
dant les heures de midi. Il craint en outre 
que cette mesure va à l’encontre des 
intérêts des commerçants.
M. Zwally soutient la collaboration avec 
l’ACAIE et le tarif «Happy Hour». Il craint 
cependant que la station de recharge 
pour véhicules électriques ne soit qu’une 
concession au partenaire minoritaire du 
LSAP et il doute que cette installation 
aura un grand impact. Il souligne en 
outre ces doutes concernant la rentabilité 
des parkings souterrains.

Daniel Codello (LSAP) aurait aimé 
trouver des informations concernant le 
point 9a dans le dossier. Cette négligence 
a déjà conduit à des confusions à la com-
mission des finances. Il pense en outre 
qu’on aurait pu mettre ce point à l’ordre 
du jour d’un conseil ultérieur, quand le 
concept de la gestion du stationnement 
aurait été mieux étudié et quand la com-
mission de la mobilité aurait donné son 
avis. On aurait alors pu soumettre tout le 
concept au vote au lieu de ne faire un 
vote qu’à propos du point 9b.
M. Codello se rallie aux propos de M. 
Hansen concernant la nécessité de pré-
senter régulièrement des bilans à propos 
de ces mesures.
Il est d’avis que le point crucial de la dis-
cussion est l’extension du régime payant 
aux heures de midi. Concernant l’idée 
d’introduire différents tarifs pour les dif-
férents territoires d’Esch, M. Codello est 
d’avis qu’on ne peut pas comparer 
Luxembourg-ville avec son vaste territoire 
à une ville relativement compacte comme 
Esch.
Il souligne que les responsables politiques 
doivent continuer à valoriser le transport 
en commun sans cependant vouloir inter-
dire aux gens d’utiliser leurs voitures.
M. Codello souligne qu’il ne s’agit pas 
d’une augmentation d’une taxe mais 
d’un allongement de la plage où la taxe 
est perçue. Il pense qu’il est trop simple 
de lancer de tels slogans qui seront alors 
repris par les médias.

Henri Hinterscheid (LSAP) reprend 
l’explication de M. Codello concernant la 
soi-disant augmentation de taxe.
Concernant le PPP, il trouve trop simpliste 
de dire qu’il s’agit d’une privatisation des 
bénéfices et d’une nationalisation des 
pertes. Il ne faut pas oublier que le sec-
teur privé a fourni à 100% les investis-
sements pour cette infrastructure et que 
dans 30 ans le parking appartiendra à la 
commune.
Il explique à M. Bernard que le tarif frac-
tionné en quarts d’heure n’est pas 17% 

plus cher mais 16% moins cher que le 
tarif actuel.
M. Hinterscheid explique que si les tarifs 
de stationnement semblent trop élevés à 
certaines personnes, on a à Esch beau-
coup d’autres moyens pour se déplacer 
que la voiture. Concernant le parking à 
Lallange, M. Hinterscheid souligne que le 
hall omnisport est desservi toutes les 10 
minutes par une ligne de bus.
Concernant la question de M. Baum 
pourquoi on veut introduire différentes 
taxes pour les différentes infrastructures 
de sport et pourquoi on n’applique alors 
pas la même méthode aux institutions 
culturelles, M. Hinterscheid explique que 
nos 2 grandes maisons culturelles se trou-
vent directement à côté, respectivement 
à 150 m d’un parking.
Il pense que le plus grand problème du 
transport en commun à Esch provient du 
fait qu’il n’est pas intuitivement utilisable 
et il est d’avis que les responsables 
devront investir dans les années à venir 
dans l’utilisation intuitive de ses moyens 
de transport. M. Hinterscheid souligne 
qu’il n’est pas un dogmatique anti-voi-
ture , mais il pense que les responsables 
politiques devront quand-même essayer 
de changer les habitudes des gens.
Il explique que les parkings sur Belval 
seront bientôt soumis aux mêmes tarifs 
qu’au reste de la ville.
M. Hinterscheid explique qu’un parking 
P&R ou P&Go n’aurait de sens qu’au sud 
du centre mais malheureusement la com-
mune n’y dispose pas de terrains. On 
devrait opter pour une coopération avec 
nos voisins français. Il rappelle cependant 
qu’il y a déjà des lignes de bus provenant 
de France qui sont utilisées par les fronta-
liers.
M. Hinterscheid explique à M. Codello 
qu’il a mis le point 9a sur l’ordre du jour 
pour pouvoir faire de la publicité pour les 
actions en faveur de l’utilisation des par-
kings souterrains et d’en informer le 
Conseil Communal. On voulait en outre 
lancer ces mesures déjà pour la kermesse 
de Pâques.
M. Hinterscheid est d’accord avec le 
reproche que la documentation aurait pu 
être plus extensive, il refuse cependant la 
critique que la commission n’aurait pas 
été saisie. Il y a eu une discussion à la 
commission et M. Hinterscheid n’a pas 
eu l’impression que les membres de la 
commission auraient eu un avis négatif.
Il promet qu’un premier bilan de ces 
mesures sera tiré au plus tard lors des dis-
cussions budgétaires.
(Votes)
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10. Sudcal SA: contrat de 
fourniture de chaleur; décision

Jean Huss (Déi Gréng) propose un 
contrat de fourniture de chaleur pour 
l’ensemble immobilier 4N1.
(Vote)

11. Questions de personnel; 
décision

Jean Huss (Déi Gréng) propose la créa-
tion d’un poste d’artisan et une prolon-
gation de stage.

Zénon Bernard (KPL) rappelle que les 
conseillers demandent depuis des années 
un organigramme fonctionnel du person-
nel de la commune.

Jean Huss (Déi Gréng) explique qu’en 
tant que nouveau échevin, il a besoin 
d’un certain temps pour se familiariser 
avec la structure du personnel de la com-
mune. Il est en train d’avoir des entrevues 
avec tous les services et pourra présenter 
un bilan encore cette année.
(Votes)

12. Subsides au CISEA et 
secouristes de la ville pour 
permanences effectuées en 
2011; décision

Lydia Mutsch (LSAP) propose d’accep-
ter les subsides au CISEA et aux secou-
ristes.
(Vote)

13. Commissions consultatives:
a) Composition: Commission 
des Loyers – Commission 
consultative à l’intégration; 
décision
b) Nomination d’experts; 
décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente la com-
position de deux commissions et les 
experts à voter.
(Vote)

14. Transactions immobilières; 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente 
les transactions immobilières.
(Vote)

15. Contrats de bail; décision
Vera Spautz (LSAP) présente les contrats 
de bail.
(Vote)



Les commissions 
consultatives de la Ville 
d’Esch-sur-Alzette

Le conseil communal pourvoit aux nominations des membres des 
commissions consultatives en respectant les critères suivants :
- chaque sensibilité politique représentée au conseil communal est 

représentée dans chaque commission consultative ;
- les membres sont nommés aux postes restés ouverts au pro rata du 

nombre d’élus de chaque sensibilité politique au conseil communal;
- la majorité politique qui existe au sein du conseil communal doit se 

refléter au sein de chaque commission, du moins par la prépondé-
rance de la voix du président.

Les commissions consultatives se réunissent au moins une fois par 
semestre. Les commissions consultatives examinent dans les meilleurs 
délais les affaires qui leur sont déférées, compte tenu de leurs compé-
tences respectives, par le conseil communal, par le collège des bourg-
mestre et échevins, par le bourgmestre ou par le président. Sauf le cas 
d’urgence, elles sont plus particulièrement chargées d’aviser les points 
devant être portés à l’ordre du jour du conseil communal. 

Commission des Affaires culturelles

BOFFERDING Taina Président LSAP

KOMMES Gilles Secrétaire

ALEX Elisabeth Membre effectif CSV

BILTGEN Pierre Membre effectif CSV

DORMAN Liz Membre effectif déi Lénk

GILBERTZ Sarah Membre effectif déi gréng

HAAS Lucien Membre effectif KPL

MAHNEN François Membre effectif LSAP

PASQUALONI Gino Membre effectif LSAP

RAUCHS Pierre Membre effectif LSAP

SCHOLL Daliah Membre effectif DP

SNEL John Membre effectif LSAP

BAUSTERT Christiane Membre suppléant LSAP

DAX Jeff Membre suppléant LSAP

HANSEN Mike Membre suppléant LSAP

HENGEN Emile Membre suppléant déi Lénk

MAJERUS Luc Membre suppléant déi gréng

MAROLDT François Membre suppléant CSV

PETTINGER René Membre suppléant CSV

RICHER Steve Membre suppléant KPL

SCHWICKERT Pascal Membre suppléant LSAP

THIEL-MULLER Pascale Membre suppléant CSV

WEALER Mandy Membre suppléant DP

WOLF Philippe Membre suppléant LSAP

BASSO Serge Expert

LUTGEN Henri Expert

MULLER Charles Expert

SCHROEDER Frank Expert

TONNAR Jean Expert LSAP

TREINEN Marc Expert

WALTMANS Ralph Expert

Commission du 3e Age

BECKER Jeanne Président LSAP

MARNACH Jean-Claude Secrétaire LSAP

BARTHELMY Jos Membre effectif déi Lénk

BECKER Julie Membre effectif LSAP

FUCHS-HANNEN Marie-Thérèse Membre effectif CSV

MULLER André Membre effectif LSAP

PAULUS Annette Membre effectif déi gréng

PEIFFER Norry Membre effectif CSV

SCHMIT-CELLI Christiane Membre effectif DP

STOCKLAUSEN-SCHROEDER Netty Membre effectif LSAP

WALERS Alphonse Membre effectif KPL

WEIS-GOLDMANN Christa Membre effectif LSAP

BRAUN Arlette Membre suppléant LSAP

FINZI Luigi Membre suppléant LSAP

FRATONI Nelly Membre suppléant LSAP

HOFFMANN Jhemp Membre suppléant KPL

KOLLMESCH Joseph Membre suppléant LSAP

MAROLDT François Membre suppléant CSV

QUINTUS René Membre suppléant DP

ROLLER Roger Membre suppléant CSV

SCHEITLER Ruth Membre suppléant LSAP

SCHMIT Nadine Membre suppléant déi gréng

SOWA Nicole Membre suppléant déi Lénk

BACK Jean Expert

SASSEL Danièle Expert



Commission du Développement urbain, 
de l’Expansion économique et du Bâtiment

HUSS Manuel Président déi gréng

SCHUSTER-FOLSCHETTE Mireille Secrétaire

BERNARD Zénon Membre effectif KPL

CODELLO Daniel Membre effectif LSAP

DAX Jeff Membre effectif LSAP

FREIS Astrid Membre effectif LSAP

HANSEN Mike Membre effectif LSAP

HOFFMANN Jacques Membre effectif CSV

JOST Frank Membre effectif déi Lénk

KNAFF Pierre-Marc Membre effectif DP

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

ZWALLY André Membre effectif CSV

ALEX Elisabeth Membre suppléant CSV

BISDORFF Aloyse Membre suppléant KPL

BIWER Stéphane Membre suppléant LSAP

BREUER Jacqueline Membre suppléant déi Lénk

GILBERTZ André Membre suppléant déi gréng

MATHEKOWITSCH Kim Membre suppléant LSAP

PEIFFER Norry Membre suppléant CSV

QUINTUS René Membre suppléant DP

STOLL Bernard Membre suppléant LSAP

WOHLFARTH Evry Membre suppléant LSAP

WOLF Philippe Membre suppléant LSAP

ESPEN Jean-Paul Expert

EVERLING Luc Expert

POOS Xavier Expert

WAGNER Daisy Expert

Commission des Affaires sociales et de l’Emploi

BIWER Stéphane Président LSAP

MARNACH Jean-Claude Secrétaire LSAP

ALVES José Membre effectif déi gréng

DAX Jeff Membre effectif LSAP

FUCHS-HANNEN Marie-Thérèse Membre effectif CSV

HANNEN Mady Membre effectif CSV

PASQUALONI Gino Membre effectif LSAP

SCHMIT-CELLI Christiane Membre effectif DP

SERAFINI Pierre Membre effectif LSAP

SIMONELLI Gilbert Membre effectif KPL

SOWA Nicole Membre effectif déi Lénk

STOCKLAUSEN-SCHROEDER Netty Membre effectif LSAP

WATTGEN Nancy Membre effectif LSAP

BACK Jean Membre suppléant

BOFFERDING Taina Membre suppléant LSAP

HARSCH Patrick Membre suppléant déi Lénk

HILDGEN-REUTER Annette Membre suppléant CSV

LALLEMANG Maisy Membre suppléant CSV

MAHNEN-KELLER Marie-Paule Membre suppléant LSAP

MULLER André Membre suppléant LSAP

SCHUMACHER Marie Alix Membre suppléant DP

SINNER Chantal Membre suppléant déi gréng

WARINGO Marceline Membre suppléant KPL

SASSEL Danièle Expert

Commission à l’Egalité des Chances

BOFFERDING Taina Président LSAP

REILAND Tessie Secrétaire

BOQUET Laurent Membre effectif LSAP

GANETO Maria José Membre effectif LSAP

GOFFINET Viviane Membre effectif déi Lénk

HANNEN Mady Membre effectif CSV

HILDGEN-REUTER Annette Membre effectif CSV

MATHEKOWITSCH Kim Membre effectif LSAP

NDIAYE Dibor Membre effectif déi gréng

SCHUMACHER Marie Alix Membre effectif DP

SCHWEICH Nicole Membre effectif KPL

WATTGEN Nancy Membre effectif LSAP

DAX Jeff Membre suppléant LSAP

FRATONI Nelly Membre suppléant LSAP

HERMES Sonja Membre suppléant KPL

LANDA Christiane Membre suppléant déi gréng

PEIFFER Norry Membre suppléant CSV

RASQUIN Carmen Membre suppléant DP

SCHEITLER Ruth Membre suppléant LSAP

SONNETTI-HEIDERSCHEID Chantal Membre suppléant CSV

SOWA Nicole Membre suppléant déi Lénk

STOCKLAUSEN-SCHROEDER Netty Membre suppléant LSAP

WEIS-GOLDMANN Christa Membre suppléant LSAP

Commission de l’Energie et de l’Environnement

SINNER Chantal Président déi gréng

GOBERT Veronique Secrétaire

ALLAMANO Pit Membre effectif LSAP

BAUSTERT Christiane Membre effectif LSAP

BISDORFF Aloyse Membre effectif KPL

MARNACH Jean-Claude Membre effectif LSAP

MOES Olivier Membre effectif déi Lénk

PEIFFER Norry Membre effectif CSV

QUINTUS René Membre effectif DP

STEMPER Marc Membre effectif LSAP

STOLL Bernard Membre effectif LSAP

ZWALLY André Membre effectif CSV

BERNARD Zénon Membre suppléant KPL

ENGLEBERT Christian Membre suppléant LSAP

FERNANDES Vital Membre suppléant DP

FRENTZ Claude Membre suppléant déi Lénk

HANSEN Mike Membre suppléant LSAP

KOLLMESCH Joseph Membre suppléant LSAP

MAJERUS Luc Membre suppléant déi gréng

ROLLER Roger Membre suppléant CSV

SONNETTI-HEIDERSCHEID Chantal Membre suppléant CSV

STUEREN Raymond Membre suppléant LSAP

WEIS-GOLDMANN Christa Membre suppléant LSAP

PULLI André Expert

SCHUMACHER Christiane Expert

WAGNER Jean Expert



Commission des Espaces verts

LANDA Christiane Président déi gréng

STROTTNER Henri Secrétaire

ALESCH Jean Membre effectif CSV

ENGLEBERT Christian Membre effectif LSAP

HOFFMANN Jhemp Membre effectif KPL

KOLLMESCH Joseph Membre effectif LSAP

MAJERUS Guillaume dit Will Membre effectif déi Lénk

STEMPER Marc Membre effectif LSAP

STUEREN Raymond Membre effectif LSAP

TURMES Josy Membre effectif CSV

WEIS-GOLDMANN Christa Membre effectif LSAP

ZINNEN Emile Membre effectif DP

ALDRINGER Romain Membre suppléant LSAP

ALLAMANO Pit Membre suppléant LSAP

BILTGEN Pierre Membre suppléant CSV

CAREGARI Camille Membre suppléant LSAP

FINZI Luigi Membre suppléant LSAP

GOFFINET Viviane Membre suppléant déi Lénk

HAAS Lucien Membre suppléant KPL

LAFONTAINE Sophie Membre suppléant déi gréng

MAHNEN Marc Membre suppléant LSAP

ROLLER Roger Membre suppléant CSV

VITAL Fernandes Membre suppléant

DILK Lucien Expert

FALTZ Steve Expert

GALETTO David Expert

HEYARD Andy Expert

WAGNER Jean Expert

WENZEL Marcel Expert

ROLLER Roger Membre suppléant CSV

WOHLFARTH Evry Membre suppléant LSAP

BOCK Claude Expert

CANNIVÉ Patrick Expert

ECKER Solange Expert

EMERING Ady Expert

ENGEL Camille Expert

EVERLING Luc Expert

FLEMING Claude Expert

HUTMACHER Gerry Expert

JEMMING Nicole Expert déi Lénk

LANNERS Maureen Expert

LETSCH Laurent Expert

SASSEL Danièle Expert

SCHWARMES Estelle Expert

ZIMMER Laurent Expert

Commission des Finances

CODELLO Daniel Président LSAP

TORMENA Thierry Secrétaire

BERNARD Zénon Membre effectif KPL

BILTGEN Laurent Membre effectif déi Lénk

BIWER Stéphane Membre effectif LSAP

MATHEKOWITSCH Kim Membre effectif LSAP

MISCHO Georges Membre effectif CSV

MULLER Marion Membre effectif déi gréng

WEALER Nico Membre effectif DP

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

WOLF Philippe Membre effectif LSAP

ZWALLY André Membre effectif CSV

BISDORFF Aloyse Membre suppléant KPL

CELLI Christiane Membre suppléant DP

DAX Jeff Membre suppléant LSAP

ENGLEBERT Christian Membre suppléant LSAP

FREIS Astrid Membre suppléant LSAP

HANSEN Mike Membre suppléant LSAP

KERSCH Guy Membre suppléant déi Lénk

LALLEMANG Henri Membre suppléant CSV

MAJERUS Luc Membre suppléant déi gréng

Commission de l’Hygiène et de la Salubrité publique

FREIS Astrid Présidente LSAP

HANSEN Sandy Secrétaire

ALDRINGER Romain Membre effectif LSAP

BILTGEN Laurent Membre effectif déi Lénk

CAREGARI Camille Membre effectif LSAP

EVANGELISTA SILVA Jaime Membre effectif déi gréng

GOMES GANETO Maria José Membre effectif LSAP

LALLEMANG Henri Membre effectif CSV

MAHNEN Marc Membre effectif LSAP

ROLLER Roger Membre effectif CSV

SCHWEICH Nicole Membre effectif KPL

WEALER Nico Membre effectif DP

BINSFELD Marguerite Membre suppléant LSAP

BOULTGEN Guillaume Membre suppléant déi gréng

CAMPORESI Robert Membre suppléant LSAP

CODELLO Daniel Membre suppléant LSAP

HAAS Lucien Membre suppléant KPL

HILDGEN-REUTER Annette Membre suppléant CSV

ROSSI John Membre suppléant déi Lénk

SCHEUREN Roger Membre suppléant CSV

SNEL John Membre suppléant LSAP

WOHLFARTH Evry Membre suppléant LSAP

ZINNEN Emile Membre suppléant DP

MÜLLESCH Constant Expert

SCHMIT Patrick Expert



Commission des Infrastructures, de la Mobilité  
et de l’Accessibilité

WEIDIG Paul Président LSAP

GOBERT Veronique Secrétaire

BACH Mathias Membre effectif LSAP

CODELLO Daniel Membre effectif LSAP

FREIS Astrid Membre effectif LSAP

GILBERTZ André Membre effectif déi gréng

LALLEMANG Henri Membre effectif CSV

MISCHO Georges Membre effectif CSV

MORDICONI Ronald Membre effectif KPL

QUINTUS René Membre effectif DP

ROSSI John Membre effectif déi Lénk

STOLL Bernard Membre effectif LSAP

BOFFERDING Taina Membre suppléant LSAP

CAREGARI Camille Membre suppléant LSAP

HOFFMANN Mike Membre suppléant LSAP

LIEBISCH Marc Membre suppléant déi gréng

PEIFFER Norry Membre suppléant CSV

RAACH Carlo Membre suppléant déi Lénk

REMACKEL Fritz Membre suppléant LSAP

RICHER Steve Membre suppléant KPL

WOLF Philippe Membre suppléant LSAP

ZINNEN Emile Membre suppléant DP

ZWALLY André Membre suppléant CSV

ENGEL Camille Expert

HENGEN Francis Expert

MALANO Lucien Expert

MASSARD Fränk Expert

Commission de la Jeunesse

PENNING René Président LSAP

HOFFMANN Yvonne Secrétaire

EVEN Marc Membre effectif LSAP

GUTH Jan Membre effectif déi gréng

HILGER Robert dit Ro Membre effectif déi Lénk

HOFFMANN Mike Membre effectif LSAP

OLIVEIRA Pedro Membre effectif LSAP

PEIFFER Sarah Membre effectif CSV

SCHWICKERT Pascal Membre effectif LSAP

WEALER Mandy Membre effectif DP

ZWALLY Yves Membre effectif CSV

BIWER Stéphane Membre effectif LSAP

BOFFERDING Taina Membre suppléant LSAP

DAX Jeff Membre suppléant LSAP

GILBERTZ Sarah Membre suppléant déi gréng

HANSEN Mike Membre suppléant LSAP

MATHEKOWITSCH Kim Membre suppléant LSAP

RICHER Steve Membre suppléant KPL

RIOS Flavio Membre suppléant déi Lénk

SIMONELLI Patrick Membre suppléant KPL

STEYER André Membre suppléant DP

WEIS Christian Membre suppléant CSV

ZALJEVIC Ervin Membre suppléant CSV

Commission consultative communale d’Intégration

CODELLO Daniel Président LSAP

DAX Jeff Vice-président LSAP

LOUREIRO RODRIGUES Vasco Vice-président

LIMPACH Marc Secrétaire

BRAS Fernanda Membre effectif CSV

CASANOVA SILVA Manuel Alberto Membre effectif

CECCATO-GALASSI Silvia Membre effectif

CHAINE Michel Membre effectif

FINZI Luigi Membre effectif LSAP

GISLARD Claude Membre effectif

GOMES-GANETO Maria José Membre effectif LSAP

GUEDES Carlos Membre effectif CSV

HANSEN Mike Membre effectif LSAP

HERMES Sonja Membre effectif KPL

KAMBALA Jacques Membre effectif déi gréng

KARIER Marc Membre effectif déi Lénk

KEISER-LOGATOVA Lidia Membre effectif

KNAFF Pierre-Marc Membre effectif DP

PENNING René Membre effectif LSAP

RAMDEDOVIC Esada Membre effectif

RODRIGUES CAMPOS Joao Membre effectif

VITAL Fernandes Membre effectif

ZUIN Sandra Membre effectif LSAP

ALVES José Membre suppléant déi gréng

ANZIL Georges Membre suppléant LSAP

BARROS ALVES MARINHO Silvia Membre suppléant

BOQUET Laurent Membre suppléant LSAP

BOUSSAÏD Nadia  
épouse TEIXUGUEIRA BRAGA Membre suppléant

ESTEVES DIAS Ana Maria Membre suppléant

GUEDES Paulo Membre suppléant

HILDGEN-REUTER Annette Membre suppléant CSV

JADOUL Valérie Membre suppléant déi Lénk

KOZAR Adela Membre suppléant

LAGUERRE Raoul Membre suppléant

LETSCH Laurent Membre suppléant

MUKUNAYI Tshinza Membre suppléant

NADIALINE Biagui Alexandre Membre suppléant

NEVES Franco Membre suppléant

OLIVEIRA Pedro Membre suppléant LSAP

PUPITA-GALASSI Orlanda Membre suppléant

SCHUMACHER Marie Alix Membre suppléant DP

SCHWEICH Nicole Membre suppléant KPL

SERBENYUK Nadia Membre suppléant

SIMEONI Antonio Membre suppléant

ZINNEN Emile Membre suppléant DP

ESPEN Jean-Paul Expert

SCHLOESSER Luc Expert

SCHROEDER Frank Expert



Commission du Personnel et de la Réforme administrative

REMACKEL Fritz Président LSAP

WELTER Annette Secrétaire

BISDORFF Aloyse Membre effectif KPL

BREUER Jacqueline Membre effectif déi Lénk

GILBERTZ André Membre effectif déi gréng

MATHEKOWITSCH Kim Membre effectif LSAP

PEIFFER Norry Membre effectif CSV

SNEL John Membre effectif LSAP

WEALER Nico Membre effectif DP

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

WOLF Philippe Membre effectif LSAP

ZWALLY André Membre effectif CSV

BERNARD Zénon Membre suppléant KPL

CODELLO Daniel Membre suppléant LSAP

ENGLEBERT Christian Membre suppléant LSAP

HANNEN Mady Membre suppléant CSV

HUSS Manuel Membre suppléant déi gréng

JOST Frank Membre suppléant déi Lénk

Commission scolaire

TONNAR Jean Président LSAP

THORN René Secrétaire

FOHL Alex Membre effectif LSAP

GILBERTZ André Membre effectif déi gréng

GOETZ Marco Membre effectif CSV

HANSEN Brenda Membre effectif déi Lénk

HARSCH Patrick Membre effectif déi Lénk

MILLER Eugène Membre effectif

NEY Georges Membre effectif

PASQUALONI Fernand Membre effectif LSAP

RASQUIN Carmen Membre effectif DP

WARINGO Marceline Membre effectif KPL

WEISS Sandrine Membre effectif

WOLF Philippe Membre effectif LSAP

CELLI Christiane Membre suppléant DP

HILDGEN-REUTER Annette Membre suppléant CSV

MORDICONI Ronald Membre suppléant KPL

MULLER Marion Membre suppléant déi gréng

ORTOLANI Linda Membre suppléant déi Lénk

BAUM Joa, Inspecteur EF Observateur

ECKER Solange Expert

FLEMING Claude Expert

PHILIPPART Yves Expert

MAHNEN François Membre suppléant LSAP

PASQUALONI Fernand Membre suppléant LSAP

QUINTUS René Membre suppléant DP

ROLLER Roger Membre suppléant CSV

WOHLFARTH Evry Membre suppléant LSAP

ESPEN Jean-Paul Expert

LEONARD Marc Expert

FISCH Edgar Délégation

MEYSEMBOURG Marc Délégation

PROHASKA Nico Délégation

SCHEITLER René Délégation

SPIES Alain Délégation

Commission des Loyers

TONNAR Jean Président LSAP

BERNARD Zénon Vice-Président KPL

PONCELET Jos Secrétaire

LIEBISCH Marc Membre effectif déi gréng

MAHNEN François Membre effectif LSAP

SCHEUREN Roger Membre suppléant CSV

WEIS-GOLDMANN Christa Membre suppléant LSAP

Commission des Logements communaux

HANSEN Mike Président LSAP

BIWER Stéphane Membre effectif LSAP

BOFFERDING Taina Membre effectif LSAP

CELLI Christiane Membre effectif DP

HILDGEN-REUTER Annette Membre effectif CSV

PASQUALONI Gino Membre effectif LSAP

PENNING René Membre effectif LSAP

SCHMIT Nadine Membre effectif déi gréng

SIMONELLI Gilbert Membre effectif KPL

SOWA Nicole Membre effectif déi Lénk

THIEL-MULLER Pascale Membre effectif CSV

BARTHELMY Jos Membre suppléant déi  Lénk

BOULTGEN Guillaume Membre suppléant déi gréng

CASAGRANDE Marco Membre suppléant LSAP

CODELLO Daniel Membre suppléant LSAP

GANETO Maria José Membre suppléant LSAP

PETTINGER René Membre suppléant CSV

REMACKEL Fritz Membre suppléant LSAP

SCHEITLER René Membre suppléant

STEYER André Membre suppléant DP

WARINGO Marceline Membre suppléant KPL

ZWALLY André Membre suppléant CSV

Commission des Sports

WOHLFARTH Evry Président LSAP

ZAMBON Norma Secrétaire

FINZI Luigi Membre effectif LSAP

MAJERUS Luc Membre effectif déi gréng

MISCHO Georges Membre effectif CSV

OLIVEIRA Pedro Membre effectif LSAP

QUINTUS René Membre effectif DP

RIOS Flavio Membre effectif déi Lénk

SCHEUREN Roger Membre effectif CSV

SCHWICKERT Pascal Membre effectif LSAP

SIMONELLI Patrick Membre effectif KPL

VOLZ Henri Membre effectif LSAP

ALLAMANO Pit Membre suppléant LSAP

ERPELDING Serge Membre suppléant LSAP



EVANGELISTA SILVA Jaime Membre suppléant déi gréng

HILGER Robert dit Ro Membre suppléant déi Lénk

LALLEMANG Henri Membre suppléant CSV

LALLEMANG Maisy Membre suppléant CSV

MATHEKOWITSCH Kim Membre suppléant LSAP

SABOTIC Ernad Membre suppléant LSAP

SERAFINI Pierre Membre suppléant LSAP

SIMONELLI Gilbert Membre suppléant KPL

WEALER Mandy Membre suppléant DP

DILK Josy Expert

Commission des Subsides ordinaires, extraordinaires et scolaires

WOHLFARTH Evry Président LSAP

RINK Danielle Secrétaire

ANZIL Georges Membre effectif LSAP

DISIVISCOUR Viviane Membre effectif

ENGLEBERT Christian Membre effectif LSAP

FRATONI Nelly Membre effectif LSAP

GROSS Romain Membre effectif LSAP

HILGER Robert dit Ro Membre effectif déi Lénk

LALLEMANG Henri Membre effectif CSV

SCHEUREN Roger Membre effectif CSV

STEYER André Membre effectif DP

WARINGO Marceline Membre effectif KPL

BILTGEN Laurent Membre suppléant déi Lénk

CAMPORESI Robert Membre suppléant LSAP

CODELLO Daniel Membre suppléant LSAP

EVEN Marc Membre suppléant LSAP

GANETO Maria José Membre suppléant LSAP

HILDGEN-REUTER Annette Membre suppléant CSV

KNAFF Martine Membre suppléant déi gréng

KNAFF Pierre-Marc Membre suppléant DP

SIMONELLI Patrick Membre suppléant KPL

STEMPER Marc Membre suppléant LSAP

THIEL-MULLER Pascale Membre suppléant CSV

TORMENA Thierry Expert

Les Syndicats  
Parmi les possibilités de coopération offertes par la loi, la création de 
syndicats de communes constitue l’un des moyens privilégiés de la 
collaboration des communes. En effet, les communes, en raison 
notamment de leur petite taille, n’arrivent pas à assumer seules toutes 
leurs missions. La loi du 23 février 2001 permet à deux ou plusieurs 
communes de s’associer sous forme d’un syndicat de communes en 
vue d’œuvres ou de services d’intérêt communal. Bien qu’ils jouissent 
d’une certaine liberté d’action, les syndicats de communes restent pla-
cés sous la surveillance des communes et sous le contrôle de l’autorité 
supérieure, appelé «tutelle administrative», de la même manière que 
les communes.

Syndicat intercommunal Minett-Kompost

BOFFERDING Taina Membre effectif LSAP

HANSEN Mike Membre effectif LSAP

HINTERSCHEID Henri Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal pour l’exploitation d’un centre de composta-
ge régional à Mondercange.

Syndicat intercommunal Prosud

MUTSCH Lydia Membre effectif LSAP

Syndicat de communes pour la promotion et le développement de la 
Région Sud. 

L’objectif du syndicat: 
- de fournir une structure de coopération régionale stable, telle que 
prévue par l’article 25 de la loi du 21 mai 1999 concernant l’aména-
gement du territoire; 
- de participer à l’élaboration du plan régional sud et à sa mise en 
œuvre et d’en assurer le suivi, conformément à l’article 25 point 2 de 
la loi prémentionnée du 21 mai 1999;
- d’initier, d’accompagner, de coordonner et de réaliser des initiatives, 
activités et projets, notamment à caractère innovateur, destinés à 
concrétiser l’approche régionale tant sur le plan national que dans un 
contexte transfrontalier, et quel que soit le promoteur de ces initia-
tives, activités et projets; 
- de soutenir le fonctionnement, au niveau de la Région Sud, d’un 
centre de documentation et de traitement de données statistiques et 
géographiques concernant l’aménagement du territoire et le dévelop-
pement régional. Ce centre constitue un observatoire régional qui 
joue le rôle d’un instrument d’aide à la décision, au service notamment 
des responsables politiques et économiques et de tous ceux qui s’inté-
ressent à la Région Sud.
www.prosud.lu

Syndicat intercommunal SARE

BOFFERDING Taina Membre effectif LSAP

HANSEN Mike Membre effectif LSAP

SPAUTZ Vera Membre effectif LSAP

Syndicat des communes pour un abattoir régional d’Esch.

Syndicat intercommunal SES

CODELLO Daniel Membre effectif LSAP

KOX Martin Membre effectif déi gréng

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

WOHLFARTH Evry Membre effectif LSAP

Syndicat des Eaux du Sud.

Il s’agit d’un syndicat intercommunal qui a pour but de fournir de 
l’eau potable dans les réservoirs des communes syndiquées, la distri-
bution de l’eau potable à partir des réservoirs d’eau locaux ayant été 
confiée aux services communaux.
Le syndicat a pour objet la création, l’entretien et l’extension
•	 de	captages	de	sources;	
•	 de	forages-captages	(puits);	
•	 de	zones	de	protection;	
•	 de	stations	de	pompage;	
•	 de	stations	de	traitement	(désinfection);	
•	 de	réservoirs	d’eau;	
•	 de	 conduites	 et	 de	 toutes	 installations	 techniques	 nécessaires	 à	 sa	

mission: approvisionner ses clients en eau potable de qualité irré-
prochable en quantités nécessaires à un prix raisonnable. 

En plus le syndicat assure directement l’approvisionnement en eau 
potable des usines sidérurgiques du groupe Arcelor à Esch-Belval, à 
Esch-Schifflange et à Differdange, de plusieurs autres sites industriels, 
de même que d’un certain nombre de localités non syndiquées.
www.ses-eau.lu

Syndicat intercommunal SICEC

CODELLO Daniel Membre effectif LSAP

TONNAR Jean Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal pour la construction et l’exploitation d’un 
crématoire.



Autres organismes  
Centre Hospitalier Emile Mayrisch (CHEM)

MUTSCH Lydia Président LSAP

CODELLO Daniel Membre effectif LSAP

HUSS Jean Membre effectif déi gréng

ZWALLY André Membre effectif CSV

SUDCAL SA

KOX Martin Membre effectif déi gréng

SUDCAL SA réalise et exploite le réseau de chaleur urbain alimenté par 
la centrale Twinerg.

SUDGAZ

DAX Jeff Membre effectif LSAP

TONNAR Jean Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal SIDOR

KOX Martin Membre effectif déi gréng

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal pour la gestion des déchets en provenance 
des ménages et des déchets assimilables des communes des cantons 
de Luxembourg, d’Esch et de Capellen.
L’activité principale du SIDOR consiste à incinérer les quelque 125.000 
tonnes de déchets ménagers des 36 communes affiliées et ce dans le 
respect le plus strict des normes européennes en vigueur, notamment 
en ce qui concerne les émissions gazeuses.
Une autre mission importante incombe au SIDOR: l’information et la 
sensibilisation du public. Ceci en vue d’une prise de conscience collec-
tive et de l’adoption d’une attitude responsable face à la probléma-
tique des déchets.
Enfin, le SIDOR se consacre à la recherche de nouvelles solutions afin 
de développer des concepts pour l’avenir.
www.sidor.lu

Syndicat intercommunal SIGI

HINTERSCHEID Henri Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal de Gestion informatique.

La mission du SIGI :
•	 promotion	et	organisation	de	l’informatisation	des	communes;	
•	 conseil	et	gestion	de	l’équipement	informatique	des	communes;	
•	 conception	 et	 développement	 d’un	 logiciel	 GESCOM	 de	 gestion	

communale; 
•	 formation,	assistance	et	support	des	communes	dans	l’exécution	de	

leurs travaux informatiques; 
•	 centralisation	 des	 différents	 sites	 communaux	 en	 un	 seul	 Data-

Center; 
•	 conseil,	 développement,	 hébergement	 et	 formation	 pour	 les	 sites	

Internet des communes membres.
www.sigi.lu

Syndicat intercommunal SIVEC

TONNAR Jean Membre effectif LSAP

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

WOHLFARTH Evry Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal à vocation écologique.
www.sivec.lu

Syndicat intercommunal SYVICOL

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP

Syndicat intercommunal des villes et communes luxembourgeoises, 
qui a pour objet la promotion, la sauvegarde et la défense des intérêts 
généraux et communs de ses membres.
www.syvicol.lu

Syndicat intercommunal TICE

CODELLO Daniel Membre effectif LSAP

HANSEN Mike Membre effectif LSAP

HINTERSCHEID Henri Membre effectif LSAP

WOHLFARTH Evry Membre effectif LSAP

Syndicat pour le transport intercommunal de personnes dans le can-
ton d’Esch-sur-Alzette.
www.tice.lu

Syndicat intercommunal ZARE

HINTERSCHEID Henri Membre effectif LSAP

HUSS Jean Membre effectif déi gréng

Zone d’activités économiques à caractère régional.

Comité Local de Sécurité

MUTSCH Lydia Président LSAP

LIMPACH Marc Secrétaire

BAUM Marc Membre effectif déi Lénk

CAMPORESI Robert Membre effectif LSAP

HANSEN Mike Membre effectif LSAP

HERMES Sonja Membre effectif KPL

SINNER Chantal Membre effectif déi gréng

ZINNEN Emile Membre effectif DP

CODELLO Daniel Membre suppléant LSAP

JOHANNS Théid Membre suppléant déi Lénk

MATHEKOWITSCH Kim Membre suppléant LSAP

PENNING René Membre suppléant LSAP

QUINTUS René Membre suppléant DP

SIMONELLI Patrick Membre suppléant KPL

Le Comité Local de Sécurité a pour objectifs d’établir un diagnostic de 
sécurité pour la Ville d’Esch, de définir des actions et d’assurer au 
mieux la sécurité des citoyens.

Société Nationale des Habitations à Bon Marché

SNEL John Membre effectif LSAP

SPAUTZ Vera Membre effectif LSAP

La Société Nationale des Habitations à Bon Marché est une société 
spécialisée dans la conception et la construction de maisons unifami-
liales et d’immeubles à appartements.

Sudstroum 
Commission de surveillance

BAUM Marc Membre effectif déi Lénk

BIWER Stéphane Membre effectif LSAP

ENGLEBERT Christian Membre effectif LSAP

REMACKEL Fritz Membre effectif LSAP

WEIDIG Paul Membre effectif LSAP





Ecole du Brill et alentours 
Place de la Résistance  |  L-4041 Esch-sur-Alzette 
Ancien Brill - Indoor 

 Trampoline 
 Breakdance 
 Zumba © (Programme de fitness inspiré des danses latines)

Nouveau Brill - Indoor 
 Taekwondo 
 Brazilian Jiu Jitsu

Salle Escalade - Indoor 
  Escalade
  ParKour (Yamakasi - l’art du déplacement en milieu urbain)

Piscine - Indoor 
  Baptême de plongée

    >> à partir de 14 ans + autorisation parentale 
    >> seulement en maillot de bain

Maison des Jeunes - Indoor 
  Billard
  Tennis de table
  Découverte salle de fitness  

>> à partir de 14 ans

Cour & zone piétonne - Outdoor 
 Funbikers
 Streetball - Football et Basketball
 Echecs
 Escrime
 Tennis
 Monkey Climbing
 Multi Tower

Inscriptions sur place  
Apportez chaussures /  
vêtements adaptés

N
e 

pa
s 

je
te

r 
su

r 
la

 v
oi

e 
pu

bl
iq

ue
. M

er
ci

ESCH-UELzECHt  
17.00-23.00

Restauration, Musique  
DJ et Démonstrations  
sur scène

Organisateurs

www.nuitdusport.lu  -  www.n
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rt.
lu  -  
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Betzder

Diddeleng

Hesper

Käerch

Kietscht

Lëlz

Munneref

Nidderaanven

Réimech

Réiser

Stengefort

Wolz

Sur initiative de Dans le cadre de Partenaires médiaOrganisateur
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Esch-Uelzecht

Gratis Entrée
www.nuitdusport.lu 



myenergy 
infopoint
Esch-Schifflange
Esch-sur-Alzette
Schifflange

Bech

Rosport

Berdorf

Mompach

Consdorf

Ermsdorf

Waldbillig
Nommern

Fischbach

Echternach

Reisdorf

Beaufort

Medernach

Larochette

Heffingen

Wincrange

Wiltz

Goesdorf

Eschweiler

Tandel

Hosingen

Kiischpelt

Troisvierges

Clervaux

Putscheid

Heinerscheid

Munshausen

Consthum

Vianden

Hoscheid

Ell

Rambrouch Wahl

Redange

Beckerich Saeul

Useldange

Grosbous

Vichten
Préizerdaul

Junglinster Biwer

Betzdorf

Flaxweiler

Manternach Mertert

Wormeldange

Grevenmacher

Utilisez l’énergie solaire  
pour l’eau chaude sanitaire!
- Optez pour cette technologie durable arrivée à maturité!

- Economisez jusqu’à l’équivalent de 300 litres de mazout  
ou 300 m3 de gaz par an!

- L’énergie solaire est une source inépuisable et gratuite!

Tuyau: Profitez des aides financières étatiques  
pour rentabiliser votre projet!

Hotline 8002 11 90
www.myenergyinfopoint.lu

ProjEt  
cofinAncE  
PAr l'Union  
EUroPEEnnE

MEIP_annA5_Esch-Schifflange_chauffage.indd   1 30/03/12   11:07
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Heizen Sie Ihr Warmwasser  
mit Sonnenenergie!
- Entscheiden Sie sich für diese nachhaltige  

und ausgereifte Technologie!

- Sparen Sie bis zu umgerechnet 300 Liter Heizöl  
oder 300 m3 Erdgas pro Jahr!

- Die Solarenergie ist unbegrenzt und kostenlos verfügbar!

Tipp: Nutzen Sie die staatlichen Finanzbeihilfen  
und rentabilisieren Sie Ihr Projekt!

Hotline 8002 11 90
www.myenergyinfopoint.lu

ProjEt  
cofinAncE  
PAr l'Union  
EUroPEEnnE
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www.myenergyinfopoint.lu

ProjEt  
cofinAncE  
PAr l'Union  
EUroPEEnnE
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2ème Festival International de Clowns
CLOWNS

IN PROGRESS
DU 01
AU 17
JUIN
2012

LE CENTRE CULTUREL KULTURFABRIK BÉNÉFICIE DU SOUTIEN FINANCIER DU MINISTÈRE DE LA CULTURE & DE LA VILLE D’ESCH-SUR-ALZETTE.
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www.kulturfabrik.lu
www.theatre.esch.lu

www.haut-fourneau-u4.fr

INFOS ET RÉSERVATIONS

Centre Culturel Kulturfabrik
et Théâtre d’Esch
à Esch-sur-Alzette (L)

Parc du Haut-Fourneau U4
à Uckange (F)
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L’ a s s o c i a t i o n  L e s  A m i s  d u  T h é â t r e  e t  l e s  i n s t i t u t i o n s  c u l t u r e l l e s  d e  l a  V i l l e  d ’ E s c h - s u r- A l z e t t e  v o u s  i n v i t e n t  à  l a

p o u r  c é l é b r e r

26 mai 2012

le gouvernement
du grand-duché de luxembourg
Ministère de la Culture

THÉÂTRE D’ESCH |  CONSERVATOIRE DE MUSIQUE |  BIBLIOTHÈQUE MUNICIPALE |  MAISON 
MOUSSET |  KULTURFABRIK | MUSÉE NATIONAL DE LA RÉSISTANCE  |  ROCKHAL   |  CINÉ ARISTON

Plus  d ’ in fo rmat ions  su r

www.esch.lu /cinquantenaire
Réserva t ions  nécessa i res  pour  ce r ta ins  spec tac les :

Tél.:  54 73 83 – 481 / 402
Ent rées  g ra tu i tes  -  se rv ice  nave t tes  assuré
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